
خطیب نماز جمعه تهران :
رأی مجلس به کابینه حکایت از تعامل 

عقلانی و علمی دارد
خطیب نماز جمعه تهران گفت: تصمیم درستی که شهید خدمت 
بسیار  اما  پرهزینه  کرد  اتخاذ  ترجیحی  حذف  در  رئیسی  الله  آیت 
سازنده بود؛ این تصمیمات نیاز امروز و فرداست. حجت الاسلام سید 
محمدحسن ابوترابی فرد در خطبه های نماز جمعه این هفته تهران 
که در مصلی امام خمینی )ره( برگزار شد، ضمن گرامیداشت هفته 
دولت، با بیان اینکه دولت در جمهوری اسلامی ایران باید با مقیاس 
و شاغول شهیدان رجایی و باهنر اندازه گیری شود، گفت: باید همه  صفحه 2

داریوش قنبری:
 توصیه های رهبر انقلاب، نقشه راه دولت 

چهاردهم باشد
همان  کرد:  تاکید  سالاری،  مردم  حزب  مرکزی  شورای  عضو  یک 
طوری که رئیس جمهور گفتمان وفاق ملی را پیش گرفته است باید 
دعواهای حیدری نعمتی کنار گذاشته شود و همه ارکان نظام برای 
تحقق اولویت هایی که مقام معظم رهبری تعیین کردند به دولت 
کمک کنند. داریوش قنبری با اشاره به ضرورت توجه دولتمردان به 
توصیه ها و اولویت هایی که مقام معظم رهبری به آنها اشاره داشتند، 
بیان کرد به نظر می رسد مسائل و مشکلات کشور می طلبد که به 

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم:

مسئولان مراقب نفوذی ها باشند
صفحه 8
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مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد؛

اجرای طرح نظارتی ویژه 
آغاز سال تحصیلی جدید

مدیر امور اراضی جهاد کشاورزی قم خبرداد؛

تعیین تکلیف بیش از ۸۷ 
درصد از اراضی استان قم 

مدیرکل تعزیرات حکومتی قم از اجرای طرح 
بازگشایی  و  تحصیلی  سال  آغاز  ویژه  نظارتی 
مدارس در استان قم خبر داد. تقی حسام از 
آغاز سال تحصیلی  ویژه  نظارتی  اجرای طرح 
ماه  شهریور   ۱۰ از  که  مدارس  بازگشایی  و 
آغاز و تا ۱۵ مهر ماه سال جاری ادامه خواهد 
اجرای  در  کرد:  اظهار  و  داد  خبر  داشت، 
شعب  روسای  میدانی  حضور  با  که  طرح  این 
تعزیرات حکومتی در قالب گشت های مشترک با 
همراهی دستگاه های متولی امر نظارت بر بازار 
می باشد، بنا داریم برای ایجاد ثبات قیمت در 

مدیر امور اراضی جهاد کشاورزی استان قم از 
تعیین تکلیف بیش از ۸۷ درصد اراضی زراعی و 
باغی در کمیسیون رفع تداخلات استانی خبر 
داد. سعید فرشاد مهر ضمن تاکید بر اهمیت 
سند دار شدن اراضی کشاورزی، اظهار کرد: از 
آغاز فرآیند و تشکیل کارگروه های رفع تداخلات 
در استان تاکنون ۵۸۴ پلاک به مساحت ۸۲۳ 
اداره مهندسی و  هزار و ۵۷۰ هکتار به همت 
حدنگاری مدیریت امور اراضی جهاد کشاورزی 
استان و با همکاری ادارات کل منابع طبیعی و 
صفحه 5

صفحه 8

صفحه 2

 در نظر دارد بر اساس آیین نامه معاملات داخلی نسبت به فراخوان مناقصه های یک مرحله ای با موضوعات به شرح زیر اقدام نماید. 

1- صلاحیت مورد نیاز شامل رتبه/ پایه و رشته                 
کلیه شرکتهای مجری آسانسور دارای پروانه طراحی و مونتاژ از وزارت صمت و  دارای صلاحیت حقوقی و فنی و  عضو معتبر سندیکای شرکتهای 

آسانسور 
2- نحوه و مهلت دریافت و تحویل اسناد

شبا  شمارة  به  که  باشد  می  مناقصه  هر  ازای  به  ۱,۰۰۰,۰۰۰ریال  مبلغ  مناقصه:  هر  اسناد  خرید  هزینه   -3
IR ۲6۰۱۸۰۰۰۰۰۰۰۰۰۱۵۳6۰۷6۲۰۰  نزد بانک تجارت بنام بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم واریز گردد.

4- مدت اعتبار پیشنهاد هر مناقصه : دو ماه 
5- تضمین شرکت در هر مناقصه: طبق آیین نامه معاملات داخلی بنیاد مسکن می باشد  که  باید به  یکی  از صورت های  مشروحه  زیر، همراه  با 

اسناد مناقصه  در پاکت  )) الف  (( به  دستگاه  مناقصه  گزار تسلیم  شود:
الف ( ضمانت  نامه  بانکی  به  نفع  کارفرما. 

ب( اصل فیش واریز وجه نقد به شمارة شبا IR ۲6۰۱۸۰۰۰۰۰۰۰۰۰۱۵۳6۰۷6۲۰۰  نزد بانک تجارت بنام بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم
ج( فرم تاییدیه مطالبات، مورد تأیید امور مالی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم

مدت  اعتبار تضمین  فوق  دو ماه  بوده و باید تا پایان ساعت اداری تاریخ ۱۴۰۳/۰۸/۲۷ معتبر باشد و برای  دو ماه  دیگر نیز قابل تمدید باشد.
6- نام و نشانی مناقصه گزار: قم، انتهای بلوار امین، ابتدای بلوار غدیر، کوچه شماره ۱۱ ، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم

تلفن های تماس : ۱۵-۰۲۵۳۲۸۵66۱۲ بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم -معاونت مسکن شهری – امور قراردادها

آگهي فراخوان مناقصه هاي یک مرحله ای )نوبت اول(

بنیاد مسکن انقلاب اسلامي استان قم

وعده هایی که عملی نشد؛

بلاتکلیفی مسیر راه آهن متروکه قم!

صفحه  8

معاون شرکت آب و فاضلاب قم خبرداد؛

آب رسانی به موکب های 
مرز مهران،کربلا و 

طریق المهدی

رئیس کمیسیون زنان و خانواده شورای شهر قم:

قم نیازمند حمایت ملی در 
پذیرایی از زائران است

صفحه 8 

صفحه 4

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم 
مطرح کرد:

تشدید معضلات
 با دفن اموات در 

آرامستان های داخل شهر

مدیرعامل شرکت  توزیع نیروی برق استان قم :

انشعاب برق 
فروشگاه های پرمصرف 

قطع می شود

صفحه 8

صفحه 8

شناسه: آگهی1779579

تناقض رفاه و ناترازی
مسائل مهم امروز ایران را می توان با استفاده از دو 
معیار مهم و سرنوشت ساز دسته بندی کرد؛ نخست 
آیندۀ سرزمینی کشور را  یا  مسائلی که موجودیت 
پایداری  دچار چالش می کنند و دوم، مسائلی که 
جامعه را مورد تهدید قرار می دهند. مسائلی که یک یا 
هر دو این معیارها را داشته باشند، خطیرترین مسائل 
کشورند و برای حل آن ها باید یک »اصلاح راهبردی« 
صورت بگیرد. اصلاح راهبردی به این معناست که 

باید تغییر مسیر حرکت انجام شود.
تردیدی نیست که از منظر کارشناسی و علمی همۀ دلسوزان کشور اتفاق نظر دارند 
که براساس دو معیار آیندۀ سرزمینی و پایداری جامعه که در ابتدا اشاره کردم، تداوم 
حکمرانی در گرو این است که ناترازی ها برطرف شود. در عین حال می دانیم که کارکرد 
نظام حکمرانی در ایران، به صورتی است که هر رفاهی برای مردم فقط از طریق افزایش 
ناترازی ها حاصل می شود. پس اینجا با یک پارادوکس یا تناقض مواجهیم. اگر دقت 
کنید گزارۀ »اصلاحات اقتصادی« در نظام حکمرانی ما بسیار مهجور است و این واژه 
اساساً به کار برده نمی شود. به خاطر ندارم هیچ مسئولی این واژه را به کار برده و گفته 
باشد که من آمده ام اصلاحات اقتصادی انجام دهم. غالباً واژۀ اصلاحات معطوف به 
مباحث سیاسی است. اینکه چرا اصلاحات اقتصادی گزاره ای غالب در نظام حکمرانی 
ما نیست، به خاطر این است که اساساً حکمرانی در کشور ما توأم با ناترازی است. با 
اجرای اصلاحات اقتصادی قطعاً ادارۀ کشور دچار مشکل می شود و اگر به مسئولی 
پیشنهاد شود که در پی رفع ناترازی باشد، تصور می کند که با این کار زیر پای خودش 
را خالی می کند. همان طور که بارها به من گفته شده که پیشنهاد شما برای اصلاحات 
اقتصادی گذاشتن پوست خربزه زیر پای ماست. واقعیت هم همین است که از کسی 
که کشور را با ناترازی اداره می کند، نمی توان انتظار تلاش برای رفع ناترازی داشت. 
بنابراین صورت مسئلۀ آیندۀ ایران این است که این پارادوکس را چگونه می توان حل 
کرد؟ قاعدتاً تمام تهدیدهای آیندۀ ایران منحصر به ناترازی ها نیست، اما اگر این 

ناترازی ها رفع نشود، آیندۀ کشور بسیار به خطر خواهد افتاد.
نتیجه اینکه باید همۀ گزینه های ممکن را روی میز بریزیم و در مورد آن ها گفت وگو 
اینکه هیچ  اقدام است.  اول، عدم  انجام داد. گزینۀ  را می توان  کنیم که کدام کار 
کاری نکنیم. در زمان دولت مرحوم رئیسی یا حتی زمان انتخابات ریاست جمهوری 
مسئولان دائم می گفتند نگران نباشید؛ قرار نیست قیمت بنزین را اضافه کنیم یا کار 
دیگری انجام دهیم. مسئولان نظام حکمرانی ما مدام به مردم اطمینان می دهند 
که گزینۀ »عدم اقدام« گزینۀ انتخابی آن هاست. گزینۀ دوم، رفع موقت یک ناترازی 
است. این کاری بوده که طی سال های گذشته به طور مکرر اتفاق افتاده است. مثلًا 
افزایش موردی و مقطعیِ قیمت بنزین. گزینۀ سوم، رفع پایدار یک ناترازی است. این 
گزینه در ذات خود، ناسازگار است. دلیل آن این است که ناترازی ها به یکدیگر مرتبط 
هستند و نمی شود یکی از آن ها را انتخاب کرد و تا انتها و به طور پایدار به نتیجه رساند. 
زمانی که در دولت آقای احمدی نژاد طرح هدفمندسازی یارانه ها مطرح شد، این گونه 
به  نظر می رسید که قرار است یک ناترازی به صورت پایدار رفع شود، چون قانونی در 
مجلس تصویب شد که تکلیف را مشخص و مقرر کرد که باید اصلاح قیمت در قالب 
قانون هدفمندی ادامه پیدا کند، اما هدفمندی همان یک بار اجرا شد. برداشتن موقتی 
یک ناترازی از مجموعۀ ناترازی ها کاری بی معناست. در سابقۀ هر کدام از ناترازی های 
در  کارهایی  یعنی  دارد.  وجود  اصلاحی  اقدامات  سری  یک  کشور،  اقتصاد  امروز 
گذشته صورت گرفته که می بینیم جواب نداده و مؤثر نبوده است. پس اگر می خواهیم 
ناترازی ها را به طور مؤثر برداریم باید راهکار رفع آن پایدار باشد. در این صورت باید سراغ 
گزینۀ »اصلاحات جامع اقتصادی« برویم. به این معنا که تلاش کنیم ناترازی بانکی، 
ناترازی بودجه، ناترازی انرژی، بحران آب و محیط زیست و در کل یعنی کشور را درست 
کنیم. اصلاحات جامع اقتصادی اصلًا موضوعی نیست که بگوییم یک وزیر بحران برق 
را برطرف کند. در واقع این اصلاحات جامع در سطح قوۀ مجریه نیست و مسئله یک 

استراتژی حکمرانی است.
البته توجه داریم که رفع پایدار مجموعۀ ناترازی ها نمی تواند یک باره و دفعتی اتفاق 
بیفتد و مستلزم گذر زمان است. در این مرحله مباحث اجتماعی مهم می شود، چون 
اگر قرار باشد نظام حکمرانی یک مسیر نسبتاً طولانی را طی کند باید همراهی جامعه 
را با خود داشته باشد. اما مشکل اینجاست که در گذشته عملکرد حکمرانی صفر و 
یکی بوده است؛ یعنی یا هیچ کاری نکرده یا ناگهان تصمیمی مانند تغییر قیمت بنزین 

اقتصاددان و استاد دانشگاهگرفته است.

مسعود نیلی*

رئیس اداره نگهداری راه های اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم :

بزرگراه راهجرد - سلفچگان بهسازی شد
رئیس اداره نگهداری راه های اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم گفت: با 
اعتباری افزون بر ۷۰۰ میلیارد ریال، طرح بهسازی بزرگراه راهجرد - سلفچگان به طول 

۱۲ کیلومتر اجرا شد.
مجتبی نوروز زاده افزود: بزرگراه راهجرد - سلفچگان، از محورهای ترانزیتی کشور 

است و از ترافیک ترکیبی چشمگیری در بیشتر اوقات سال برخوردار می باشد.
وی اضافه کرد: همچنین این بزرگراه از کریدورهای مهم اربعینی کشور بوده و نقش  
برجسته ای در اتصال استان های جنوبی، غربی با مرکز کشور دارد. وی در خصوص 
اجرای طرح بهسازی این محور گفت: پروژه بهسازی بزرگراه راهجرد - سلفچگان، در 
قالب سه قطعه و در مجموع به طول ۱۲ کیلومتر اجرا و به بهره برداری رسید. رئیس اداره 
نگهداری راه های اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم ادامه داد: طول بزرگراه 
راهجرد- سلفچگان، در مجموع ۱۵ کیلومتر است که ۱۲ کیلومتر آن در قالب سه قطعه 
بهسازی و به بهره برداری رسید. نوروززاده افزود: باتوجه به تمهیدات به عمل آمده، طرح 
بهسازی سه کیلومتر باقیمانده از این محور، به زودی عملیاتی خواهد شد. وی در بخش 
دیگری از این خبر به مشخصات فنی طرح پرداخت و عنوان کرد: پروژه به صورت تمام 
عرض و در قالب عملیات روکش آسفالت )در دولایه(، اجرا شده است. نوروززاده با بیان 
اینکه تمامی هزینه اجرایی این پروژه از محل اعتبارات سازمان راهداری و حمل ونقل 

جاده ای تامین شده است، گفت: بازه زمانی اجرای پروژه را یکساله بود.
بهره برداری از طرح بهسازی محور قم- نیزار 

رئیس اداره نگهداری راه های اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم  
در بخش دیگری  از سخنان خود گفت: با اعتباری بالغ بر 6۰۰ میلیارد ریال، طرح 
بهسازی محور قم- نیزار، در سه قطعه و به طول ۱۰ کیلومتر اجرا شد و به بهره برداری 
رسید.  نوروززاده در گفت گویی افزود: محور قم- نیزار کوتاهترین مسیر قم- اصفهان 

بوده و از تردد چشمگیر ماشین آلات نیمه سنگین برخوردار است.
وی اضافه کرد: همچنین به دلیل احداث شهرک های مسکونی) طرح ملی مسکن( 
و وجود بقاع متبرک امام زاده عبدالله و خدیجه خاتون درطول این محور، شاهد ترافیک 
ترکیبی چشمگیری هستیم. رئیس اداره نگهداری راه های اداره کل راهداری و حمل 
ونقل جاده ای استان قم به قطعات اجرای این پروژه اشاره و عنوان کرد: طول قطعه 
نخست طرح ۱. ۵ کیلومتر و مقطع اجرایی آن از مقابل روستای قلعه چم به سمت قم، 
طول قطعه دوم طرح نیز ۴. ۵ کیلومتر و مقطع اجرایی آن از مقابل روستای طایقان تا 
پل ونارچ و طول قطعه سوم این پروژه نیز ۴ کیلومتر و مقطع اجرایی آن بعد پل ونارچ تا 
ابتدای محدوده شهری است. نوروززاده میزان اعتبار اجرایی طرح بهسازی محور قم- 
نیزار را بالغ بر 6۰۰ میلیارد ریال عنوان و تصریح کرد: تمامی هزینه اجرایی این پروژه از 

محل اعتبارات سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای تأمین شده است.
وی درخصوص دیگر مشخصات فنی این طرح گفت: پروژه در سه لایه آسفالت و به 

صورت تمام عرض ) میانگین ۱۰ متر( اجرا شده است.
 

رییس کمیسیون زنان و خانواده شورای اسلامی شهر قم:

بوستان جامع بانوان راه اندازی می شود 
رییس کمیسیون زنان و خانواده شورای اسلامی شهر قم گفت: در حال حاضر ۱۰ 
بوستان ویژه بانوان در شهر قم فعال است و در تلاش هستیم بوستان جامع بانوان نیز 

راه اندازی شود.
نرجس نیازمند با تاکید بر انجام فعالیت هایی در راستای سلامتی بانوان، افزود: سه 
بوستان برای ورزش بانوان در نظر گرفته شده بود که امسال به پنج بوستان افزایش 
یافت. وی اضافه کرد: بوستان جامع بانوان که مصوبه کمیسیون زنان و خانواده شورای 

شهر است نیز با امکانات بسیار و مناسب بانوان در دستور کار قرار گرفته است.
وی تاکید کرد: در تلاش هستیم در شهر قم خانواده های بانشاط و شادی داشته 
باشیم که با اقداماتی از جمله آموزش صحیح، ارتقا اقتصاد خانواده، ورزش و نشاط 
و پیشگیری از آسیب های اجتماعی محقق می شود.نیازمند در ادامه با بیان این که 
فعالیت های فرهنگی در دل محلات انجام شود، خاطرنشان کرد: کمیسیون زنان و 
خانواده شورای شهر از اردیبهشت سال گذشته تشکیل شده و اقدامات زیادی در بخش 
بانوان به ویژه در حوزه فرهنگی انجام داده است. به گفته وی، تشکیل کارگروه آموزش 
و تعالی و کارگروه آسیب های اجتماعی از جمله این اقدامات است تا بتوانیم زیرساخت 

مناسب برای جلوگیری از آسیب ها را ایجاد کنیم.



شنبه-10 شهریور ماه 1403-    سال بیست  وهفتم -   شماره 26026

پیوستِ عدالت در سیاست خارجی
انقلاب  الله خامنه ای رهبر معظم  آیت  حضرت 
دولت  هیئت  دیدار  در   ۱۴۰۳/۰6/۰6 تاریخ  در 
چهاردهم در باب اجرای عدالت در امور فرمودند: 
»من چند سال قبل از این، "پیوست عدالت" را مطرح 
کردم؛گفتم شما هر قانونی ]تصویب میکنید[، هر 
 ـتصمیم مهم، قانون  تصمیمی میخواهید بگیرید ـ

 ـیک پیوست عدالت برایش تهیّه کنید.« مهم ـ
رهبر انقلاب سه سال قبل نیز در نخستین دیدار 
)۱۴۰۰/6/6(،در  سیزدهم  دولت  هیئت  اعضای 

بیانات مشابهی اظهار داشتند:
» به نظر من هر مصوّبه ای که شما تصویب میکنید، هر لایحه ای که در دولت تنظیم 
میکنید، هر بخشنامه ای که خود شما در دستگاهِ خودتان صادر میکنید، یک پیوست 
عدالت باید داشته باشد؛ باید مراقب باشید این روش، این کار، این دستور، ضربه ای 

به عدالت نزند.«
پیوست های »عدالت  با شناسایی  از دستگاه هایی است که  امورخارجه  وزارت 
محور« می تواند نقش خود را در اجرای گفتمان عدالتخواهی ایفا کند. در این رابطه 

پیشنهادات زیر مطرح می شود.
۱.درعرصه سیاست خارجی ایجاد روابط متعادل با کشورهای جهان که ناظر بر 
دیدگاه رهبر انقلاب و مبتنی بر گفتمان عدالتخواهانه رئیس جمهور است،چنانچه به 
یک گفتمان غالب تبدیل شود،می تواند در تنظیم روابط خارجی معنا پیدا کند.آقای 

پزشکیان در مقاله خود در روزنامه تهران تایمز،
)  تیر ۱۴۰۳ ( از واژه بدیع »ایجاد تعادل« در روابط با همه کشورها استفاده کرده و 

می گوید:
»دولت من قصد دارد سیاستی فرصت گرا را پیگیری کند که با ایجاد تعادل در روابط 
با همه کشورها، منطبق با منافع ملی، توسعه اقتصادی و نیازهای صلح و امنیت منطقه 

و جهان باشد.«
اتخاذ کند،می  ایران  با  تعامل  در  ای  رفتار عادلانه  تعریف هر کشوری که  این  با 
تواند در چرخه دوستی ما قرار گیرد و طبعا کشورهایی که دارای رفتار ظالمانه باشند 
،نمی توانند دوست ایران تلقی شوند.در واقع،پیوست عدالت در سیاست خارجی 
به این معنا خواهد بود که با هر کشوری که با ما رفتاری عادلانه داشته باشد، دست 
دوستی دهیم و در مقابلِ هر کشوری که از مسیر عدالت خارج شد،مقاومت کنیم. به 
بیان دیگر، سیاست خارجی عادلانه به معنای این نیست که ایران به همان میزان که 
در تنظیم روابط  خود با چین،روسیه،همسایگان و دیگر کشورهای دوست،فرصت و 
ظرفیت ایجاد می کند برای کشورهایی مثل  آمریکا،انگلیس،فرانسه و آلمان نیز سهم 
و فرصت مساوی قائل شود.بر این اساس،چنانچه اصل »تعادل در سیاست خارجی« 
پیوست عدالتخواهانه تلقی شود،رویکرد مثبت نظام در رابطه با دوستان و همچنین 
نگاه منفی ایران نسبت به دشمنان،توجیه گفتمانی خواهد داشت.  اولویت بندی برای 
مناطق و موضوعات در سیاست خارجی نیز می بایست مبنای عدالتخواهانه داشته 
باشد. اولویت بندی متضمن تقدم برخی موضوعات بر برخی دیگر است و برتری آنها به 
معنای نادیده انگاشتن دیگر موضوعات نیست، بلکه به منزله پردازش عادلانه به آن ها 

در راستای تحقق عدالت در روابط خارجی است.
۲.ایجاد عدالت  در نظام سیاسی جهان  اگر به عنوان  قانونی  فراگیر و معیاری برای 
مدیریت تحولات جهانی از جمله جنگ و صلح، شناخته شود،موجب برقراری  تعادل  و 
قرار گرفتنِ  هر پدیده  در جای  مناسبِ  خود خواهد شد.بر این اساس در صورتی که معیار 
حل مناقشه های جهانی، عدالت باشد،می توان عوامل مخالف عدالت را همچون اشغال 
سرزمینی،تجاوز به کشورهای مستقل،نقض حقوق بشر،بی اعتنایی به تمامیت ارضی 
کشورها،مداخله درامور داخلی دیگران و.... نفی کرد و در کنار طرف مظلوم و در مقابل 
طرف ظالم ایستاد.بر این اساس،پیوست عدالتخواهانه سیاست خارجی جمهوری 
اسلامی ایران برای حل مناقشه ها و اختلافات بین المللی باید معرفی معیارهای»صلح 
عادلانه« و محوریت عدالت باشد.این روش می تواند برای حل مساله فلسطین،نفی رژیم 
صهیونیستی،جنگ اوکراین و...مورد توجه باشد.از سوی دیگر تحولات سه دهه اخیر 
در سطح بین المللی گویای این واقعیت است که جهان در یک مسیر عدالتخواهانه، 
دوران تک قطبی را طی کرده و وارد مناسبات چندقطبی شده است .کشورهایی در 
جهان چندقطبی، ظرفیت های نوین اقتصادی، سیاسی و فرهنگی را کشف کرده اند و 
از این طریق تعادل جدیدی در سیاست و روابط بین الملل ایجاد شده است.یکی دیگر 
از پیوست های عدالت در سیاست خارجی ایران، می تواند ترغیب چندجانبه گرایی و 
مخالفت با یکجانبه گرایی باشد.پیوست بعدی عدالت در این حوزه را می توان مقابله با 

حق وتو توسط قدرت های بزرگ که موجب جنگ افروزی های مکرر شده،دانست. 
۳.وزارت امورخارجه باید پیوست عدالت را در گزینش همکاران و بخصوص سفرا و 
نمایندگان نظام نیز نهادینه کند.متاسفانه بر اساس یک سُنت نانوشته برخی از مقامات 
و مسئولین خارج از وزارت امورخارجه،در مقاطعی به عنوان سفیر به کشورهای خارج 
از  روند.صرفنظر  امورخارجه می  وزارت  از  ماموریت هم  پایان  از  و پس  اعزامی شده 
میزان موفقیت این افراد،حضور آنان در ماموریت های خارجی و عدم استفاده دستگاه 
دپلماسی از تجارب آنها خلاف عدالت بوده، ارزش افزوده ای برای دستگاه دیپلماسی 
ندارد و چنانچه دیپلمات های کارکرده و کارکُشته بخصوص از میان جوانان به مقام 
سفارت برسند،سرمایه ای برای آینده وزارت امورخارجه خواهند شد.لذا پیوست عدالت 
در وزارت امورخارجه می تواند مبتنی بر استفاده حداکثری از نیروهای آموزش دیده خود 
و پرهیز از اعطای امتیاز و فرصت شغلی به نیروهای خارج از دستگاه دیپلماسی باشد.این 
مورد در انتخاب رایزن های فرهنگی نیز صدق می کند و اجرای آن مستلزم همکاری دفتر 
رئیس جمهور با دستگاه دیپلماسی خواهد بود. البته پیوست های بیشتری برای عدالت 
در سیاست خارجی وجود دارد که یافتن آنها نیاز به برگزاری جلسات کارشناسی دارد که 

ان شاالله دستگاه دیپلماسی به این مهم توجه خواهد داشت.   

داریوش قنبری:

 توصیه های رهبر انقلاب، نقشه راه دولت 
چهاردهم باشد

یک عضو شورای مرکزی حزب مردم سالاری، تاکید کرد: همان طوری که رئیس جمهور 
گفتمان وفاق ملی را پیش گرفته است باید دعواهای حیدری نعمتی کنار گذاشته شود 
و همه ارکان نظام برای تحقق اولویت هایی که مقام معظم رهبری تعیین کردند به دولت 
کمک کنند. داریوش قنبری در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به ضرورت توجه دولتمردان 
به توصیه ها و اولویت هایی که مقام معظم رهبری به آنها اشاره داشتند، بیان کرد به نظر 
می رسد مسائل و مشکلات کشور می طلبد که به نوعی پویایی در قوانین و مقررات ایجاد 
شود. قوانین و ضوابط و آئین نامه ها لازم است که متناسب با شرایط کشور تغییر کنند. 
تصمیمات نیز به همین شکل است. دولت به عنوان مجری قوانین شاید در برخی جاها 
با محدودیت مواجه باشد که نیاز به تغییر قوانین باشد، باید مجلس در این زمینه با دولت 
هماهنگ باشد. مجلس باید به دولت برای حل مسائل کشور کمک کند. باید دعواهای 
حیدری نعمتی کنار گذاشته شود. همان طوری که رئیس جمهور نیز گفتمان وفاق برای 

حل مشکلات کشور را پیش گرفتند، باید به تقویت این گفتمان کمک شود.
حل مسائل کشور باید کانون توجه همه ارکان نظام باشد

عضو شورای مرکزی حزب مردم سالاری در ادامه تصریح کرد: باید همه بخش ها 
دست به دست هم داده و تلاش کنیم تا اولویت هایی که مقام معظم رهبری برای حل 
مشکلات کشور تعیین کردند، اجرایی شود. به هر حال مسائل و مشکلات کشور باید 
کانون توجه تمام تصمیم گیران باشد. اکنون فکر نکنم دیگر کسی تردید داشته باشد 
که مشکلات معیشتی مردم جزو اولویت های اصلی است که دولت باید به آن توجه 
داشته باشد. یکسری مسائل و مشکلات در حوزه سرمایه گذاری وجود دارد که باید 
مرتفع گردد. وی تصریح کرد: این مسائل باید به عنوان اولویت های اصلی مدنظر تمام 
تصمیم گیران در دولت و مجلس باشد. رهبر معظم انقلاب نیز به شکل دقیقی اولویت 
ها را تبیین کردند. انتظار می رود برنامه های مناسب در دولت و مجلس برای تحقق 
این اولویت ها و عملیاتی کردن آن تهیه شود. در برخی از حوزه ها مانند حل مسائل 
معیشتی مردم نیازمند برنامه های کوتاه مدت هستیم که باید با فوریت تهیه و اجرا شود. 
یکسری برنامه ها نیز به صورت میان مدت باید تهیه شود. دولت آقای پزشکیان زمانی 

موفق خواهد شد که به این اولویت ها توجه داشته باشد.
نگاه کارشناسی باید مبنای کار برای حل مسائل کشور باشد

وی افزود: حضور در بین مردم و ارتباط با مردم بسیار مهم است. مردم باید در جریان مسائل 
قرار بگیرند. در جاهایی که امکان تحقق مطالبات وجود ندارد، مسئولان باید صادقانه مسائل 
را با مردم در میان بگذارند. اما مسئله مهم تر برنامه ریزی برای حل مسائل مردم است. باید با 
نگاه کارشناسانه ای که شخص آقای پزشکیان به آن اشاره داشتند و جزو برنامه های اصلی آن 
بوده مسائل مردم دنبال شود. آقای پزشکیان یک برنامه واحد داشت و آن هم نگاه کارشناسی 

به حل مسائل و مشکلات مردم با استفاده از ظرفیت افراد متخصص و نخبه بود.

اخبار

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش :

پرنده رادارگریز دشمن را از فرسنگ ها 
دورتر ردیابی می کنیم

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش گفت: تمام نیازمندی های خود را طراحی و تولید 
کرده ایم و هر گونه پرنده رادارگریز دشمن را از فرسنگ ها دورتر کشف و ردیابی می کنیم.

امیر علیرضا صباحی فرد امروز پیش از خطبه های نماز جمعه تهران که در مصلی امام 
خمینی )ره( برگزار شد، با بیان اینکه امروز شاهد ظلم به مردم غزه هستیم، گفت: یاد و 
خاطره شهید عماد مغنیه و شهید »فواد شکر« را گرامی می داریم و برای آنها علو درجات 

را مسألت داریم
وی افزود: ما در نیروی پدافند هوایی، بیانات رهبر انقلاب را مد نظر داریم که فرمودند 
حیات یک ملت وابسته به تقویت مؤلفه های قدرت است، بر همین اساس دانشمندان و 
متخصصان نیروی هوایی با تحلیل دقیقی از صحنه رزم پدافند هوایی، رهنمودهای رهبر 
انقلاب را دنبال می کنند. ایشان در سال های اخیر بیش از 6۰۰ بار به پدافند هوایی اشاره 

کردند و آن را خط مقدم دفاع از حیثیت، موجودیت و آبروی کشور نامیدند.
فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش تاکید کرد: ما در نیروی پدافند هوایی با توجه به 
تهدیدات هوافضای استکبار جهانی، توان پدافند هوایی خود را ارتقا داده ایم و از سایر 

تهدیدات غافل نیستیم و رژیم منحوس صهیونیستی را نیز با دقت زیر نظر داریم.
امیر صباحی فرد با بیان اینکه علت افزایش دشمنی های دشمنان در سال های اخیر 
با ایران به عنوان محور مقاومت در منطقه، مقابله با دست درازی آنها به استقلال و آزادی 
واقعی و مقابله با انقلاب ما است، اظهار کرد:  رزمندگان پدافند هوایی در محافظت از 
آسمان کشور »حافظون لحدود الله« هستند؛ به خود می بالیم که در نظامی خدمت 
می کنیم که رهبر و مردم ما پشتیبان کارکنان مومن و معتقد پدافند هوایی هستند 
و وظیفه ما هم فدای ملت شدن است. وی با بیان اینکه پدافند هوایی در حال حاضر 
در بالاترین سطح خودکفایی آمادگی و قدرت رزمی قرار دارد، گفت: با کار جهادی در 
طراحی و تولید سامانه های کنترل، رادارها و حساسه های دارای تشعشع و بدون تشعشع، 
پهپادها، تجهیزات جنگ الکترونیکی و سایبر به خودکفایی رسیده ایم و توانسته ایم تمام 
نیازمندی های خود را طراحی و تولید کنیم و هر گونه پرنده رادارگریز دشمن را از فرسنگ 
ها دورتر کشف و ردیابی می کنیم. فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش اعلام کرد: نیروی 
پدافند هوایی برای تأمین نیازمندی های خود از جمله سامانه های موشکی، راداری و 
اطلاعاتی به هیچ کشوری وابسته نیست و در طراحی و تولید سامانه های پیشرفته درگیری 
هیبریدی به خودکفایی رسیده است. امیر صباحی فرد گفت: با اطمینان کامل اعلام می 
کنم نیروی پدافند هوایی ۲۴ ساعته و مستمر با برگزاری انواع رزمایش ها در مقیاس های 
مختلف در طول سال با بهینه سازی مستمر تجهیزات با ایمانی راسخ و توانی خستگی 
ناپذیر از آماده ترین نیروهای مسلح دنی است. وی با تاکید براینکه به ابرقدرت های زیاده 
خواه تأکید می کنم دست از خباثت و تحریم و تهدید بردارند، تا فرصت حل مناقشات 
جهانی با استفاده از قدرت تاثیرگذار ایران فراهم شود، گفت: با شما مردم پیمان می 
بندیم برای دفاع از حریم کشور و حفظ دستاوردهای دفاع مقدس با حفظ و ارتقای مستمر 

آمادگی، جان خود را فدای ملت و کشور کنیم
 

فرمانده نیروی زمینی ارتش :

طرح انسداد مرز های شرقی مبتنی بر 
هوش مصنوعی است

فرمانده نیروی زمینی ارتش با بیان اینکه ۱۰۰ درصد طرح انسداد مرز های شرقی 
مبتنی بر هوش مصنوعی است، گفت: برای انسداد مرز های شرقی، صرف گذاشتن یک 

دیوار کفایت نمی کند و باید از فناوری های نوین و هوش مصنوعی استفاده کرد.
امیر سرتیپ حیدری ، درباره آخرین وضع طرح انسداد مرزهای شرقی با بیان اینکه 
تامین امنیت  نیروی زمینی ارتش هم اکنون درکنار نیروهای فراجا و سپاه عهده دار 
بخش هایی از مرز های کشورمان از جمله مرز های شمال و جنوب شرق و مرز های غرب 
و جنوب غرب کشور است، گفت: امروز امنیت پایداری در جمهوری اسلامی ایران حاکم 

است و ادامه این امنیت پایدار اما مستلزم توسعه و استفاده از علم و فناوری است.
فرمانده نیروی زمینی ارتش خاطر نشان کرد: جمهوری اسلامی ایران یک مرزبانی و 
مراقبت از مرز عالمانه و هوشمندانه و با استفاده از فناوری های روز را دنبال کرده است 
و درپی این امر، اخیرا هم برای تعمیق امنیت پایدار تر، طرح انسداد مرز های شرقی 
از  را بخشی  بتنی  دیوار  امیر سرتیپ حیدری نصب  قرار گرفته است.  کار  در دستور 
طرح انسداد مرزهای شرقی دانست و گفت: عمده این طرح شامل به کارگیری انواع 
فناوری های مراقبتی در مرز است؛ مثل انواع سنسور ها، انواع رادار های هشدار دهنده، 
انواع پهپاد ها و سنسور های زمینی و همه اینها به علاوه دیوار مرزی باید دست به دست 
هم بدهند تا یک انسداد هوشمند به وجود آید چون صرف گذاشتن یک دیوار کفایت 
نمی کند.  فرمانده نیروی زمینی ارتش یادآور شد: این نیرو با حمایت ستادکل نیروهای 
مسلح، مشغول پیاده سازی مجموعه ای از علم و فناوری در طرح انسداد مرزهای شرقی 
است و ۱۰۰ درصد این طرح انسداد مبتنی بر هوش مصنوعی خواهد بود یعنی به سیم 
خاردار و دیوار بسنده نشده است. به گفته امیر سرتیپ حیدری امروز واحد های مهندسی 
رزمی نیروی زمینی این ماموریت را به عهده دارند و پیش بینی می شود قبل از زمان تعیین 

شده کار به پایان برسد.
 

در گفتگوی دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس با دکتر عراقچی مطرح شد

تاکید شورای همکاری خلیج فارس
 بر تعامل با ایران

نشان  خاطر  ایران  اسلامی  جمهوری  جایگاه  بر  تاکید  با  همکاری  شورای  دبیرکل 
کرد، اعضای شورا علاقمند به مشورت و تعامل با جمهوری اسلامی ایران در خصوص 

چالش های بزرگ منطقه هستند.  
جاسم محمد البدیوی دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس طی تماس تلفنی با دکتر 
سیدعباس عراقچی، انتخاب ایشان بعنوان وزیر امور خارجه کشورمان را تبریک گفت 
و درخصوص راه های همکاری و ارتقای روابط میان جمهوری اسلامی ایران و شورای 
همکاری خلیج فارس گفتگو و تبادل نظر کرد. دبیرکل شورای همکاری با تاکید بر اهمیت 
جایگاه جمهوری اسلامی ایران در ارتقای صلح و ثبات در منطقه، خاطر نشان کرد، 
اعضای شورای همکاری خلیج فارس علاقمند به مشورت و تعامل با جمهوری اسلامی 

ایران در خصوص چالش های بزرگ منطقه هستند. 
دکتر عراقچی نیز ضمن تشکر از تبریک دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس تاکید 
نمود جمهوری اسلامی ایران علاقمند است روابط دوستانه و برادرانه خود با شورای 
همکاری خلیج فارس و اعضای آن را ارتقا بخشیده و بر این اعتقاد است که روابط میان 

ایران و شورای همکاری باید وارد مرحله جدیدی از درک متقابل و همکاری شود.

سفیر ایران در مقر سازمان ملل در ژنو :

نیازمند عزم جهانی برای حذف کامل 
تسلیحات هسته ای هستیم

سفیر ایران در مقر سازمان ملل و دیگر سازمان های بین المللی در ژنو در پیامی تاکید 
کرد: بیش از هر زمان دیگری نیازمند عزمی جهانی برای حذف کامل تسلیحات هسته ای 

هستیم .
علی بحرینی سفیر و نماینده تام الاختیار ایران در مقر سازمان ملل و دیگر سازمان های 
در  هسته ای  آزمایش های  منع  جهانی  روز  مناسبت  به  که  پیامی  در  ژنو،  در  بین المللی 
حساب شخصی خود در فضای مجازی به اشتراک گذاشت، عنوان داشت: روز جهانی 
منع آزمایش های هسته ای، فرصتی است برای یادآوری پیامدهای ویرانگر این آزمایش ها 
برای حیات بشری. وی در همین زمینه افزود: هر انفجار هسته ای گامی رو به عقب در مسیر 
دستیابی به جهان عاری از تسلیحات هسته ای است. بحرینی یادآور شد: امروز، بیش از هر 

زمان دیگری نیازمند عزمی جهانی برای حذف کامل تسلیحات هسته ای هستیم.
 

سخنگوی دولت:

امیدوارم اوضاع کشور روزبه روز بهتر شود
سخنگوی دولت گفت: امیدوارم حرف هایم قلب های مادران کشورم را شاد کند، جوانان 

کشور امیدوارتر شوند و اوضاع کشور روزبه روز بهتر شود.
فاطمه مهاجرانی در سخنانی با بیان اینکه امیدوارم نماینده شایسته ای برای زنان 
توانمند کشورم باشم، اظهار کرد: امیدوارم دولت به گونه ای کار کند که بتوانم حرف های 

خوبی را به اطلاع مردم برسانم.
وی افزود: امیدوارم حرف زدن من به عنوان یک مادر باعث شود که قلب های مادران 

کشورم شاد و جوانان کشور امیدوارتر شوند و اوضاع کشور روزبه روز بهتر شود.

محسن پاک آیین*

 رئیس جمهور با بیان اینکه هر کس بتواند اسناد بالادستی کشور را اجرا کند با 
ماست و هر کس نتواند با ما نیست، گفت: خیلی مهم است که ما بدانیم که همه چیز 
را نمی دانیم. وقتی این را بدانیم به سراغ دانستن یا کمک گرفتن از افرادی می رویم که 
می دانند. اینجاست که انجمن ها و گروه هایی که بر محور دانایی و تخصص تشکیل 

شده اند، از جمله فرهنگستان علوم پزشکی بسیار می توانند به ما کمک کنند.
مسعود پزشکیان در مجمع عمومی فصلی فرهنگستان علوم پزشکی، با اشاره به 
سخنان خود در دوران تبلیغات انتخاباتی، تصریح کرد: دولت چهاردهم مبنای کار 
خود را اجرای سند چشم انداز، سیاست های کلی و قانون برنامه قرار داده و در این 
مسیر نه بر اساس نظر خودمان، بلکه بر اساس نظر و راهکار های ارائه شده از سوی 

کارشناسان و مبتنی بر امکانات و منابع مالی موجود در کشور عمل خواهیم کرد.
پزشکیان ارتقاء شاخص های سلامت را از محور های کاری دولت خود برشمرد و 
اظهار داشت: از لوازم ضروری ارتقاء شاخص های سلامت توجه به محرومین در 
راستای رفع بی عدالتی، فقر، تبعیض و نگاه های تک بعدی است. ما باید به کسانی 

بیشتر توجه کنیم که به دلیل محرومیت ها در معرض خطر بیشتر هستند.
رئیس جمهور با بیان اینکه تقوا یعنی حرکت بدون خطا و بدون عوارض و تبعات یا با 
حداقل عوارض و تبعات، گفت: انسان با تقوا اگر در یک اداره مشغول کار است، باید 

همه همت ش جلب رضایت ارباب رجوع باشد.
پزشکیان بزرگترین و بالاترین ظلم را دروغگویی دانست و خاطرنشان کرد: چه 
ظلمی بالاتر از اینکه ما به خاطر سلیقه، گروه و جناح خودمان از پذیرش حرف و 
راه درست استنکاف کرده و مقابل آن بایستیم؛ ما حرف درست را باید از کارشناسان 

بپذیریم، حتی اگر خلاف نظر و رای و منافع خودمان و گروه مان باشد.
رئیس جمهور حل مشکلات کشور را در گرو اتخاذ تصمیمات صحیح از سوی 
کارشناسان و نخبگان دانست و گفت: برای تمام مشکلات کشور راه حل وجود دارد، 
اما مشکل آنجاست که یا راه حل ها را نمی شناسیم، یا مهارت و انگیزه اجرای آنها 
را نداریم. اگر باور ما این باشد که عقل کل هستیم و می توانیم برای همه مشکلات 

راه حل ارائه دهیم، خطا رفته ایم و نخواهیم توانست مشکلات را حل کنیم.
پزشکیان از همه متخصصان از جمله نخبگان رشته های مختلف پزشکی حاضر در 

جلسه خواست تا به دولت در حل مشکلات کشور به خصوص مسائل عرصه سلامت 
و درمان کمک کنند و افزود: دولت چهاردهم برای حل مشکلات عرصه سلامت و 
درمان همان راهی را خواهد پیمود که کارشناسان این حوزه توصیه کنند. همچنین 
تلاش خواهیم کرد جلسات شورای عالی سلامت را برای سامان دادن به روابط و 
تعاملات بین بخشی به طور منظم و مستمر برگزار کنیم. رئیس جمهور نگاه عادلانه، 
فعال کردن روابط بین بخشی و جذب مشارکت های مردمی را سه محور مهم در زمینه 
رفع مشکلات بخش درمان و سلامت عنوان کرد و اظهار داشت: باید به شکل واقعی 
به مردم در عرصه های مختلف میدان دهیم. امروز امیدی در دل مردم ایجاد شده و از 
خدا می خواهم به ما کمک کند تا اجازه ندهیم به ناامیدی تبدیل شود و در این راستا 

به سوی هر کسی که بتواند به ما کمک کند دست یاری دراز خواهیم کرد.
پزشکیان با تاکید بر اینکه حرف صحیح را از سوی هر کس که باشد می پذیریم و 
از همکاری هر کسی که توانمندی حل مشکلات را دارد استقبال می کنیم، تصریح 
کرد: ما باید یکسری ابزار اندازه گیری و سنجش برای اینکه بدانیم چه کسی را در چه 
جایی قرار دهیم تدوین کنیم. پیش از این عموما افراد بر اساس روابط و دسته بندی ها 
منصوب می شدند، اما ما فقط بر اساس اینکه چه کسی توانمندی اجرای کدام 
بخش از اسناد بالادستی را دارد افراد را منصوب خواهیم کرد. وقتی افراد بر اساس 
توانمندی ها و برای اجرای اسنادی که درباره اهداف آنها اختلافی نیست منصوب 

شوند، دیگر دعوا و اختلاف موضوعیت ندارد.
رئیس جمهور با بیان اینکه هر کس بتواند اسناد بالادستی کشور را اجرا کند با 
ماست و هر کس نتواند با ما نیست، خاطرنشان کرد: خیلی مهم است که ما بدانیم 
که همه چیز را نمی دانیم. وقتی این را بدانیم به سراغ دانستن یا کمک گرفتن از 
افرادی می رویم که می دانند. اینجاست که انجمن ها و گروه هایی که بر محور دانایی 
و تخصص تشکیل شده اند، از جمله فرهنگستان علوم پزشکی بسیار می توانند به ما 
کمک کنند. پزشکیان تاکید کرد: باید بر محور اجرای اسناد بالادستی به یک نگاه و 
زبان مشترک برسیم و راهی را که مشخص است با قدرت طی کنیم. بخش سخت 
کار یافتن افرادی است که به پیمودن این راه باور داشته و از توانمندی لازم برخوردار 

باشند.

معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر استفاده از نظرات 
و تجربیات دولتمردان سابق برای پیشبرد امور کشور 
گفت: با توجه به شرایط حساس کنونی کشور هم افزایی 
تمام جناح های سیاسی ضروری است تا برای تحقق 

مطالبات به حق مردم گام های بلندتری برداشته شود.
محمدرضا عارف به مناسبت هفته دولت و در راستای 
تکریم جایگاه و قدردانی از زحمات معاونین اول پیشین 
همتایان  دیدار  به  ایران،  اسلامی  جمهوری  روسای 
پیشین خود رفت و ضمن گفت و گو در فضایی صمیمی 
بر آمادگی دولت »وفاق ملی« در بهره گیری از تجربیات 
و نظرات کارشناسانه آنها در اداره بهتر امور کشور تاکید 

کرد.
مردم خدمت خالصانه شهید رئیسی را فراموش 

نخواهند کرد 
عارف در دیدار با محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور 
در دولت سیزدهم و سرپرست سابق ریاست جمهوری 
با گرامیداشت یاد و خاطره شهیدان آیت الله رئیسی و 
حسین امیرعبداللهیان و آرزوی علو درجات برای تمامی 
شهدای دولت و راه خدمت، از زحمات و تلاش های 
دکتر مخبر در طول چهارسال گذشته بویژه در دوران 

سرپرستی ریاست جمهوری قدردانی کرد.
وی تصریح کرد که مردم خدمت خالصانه شهید رئیسی 
و شهادت ایشان در این مسیر را فراموش نخواهند کرد و 
شما نیز پس از شهادت ایشان تا زمان برگزاری انتخابات 
و همچنین آغاز به کار دولت جدید خالصانه و متواضعانه 
در خدمت اهداف نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران 
و کمک به اداره کشور بودید تا خللی در روند پیشبرد 

اهداف و امور کشور و نظام بوجود نیاید.
مخبر نیز در این دیدار با تبریک به انتخاب عارف به 
عنوان معاون اول رئیس جمهور، وی را مدیری با تجربه 
و مطلع از امور کشور دانست و با استقبال از رویکرد وفاق 
ملی دولت چهاردهم برای کمک و همراهی با اهداف 
دولت دکتر پزشکیان بویژه در اجرای برنامه هفتم توسعه 
اعلام آمادگی کرد و گفت حضور مدیری با تجربه همانند 
دکتر عارف در دولت چهاردهم در حل مشکلات کشور 

بسیار راهگشا است.
عارف قصد همچنین در دیدار با اسحاق جهانگیری 
و  یازدهم  های  دولت  در  جمهور  رئیس  اول  معاون 
دوازدهم ضمن مرور خاطرات همکاری های برادارنه و 
صمیمانه خود در دولت های گذشته بر بهره گیری از 

تجربیات و تربیت نسل جدید مدیریتی در کشور تاکید 
کردند.

عارف در این دیدار با قدردانی از زحمات جهانگیری 
و  ها  حمایت  و  جمهوری  ریاست  انتخابات  دوران  در 
کمک های بدون چشمداشت و خالصانه وی از دکتر 
پزشکیان، بر ضرورت بهره گیری از نظرات کارشناسی و 
اشراف اطلاعاتی دکتر جهانگیری از بخش های مختلف 
جامعه و کشور از وی خواست تا دولت چهاردهم را از 
راهکارها، پیشنهادات و نظرات دقیق خود بهرمند سازد 
تا با توجه به شرایط حساس کنونی کشور و ضرورت هم 
افزایی تمام جناح های سیاسی، برای تحقق مطالبات به 

حق مردم گام های بلندتری برداشته شود.
همه جریان های سیاسی باید برای موفقیت 

دولت تلاش و مساعی نمایند
مجدد  تبریک  ضمن  دیدار  این  در  نیز  جهانگیری 
و  جمهوری  ریاست  انتخابات  در  پزشکیان  پیروزی 
رئیس  اول  معاون  سمت  در  عارف  انتخاب  همچنین 
جمهور تاکید کرد که همه جریان های سیاسی کشور 
باید برای موفقیت دولت بدون نگاه سهم خواهانه تمام 
تلاش و مساعی خود را به کار گیرند. در ادامه عارف با 
محمدرضا رحیمی پنجمین معاون اول رئیس جمهور 
ایران دیدار و گفت و گو کرد که معاون اول رئیس جمهور 
به سوابق مدیریتی وی در قوه مجریه، قضاییه و مقننه 
اشاره و خاطرنشان کرد که دولت چهاردهم بدنبال هم 
ارکان کشور  از نظرات تخصصی  و بهره گیری  افزایی 
است که در این مسیر قطعا از دیدگاه های کارشناسی 
گیری  بهره  جمهوری  روسای  پیشین  اول  معاونین 

خواهد کرد.
شما با این اقدام پسندیده خود به ما درس 

انسانیت دادید 
رحیمی نیز در این دیدار با تبریک پیروزی پزشکیان 
در انتخابات ریاست جمهوری، حضور عارف با تجربه 
بلند مدیریتی در سمت معاون اولی رئیس جمهور در 
دولت هشتم و وزارتخانه ها و سازمان های مختلف کشور 
را نقطه امیدی برای حل مشکلات و مسائل اقتصادی 
کشور و مردم عنوان کرد و خطاب به دکتر عارف گفت 
: شما با این اقدام پسندیده خود به ما درس انسانیت 
دادید. در ادامه معاون اول رئیس جمهور در منزل مرحوم 
پرویز داوودی معاون اول رئیس جمهور در دولت نهم 
حضور یافت و با خانواده آن مرحوم در فضایی صمیمی 

دیدار کرد و با اشاره به اینکه مرحوم داوودی انسان و 
مدیری متعهد، مخلص و دلسوز برای نظام و مردم بود، 
خاطرات خود با آن مرحوم را بویژه در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام مرور و از خداوند متعال علو درجات و 

رحمت واسعه الهی را برای وی مسالت کرد.
لزوم تکریم و حفظ حرمت خانواده مرحوم 

حبیبی 
خانواده داوودی با قدردانی از حضور معاون اول رئیس 
جمهور در منزل آنان، این اقدام را نشانگر آن دانستند 
که خدمات و تلاش های مدیران نظام جمهوری اسلامی 
ایران با فوت یا شهادت آنان فراموش نخواهد شد و با 
تبریک پیروزی دولت چهاردهم، از خداوند سربلندی و 
موفقیت دولت چهاردهم در خدمت رسانی به مردم عزیز 

کشورمان را آرزو کردند.
دیدار با خانواده مرحوم حسن حبیبی پایان بخش 
اول رئیس جمهور در  بود که معاون  دیدارهای عارف 
گفت و گو با خانم رهیده همسر مرحوم حبیبی با تجلیل 
خدوم  متعهد،  متین،  دانشمند،  بزرگ،  شخصیت  از 
بازگویی  به  حبیبی  مرحوم  داشتنی  دوست  بسیار  و 
خاطرات چندین ساله و همکاری با وی در دولت های 
مختلف پرداخت و با تاکید براینکه در دوران معاون اول 
رئیس جمهوری در دولت هشتم همواره از راه، مسیر و 
نظرات راهگشای وی در طول خدمت بهره می بردم، 
تصریح کرد که تاریخ جمهوری اسلامی ایران مفتخر 
است مدیرانی شایسته و برازنده همانند وی را به خود 
دیده است که هیچگاه شخصیت وی از یاد و خاطره 

دولتمردان و مردم کشور پاک نخواهد شد.
عارف همچنین بر لزوم تکریم و حفظ حرمت خانواده 
مرحوم حبیبی بویژه همسر مردمی و خیر ایشان تاکید 
کرد. خانم رهیده نیز با تشکر از حضور و دیدار دکتر 
عارف، این سنت و اقدام حسنه را درسی بزرگ برای 
تمام سیاستمدران و دولتمردان دانست که تلاش ها و 
خدمات مدیران سابق و اسبق را ارج نهاده و با همکاری 
و یاری از نظرات دلسوزانه آنان، مسیر خدمت و پیروزی 

اهداف کشور را ادامه دهند.
وی خطاب به عارف گفت: همسرم از شما همیشه به 

عنوان انسانی نجیب و کاردان یاد می کردند.
خانم رهیده همچنین با اعلام خبر راه اندازی موزه 
مربوط به مرحوم حبیبی از معاون اول رئیس جمهور 

برای بازدید از این موزه دعوت کرد.

معاون اول رئیس جمهوردردیدارهای جداگانه با همتایان پیشین؛
هم افزایی همه جناح ها برای تحقق مطالبات مردم ضروری است

 خطیب نماز جمعه تهران گفت: تصمیم درستی که شهید خدمت آیت الله رئیسی 
در حذف ترجیحی اتخاذ کرد پرهزینه اما بسیار سازنده بود؛ این تصمیمات نیاز امروز 

و فرداست.
حجت الاسلام سید محمدحسن ابوترابی فرد در خطبه های نماز جمعه این هفته 
تهران که در مصلی امام خمینی )ره( برگزار شد، ضمن گرامیداشت هفته دولت، با 
بیان اینکه دولت در جمهوری اسلامی ایران باید با مقیاس و شاغول شهیدان رجایی 
و باهنر اندازه گیری شود، گفت: باید همه دولتمردان و آحاد جامعه تلاش کنند 
شهدای عالیقدر را الگو برای حرکت خود قرار دهند. برای این دو شهید عالیقدر، 

دفاع مقدس و مدافع حرم هم از خدای متعال علو درجات را مسألت داریم.
خطیب نماز جمعه تهران تاکید کرد: رهبر معظم انقلاب بارها گفته اند ما می توانیم 
با کشورهایی که به قدرت چهانی دست یافته اند، رقابت و جایگاه خود را تثبیت کنیم 
البته نیازمند عزم و اراده استوار است و این نگاه بلند را پیامبر اعظم)ص( نیز توصیه 

کرده بودند.
ابوترابی فرد  به رأی اعتماد مجلس به همه وزرای پیشنهادی اشاره کرد و گفت: 
رئیس جمهور و اعضای دولت باید از این اقدام مجلس که حکایت از تعامل  عقلانی 
و علمی مجلس با دولت دارد ، در راستای افزایش سطح هم افزایی دولت و مجلس 
و ارتقای کارآمدی نظام با هدف برون رفت از تنگناهای اقتصادی به خوبی استفاده 

کنند. این فرصت خوبی فراروی دولت چهاردهم است.
وی اظهار کرد: با مراجعه به آموزه های قرآنی و کلمات حیات بخش پیامبر اعظم 

درمی یابیم که اسلام دین قدرت است، آن هم قدرت برآمده از علم »العلم سلطان« 
علم قدرت آفرین است. اینکه می شاهده می کنید دنیای اسلام در فاصله چند دهه 
به قله های قدرت دست یافت و دنیا را متأثر از دانش و علوم خود کرد، دستاورد اندیشه 
ناب قرآن است؛ دستاور کلمات پیامبر)ص( است که فرمودند:» علی اگر همه با کار 

نیک خواستند به خدا نزدیک شوند تو با حیات عقلانی به خدا نزدیک شو«
خطیب نماز تهران با بیان این مطلب که دولت باید با نگاه به آموزه های قطعی 
قرآن کریم از تمام ظرفیت های علمی، کارشناسی، نیروی انسانی توسعه یافته، 
ظرفیت های متراکم در حوزه زیرساخت ها، امنیت و قدرت بازدارندگی تحسین 
برانگیز جمهوری اسلامی و انسجام اسلامی و موقعیت ژئوپلتیک کشور برای تبدیل 
تهدیدها به فرصت ها استفاده کند، گفت: دولت وفاق ملی باید با ارتقای شایسته 
سالاری، اقدام کند. رئیس جمهور هم به وزرا توصیه کرد که ملاک تغییر فقط و فقط 

باید شاخص مهم شایستگی باشد.
ابوترابی فرد خطاب به اعضای کابینه، افزود: به وزرا می گویم مردم اهل قضاوت 
و تحلیل هستند و تصمیمات شما را ارزیابی می کنند که ملاک تصمیمات، ارتقای 

شایسته سالاری یا نگاه سیاسی است؟!
وی با بیان اینکه برای اتقای کارآمدی باید شاخص را شایسته سالاری قرار دهیم، 
تاکید کرد: نگاه جامع و بلند مدت و مبتنی بر شایسته سالاری پشتوانه اقتدار ملی 
محسوب می شود، اقتدار ملی هم مرهون افزایش سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی 

است و به نظر می رسد این مهم دستاورد ارتقای کیفیت حکمرانی اقتصادی است.

خطیب نماز جمعه تهران :
رأی مجلس به کابینه حکایت از تعامل عقلانی و علمی دارد

رئیس جمهور:

در اجرای اسناد بالادستی براساس نظر کارشناسان عمل می کنیم
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دلایل زردی زبان چیست؟ مبتلایان به میگرن این نوع پنیر را مصرف نکنند
محققان اعلام کردند در صورت ابتلا به میگرن از خوردن برخی پنیرها 

اجتناب کنید.
محققان کلینیک کلیولند اظهار کردند میگرن نوعی سردرد است که 
با درد ضربان دار در یک طرف سر مشخص می شود و به طور معمول 
کمتر از چهار ساعت طول می کشد، اما می تواند چند روز باقی بماند. 
اندازه ای شدید هستند که می توانند در  به  این سردردها همچنین 
زندگی روزمره فرد اختلال ایجاد کنند. علاوه بر سردرد، علائم میگرن 
می تواند شامل آبریزش چشم، خستگی، تحریک پذیری، حالت تهوع 
و تغییرات در بینایی باشد. افراد همچنین ممکن است اصلا سردرد 
نداشته باشند و این مورد وضعیتی است که به عنوان »میگرن خاموش« 

شناخته می شود.
هلث نوشت، به گفته کلینیک مایو، چیزهای مختلفی ازجمله حرکت، 
نور، صداها و بوهای قوی می توانند باعث میگرن شوند. یکی دیگر 
از محرک های رایج میگرن، غذاهای غنی از تیرامین است. تیرامین 
پروتئینی است که به طور طبیعی در برخی غذاها، به ویژه آنهایی که 
کهنه و تخمیر شده هستند، یافت می شود. غذاهایی که ممکن است 
حاوی مقادیر زیادی تیرامین باشند شامل گوشت های پخته شده، 

ماهی دودی و پنیرهای کهنه هستند.
این پنیرهای کهنه بیشتر مستعد ایجاد میگرن هستند

ساینس گزارش کرد، پنیرهای کهنه فرآیندی به نام »افیناژ« را طی 
می کنند به این معنی که آنها برای مدتی، چند هفته، ماه یا سال، رها 
می شوند و این فرآیند به آنها طعم منحصر به فرد می دهد. این فرآیند 
همچنین باعث می شود که پنیرها تیرامین بیشتری داشته باشند. 
و  مونستر  فتا،  سوئیسی،  کممبر،  آبی،  استیلتون،  چدار،  پنیرهای 
پارمزان به عنوان پنیرهایی فهرست می شوند که تیرامین بیشتری دارند. 
از سوی دیگر، پنیر آمریکایی، پنیر کوتیج،  پنیر خامه ای و پنیر سویا 

دارای تیرامین کمتری هستند.
بنیاد ملی سردرد آمریکا اعلام کرد که پنیر آمریکایی، کلبه ای، ریکوتا، 
پنیر خامه ای، پنیر ولویتا و پنیر فرآوری شده کم چرب بخش قابل قبولی 
از رژیم غذایی کم تیرامین هستند. با این حال، توصیه می شود در 
مورد پارمزان یا رومانو احتیاط کنید. آنان پیشنهاد می کنند که فقط ۲ 
قاشق چایخوری از این پنیرها را می توان به عنوان چاشنی یا مواد جزئی 

استفاده کرد. پنیرهایی که باید کاملا از آنها اجتناب شود شامل آبی، 
آجری، بری، چدار، سوئیسی، روکفور، استیلتون، موزارلا، پروولون و 

امنتالر است.
چگونه تیرامین باعث میگرن می شود

تجزیه  به  که  است  اکسیداز  مونوآمین  نام  به  آنزیمی  دارای  انسان 
تیرامین کمک می کند. اگر به اندازه کافی از این آنزیم ندارید، خوردن 
مقادیر زیاد تیرامین می تواند منجر به میگرن شود. با این حال، دقیقا 
مشخص نیست که چرا این اتفاق رخ می دهد. دانشمندان معتقدند که 
دلیل آن می تواند تیرامین باشد که باعث ترشح بیش از حد نوراپی نفرین 
در سلول های عصبی می شود. همچنین ممکن است افزایش تیرامین و 

نوراپی نفرین منجر به تغییرات مغزی و منجر به سردرد  شود.
پنیرهای کهنه همچنین برای افرادی که از داروهای ضد افسردگی 
موسوم به مهارکننده های مونوآمین اکسیداز استفاده می کنند، نگران 
کننده است. این داروها با تجزیه تیرامین تداخل دارند و می توانند باعث 
افزایش آن به سطوح بالا شوند. این تجمع تیرامین می تواند منجر به 
افزایش خطرناک فشار خون شود که به عنوان »بحران فشار خون« 
شناخته می شود. یکی از علائم بارز بحران فشار خون بالا سردرد شدید 
است  با این حال این نوع سردرد با میگرن یکسان نیست. آنها توسط ۲ 

مکانیسم مختلف ایجاد می شوند.
راه های پیشگیری از میگرن

هلث نوشت، میگرن می تواند دردناک باشد و زندگی شما را مختل 
کند. اما برای کمک به جلوگیری از حملات دردناک می توانید تغییراتی 
در سبک زندگی و عادات خود ایجاد کنید. راه های پیشگیری از حملات 
میگرن خوردن منظم و پرهیز از حذف وعده های غذایی، محدود کردن 
مصرف کافئین، خواب زیاد و کاهش استرس با استفاده از یوگا، تمرکز 
حواس یا مدیتیشن، همچنین محدود کردن مدت زمان نگاه کردن 
به نورهای روشن و محدود کردن قرار گرفتن در معرض نور مستقیم 

خورشید که می تواند باعث حملات میگرنی شود.
کافئین بیش از حد و تجربه ترک کافئین نیز می تواند باعث میگرن یا 
سردرد شود اما با توجه به اظهارات بنیاد میگرن آمریکا، کافئین در واقع 
می تواند به توقف حملات میگرنی پیش رو برای برخی افراد کمک کند 
و همچنین می تواند با استفاده گاه  به گاه آن سردرد را تسکین دهد. 

غذاها و نوشیدنی های حاوی کافئین قهوه، چای و شکلات هستند.
از  بسیاری  هستند؛  تاثیرگذار  نیز  مصنوعی  شیرین کننده های 
غذاهای فرآوری شده حاوی شیرین کننده های مصنوعی هستند. اینها 
جایگزین های قندی محسوب می شوند که برای افزودن شیرینی به 
غذاها و نوشیدنی ها استفاده می شوند و می توانند باعث حمله میگرنی 
شوند. به طور خاص تصور می شود که آسپارتام عامل حملات میگرنی 
است. شکلات نیز در یک بررسی تحقیقاتی در سال ۲۰۲۰ به عنوان 
محرک میگرن در ۳۳ درصد از شرکت کنندگان گزارش شد. شکلات 
حاوی کافئین و بتا فنیل اتیلامین است و احتمالا در برخی افراد باعث 

سردرد می شود.
غذاهای حاوی مونوسدیم گلوتامات )MSG( که به طور طبیعی در 
بدن ما وجود دارد و در غذاهای خاصی یافت می شود نیز میگرن را 
تشدید می کند. این مورد در بسیاری از غذاها به عنوان یک افزودنی 
غذایی است و خوردن آن بی خطر در نظر گرفته می شود، اما برخی 
از محققان آن را با حملات میگرن مرتبط می دانند. اگرچه مونوسدیم 
نتایج  اما  به عنوان محرک میگرن گزارش می شود  گلوتامات معمولا 
مطالعات بالینی متناقض هستند به همین دلیل تحقیقات بیشتری 
برای تعیین اینکه آیا مونوسدیم گلوتامات واقعا باعث ایجاد حملات 

میگرنی می شود یا خیر، مورد نیاز است.
گوشت های پخته شده از جمله گوشت های موجود در اغذیه فروشی، 
ژامبون، هات داگ و سوسیس ها همگی حاوی مواد نگهدارنده ای به نام 
نیترات هستند که رنگ و طعم را حفظ می کنند. این غذاها می توانند 
اکسید نیتریک را در خون آزاد کنند که تصور می شود رگ های خونی مغز 
را گشاد می کند. شواهدی وجود دارد که نشان می دهد اکسید نیتریک 

می تواند در حملات میگرنی نقش داشته باشد.
ایسنا گزارش کرد، عوامل مختلفی مانند برخی مواد غذایی، داروها، 
و استرس  تغییر در عادات خواب، عوامل روانی  نوسانات قندخون، 
می تواند سردردهای میگرنی را تحریک کند. دردهای میگرنی، اغلب 
چند ساعت تا چند روز ادامه دارد و عوامل مختلفی می تواند سردردهای 
بعضی  داده اند،  نشان  تحقیقات  نتایج  کند.  تحریک  را  میگرنی 
موادغذایی می توانند باعث تشدید میگرن شوند و برخی دیگر دردهای 

میگرنی را کاهش دهند.  

متخصص طب ایرانی :

این میوه حریف همه بیماری هاست!

آلو سیاه، یک میوه خوشمزه و خوش عطر از خانواده میوه های تابستانی 
محسوب می شود و سرشار از خواص مختلف است.

نکته جالب این است که خواص آلو سیاه از جمله میوه هایی است که انسان  
ها در قرن ها پیش از آن تغذیه می کردند. این میوه شامل انواع مختلفی از 
جمله آلو بخارا، آلو آنجلا، آلو زرد و… است.بیش از دو هزار گونه آلو در سراسر 
جهان شناخته شده است که هرکدام از نظر شکل و اندازه و رنگ، با یکدیگر 
متفاوت هستند.فواید آلو سیاهرنگ آلو سیاه اغلب به رنگ قرمز پر رنگ و در 
بعضی گونه  ها بنفش تیره یافت می شود. این میوه مملو از مقادیر ویتامین ها 
و مواد معدنی است. لازم است بدانید آلو یک منبع مهم جذب آهن است. 
 C اما چگونه؟همان طور که گفته شد، آلو سیاه به دلیل مقادیر بالای ویتامین
قابلیت جذب بالای آهن را دارد. به طور کلی این میوه برای درمان بسیاری 
از بیماری های سیستم گوارش، پوکی استخوان و سلامت قلب و عروق مفید 
است. از دیگر خواص آن می توان به کنترل دیابت، کاهش وزن، جلوگیری و 

درمان یبوست و کنترل فشار خون اشاره کرد
مریم تقوی شیرازی، عضو هیات علمی و متخصص طب ایرانی در خصوص 
آلو و خواص آن،گفت:آلو میوه ای تابستانی است که انواع و رنگ های متعددی 
دارد. بعضی سبز، زرد یا سیاه و گاهی هم سرخ می شوند. ریز و درشت دارد. 
طعمش ترش، شیرین و یا ملس است.وی ادامه داد: طبع آلو در منابع طب 
ایرانی که به نام اجاص آمده است، بر حسب میزان ترشی اش متفاوت ذکر 
شده است. آلوی رسیده شیرین طبع سرد و تر ملایمی دارد. اما هر چه ترش تر 
شود، سردیش بیشتر می شود.این استاد طب ایرانی ابراز کرد:آلو به ملین بودن 
معروف است. تازه آبدارش، اثر لینت بخشی بیشتری دارد. آلو حرارت بدن را 
کم می کند. تب و تشنگی، گرمازدگی و التهاب و خارش پوست را تسکین می 
دهد، بخصوص اگر قبل از غذا مصرف شود.شیرازی متذ کر شد: هر چه آلو 
شیرین تر باشد، ملین بهتری می شود و هر چه ترش تر شود، التهاب و گرمی 
را بیشتر کنترل می کند.وی یادآور شد: اگر معده و گوارش سرد باشد، مثلا 
ترش کند، کندی هضم غذا داشته باشد و نفخ کند، آلو بهتر است با آب و عسل 

یا گلقند مصرف شود. 
شیرازی بیان کرد: آلو اگر با شکر به صورت شربت پخته شود، ملین بی آزاری 
می شود که حتی اگر سرفه هم داشته باشید، ترشی اش اذیت نمی کند و سینه 
را هم نرم می کند.این متخصص طب ایرانی افزود: آلو یک میوه خوشمزه کم 
کالری با ویتامین ها و مینرال های متنوع، فیبر و آنتی اکسیدان ها است. اگر 
آلو خشک باشد، کالری و فیبرش بیشتر است. فیبری که در آلو است علاوه 
بر اینکه حرکت روده ها را تسهیل می کند، قند و چربی خون را نیز تنظیم می 
کند. وی تصریح کرد: کار جالب دیگر آلو، جلوگیری از پوکی استخوان است. 
افزودن این میوه پرخاصیت به انواع غذاها مثل خورش، آش و سالاد، طعم 
آنها را دلچسب تر می کند. لواشک ها و پاستیل های خانگی با آلو می تواند 

جایگزین مناسبی بر تنقلات صنعتی و کم خاصیت برای کودکان باشد.

برای درد رشد کودکتان چه کار می توانید بکنید؟

درد رشد چیست و چه علائمی دارد؟
واقعاً  رشد  درد  اما  باشد  خورده  گوشتان  به  رشد«  »درد  عبارت  شاید 
چیست؟ درد رشد به دردها و ناراحتی های کودکان در سنین رشد گفته 
می شود؛ اما گاهی گیج کننده است؛ چون اغلب طی مراحل رشد اتفاق 

نمی افتد.
درد رشد پیامدی ندارد، خودش برطرف می شود و درد التهابی هم نیست، 
بلکه دردی در پاهاست که شب ها ظاهر می شود و می تواند کودک را بیدار 
نگه دارد. درد رشد برخلاف اسمی که دارد در واقع ناشی از رشد نیست و بر 

رشد کودک اثری نمی گذارد.
درد رشد در بچه های کوچک تر دیده می شود، یعنی در بچه های حدوداً 
۱۰ سال. این دردها معمولًا کودکان سنین پیش دبستان و دبستان را درگیر 

می کند و در دخترها شایع تر از پسرهاست.
درد رشد چگونه است؟

در یک سناریوی معمول، کودک به رختخواب می رود و یکی دو ساعت بعد 
یا شاید دیرتر به خاطر دردی که در ران های خود، پشت زانوها، در پاشنه ها 
و ساق پای خود احساس می کند به گریه می افتد و بی قرار می شود، اما 
هیچ قرمزی و گرما یا تورم و التهاب و یا آسیب و ضربه ای وجود ندارد. 
ممکن است کودک از شما بخواهد پاهایش را بمالید تا بهتر شود و در نهایت 
دوباره به خواب می رود. صبح روز بعد حال کودک خوب است و هیچ درد و 
ناراحتی ندارد، به مدرسه می رود، بازی می کند و فعالیت های معمولش را 
انجام می دهد و شب دوباره همان داستان تکرار می شود. چنین شرایطی 
می تواند برای هر پدر و مادری نگران کننده باشد، خصوصاً اگر هفته ها ادامه 
داشته باشد. اما نگران نباشید؛ دردهای رشد معمولًا طبیعی بوده و بخش 

نرمالی از زندگی کودک هستند و خطری برای او ندارند.
آیا بچه های بالای ۱۰ سال ممکن است دچار درد رشد شوند؟

نوع متفاوت دیگری از درد رشد وجود دارد که مربوط به بچه های بزرگ تر 
از ۱۰ سال است. این دردها ناشی از فشارهایی هستند که بچه های بسیار 
پرجنب وجوش در طول روز به عضلات خود وارد می کنند، مثلًا با دویدن و 
پریدن و زیاد بالا و پایین کردن. این نوع درد اغلب بعد از فعالیت یا در انتهای 

روز ظاهر می شود؛ اما به ندرت بچه ها را از خواب بیدار می کند.
نرمال اند،  از دردها  بعضی  و جوشی،  پرجنب  و  فعال  برای هر کودک 
خصوصاً اگر کودک مدت زمان طولانی از روز مشغول بازی و ورزش باشد. 
مثلًا اگر یک کودک یا نوجوان ۱۲ ساعت در هفته فوتبال بازی کند یا ۱۵ 
ساعت در هفته کلاس ورزش داشته باشد، درد و ناراحتی در پاهایش دور 
از انتظار نیست. اگر درد ناشی از فعالیت ورزشی زیاد باشد، پزشکان به 
والدین توصیه می کنند به فرزندشان یاد بدهند به بدنشان گوش بدهند و 
استراحت کنند، خصوصاً اگر درد و ناراحتی اذیتشان می کند. به طورکلی 
توصیه می شود کودکان ۵ روز در هفته به ورزش خاصی بپردازند و روزهای 

دیگر استراحت کنند تا از بدن خود بیش از اندازه کار نکشند.
علت درد رشد چیست؟

هر چند درد رشد بین بچه ها معمول است؛ اما پزشکان هنوز 
علت دقیق آن را نمی دانند. گاهی درد رشد در پایان یک روز 
پُر از فعالیت و جنب وجوش رخ می دهد، بنابراین ممکن 
است به استفاده زیاد از عضلات و استخوان ها یا آسیب یا 
کاهش قدرت استخوان مربوط باشد. بچه هایی که آستانه 
تحمل درد پایینی دارند نیز احتمالًا درد رشد را بیشتر 

تجربه می کنند.
علائم درد رشد چیست؟

درد رشد معمولًا بین سنین ۲ تا ۱۲ سال و در هر دو 
پا )خصوصاً در ناحیه ران ها و ساق ها( اتفاق می افتد 

می شود.  احساس  مبهم  و  عمیق  دردی  به صورت  و 
اغلب شب ها سراغ  همان طور که گفتیم درد رشد 

کودک می آید و ممکن است طی شب بارها 

کودک را از خواب بیدار کند. هیچ علامت قابل رویتی از درد وجود ندارد، 
مثلًا قرمز یا تورم و کبودی. این دردها معمولًا فوراً برطرف می شوند و صبح 

کودک خوب است و می تواند به فعالیت های روزمره اش مشغول شود.
پزشک باید تفاوت این دردها از دردهای دیگر را نیاز به بررسی های بیشتری 
دارند تشخیص بدهد. کودکانی که درد رشد دارند هیچ علامتی از بیماری 
یا آسیب ندارند، یا تب و کاهش وزن و تورم مفاصل یا هر علامت غیرمعمول 
دیگری از خود نشان نمی دهند. در صورت وجود هر گونه علامت دیگری 
کودک باید فوراً تحت بررسی های پزشکی قرار بگیرد تا مشخص شود درد 

علت دیگری دارد یا نه.
برای درد رشد کودکتان چه کار می توانید بکنید؟

اگر علت درد کودک درد رشد باشد خوشبختانه لازم نیست کار خاصی 
انجام بدهید؛ چون به مرور برطرف خواهد شد. اما در این فاصله والدین 
می توانند با ماساژ به کودک کمک کنند احساس بهتری داشته باشد. 
می توانید از پد گرمایی یا یک دوز استامینوفن یا بروفن در شرایطی که 
کودک بی قرار است هم استفاده کنید. تقویت عضلات و تمرینات کششی 
نیز می توانند برای این دردهای مزمن مفید باشند. گذشته از همه اینها 
نباید درد کودک اختلالی در فعالیت های معمول طی روز او ایجاد کند. 

به پیشگیری از دردهای متوقف کردن فعالیت های کودک کمکی 

رشد نمی کند و حتی ممکن است شرایط را بدتر هم بکند.
درد رشد چگونه تشخیص داده می شود؟

پزشک می تواند با مرور سوابق پزشکی کودک و معاینه فیزیکی، بدون نیاز 
به تست های دیگر، درد رشد را در کودک تشخیص بدهد. هر چند اگر این 
تست ها و آزمایش ها انجام شوند، نتیجه نرمال خواهد بود. اما در کودکانی 
که علائم دیگری نیز دارند، مانند تب، کاهش وزن، بدتر شدن درد طی 
روز، بی حسی یا عدم توانایی در شرکت در فعالیت های معمول بدنی، لازم 
است ارزیابی های دقیق پزشکی انجام شود تا علت و عارضه تشخیص داده 
شود. در مورد بچه هایی که محدودیت در طیف حرکتی یا تورم مفاصل دارند 

مطمئناً نیاز به بررسی وجود دارد.
کودکانی که درد رشد دارند هیچ علامتی از بیماری یا آسیب ندارند، یا تب 
و کاهش وزن و تورم مفاصل یا هر علامت غیرمعمول دیگری از خود نشان 
نمی دهند. در صورت وجود هر گونه علامت دیگری کودک باید فوراً تحت 

بررسی های پزشکی قرار بگیرد
چه زمانی باید به پزشک مراجعه کرد؟

نسبت به این علائم باید دقیق باشید: 
. تورم

. سفتی و گرفتگی خصوصاً وقتی کودک از خواب بیدار می شود
. قرمزی

. لنگ زدن هنگام راه رفتن
. درد مداوم در یک ناحیه که فعالیت های روزمره را مختل کرده

. ادامه درد در صبح
درد همراه با تب، راش پوستی یا کاهش اشتها باید 
فوراً توسط پزشک بررسی شود. ممکن است 
یک مشکل جدی وجود داشته باشد 

که هنوز تشخیص داده نشده است.
چه عوارضی ممکن است با درد رشد 

اشتباه گرفته شوند؟
اگر درد رشد ادامه دارد یا مرتباً کودک 
است  لازم  می کند  بیدار  خواب  از  را 
کودک را نزد یک متخصص ببرید تا علت 
مشخص شود. عفونت های استخوانی یا 
مفصلی مانند لوسمی، تومورهای خوش خیم 
استخوان، سرطان استخوان یا تومورهای بافت 
نرم بسیار نادرند اما ممکن است علت دردهای شبانه 
کودک باشند. این عوارض ممکن است با یا بدون تب و 
تورم پا یا مفاصل، محدودیت طیف حرکتی، تغییرات پوستی و کاهش 

وزن باشند.
آرتریت روماتوئید جوانان نیز می تواند باعث درد در همین قسمت ها شده 
و علائم مشابهی با درد رشد ایجاد کند؛ اما اغلب صبح ها باعث درد و سفتی 

می شود نه نیمه شب ها.
درد رشد چقدر طول می کشد؟

درد رشد ممکن است گاهی ظاهر شود و هر بار چند دقیقه تا چند ساعت 
طول بکشد. ممکن است بعد از یکی دو روز برطرف شود یا ماه ها وجود 
داشته باشد. شاید هم هرگز دوباره تکرار نشود یا تا اواخر کودکی یا تا اوایل 

نوجوانی بارها تکرار شود.
چه ویتامین هایی به تسکین درد رشد کمک می کنند؟

همان طور که گفتیم درد رشد می تواند ناشی از استفاده بیش از حد از 
پاها باشد. در مطالعهٔ کوچکی معلوم شد تراکم استخوانی در بچه هایی که 
درد رشد دارند کمتر از کودکان سالم تر است؛ بنابراین ویتامین D۳ می تواند 
کمک کننده باشد )6۰۰ واحد بین المللی در روز(، زیرا جذب کلسیم برای 

تقویت استخوان ها را افزایش می دهد.

یک فوق تخصص گوارش کودکان، با اشاره به اینکه کم خونی برای کودکان و بزرگسالان عوارض زیادی 
دارد، به تشریح علائم فقر آهن در افراد پرداخت.

امیرحسین حسینی، با اشاره به اینکه ۴ تا 6 ماهگی سن مناسب استفاده از قطره آهن در شیرخواران 
است، گفت: در برخی موارد، استثنائاتی برای مصرف زودتر قطره آهن خصوصاً در نوزادان نارس وجود 

دارد.
وی افزود: معمولًا شیرخوارانی که کم خونی ندارند، دو تا چهار میلی گرم به ازای هر کیلوگرم وزن بدن به 

مصرف آهن المنتال نیاز دارند.
حسینی درباره نوزادانی که دچار کم خونی اند، گفت: در این نوزادان به ازای هر کیلوگرم وزن، مصرف ۴ 

تا 6 میلی گرم قطره با نظر پزشک متخصص ضروری است.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی توضیح داد: اگر قطره آهن برای شیرخواران 

استفاده نشود، اولین اتفاق کم شدن ذخیره آهن و یا کم خونی است.
وی با اشاره به اینکه کم خونی برای کودکان عوارض زیادی دارد، اضافه کرد: بی قراری، عصبی بودن 

شیرخوار، بی حالی، اختلال در شیر خوردن از جمله این عوارض است.
به گفته این متخصص گوارش کودکان، فقر آهن در دراز مدت بر ضریب هوشی افراد و رشد مغزی اثرات 
مخرب دارد. حسینی تاکید کرد: مصرف آهن برای کودکان، خصوصاً کودکان کمتر از دو سال ضرورت 
دارد. وی با بیان اینکه انواع گوشت های قرمز، غنی از آهن هستند ادامه داد: جگر، انواع گوشت قرمز، 

سبزیجاتی که برگ سبز دارند، حبوبات و انواع عدس دارای مقادیر بالای آهن هستند.
حسینی تاکید کرد: گوشت قرمز از بیشترین میزان آهن برخوردار است.

وی با اشاره به اینکه آهن موجود در گیاهان با هم تفاوت دارد، اضافه کرد: جذب آهن گوشت قرمز بسیار 
زیاد است ضمن اینکه آهن بیشتری نسبت به منابع گیاهی دارد.

فوق تخصص گوارش کودکان توضیح داد؛

فقر آهن چه عوارضی برای کودک دارد
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مسؤول گروه جهادی تبلیغی سفیران نور؛

اعزام بیش از ۱۰۰ سخنران
 به روضه های خانگی 

مسوول گروه جهادی تبلیغی سفیران نور گفت: از سال گذشته تاکنون برای بیش از 
۲۵۰ جلسه روضه خانگی، سخنران اعزام شده است و این کار تا پایان ماه صفر ادامه 

خواهد داشت.
علی حسنی پور از اعزام سخنران جهت برگزاری روضه های خانگی به مناسبت دهه 
پایانی ماه صفر و شهادت پیامبر اعظم صلی الله علیه وآله، امام حسن مجتبی علیه السلام 
و امام رضا علیه السلام در شهر مقدس قم خبر داد و عنوان کرد: ائمه اطهار علیهم السلام 

مردم را پیوسته به حزن و اندوه برای حضرت سیدالشهدا علیه السلام دعوت می کردند.
بود،  امام رضا علیه السلام  یاران  از  و  از شاعران شیعه  افزود: دعبل خزاعی که  وی 
می گوید: در ایام عاشورا خدمت آن حضرت رسیدم، دیدم به همراه اصحابش به سوگ 
نشسته اند، همین که وارد مجلس شدم، مرا طلبید و نزد خود نشاند و فرمود: ای دعبل 
دوست دارم در این ایام که روزهای حزن ما اهل بیت است، شعری بخوانی، سپس در 
تشویق به این کار فرمود: ای دعبل! کسی که در مصیبت جدّم امام حسین علیه السلام 

بگرید، خداوند گناهان او را می آمرزد.
رضا  امام  دیگر  روایتی  در  کرد:  اضافه  نور  سفیران  تبلیغی  جهادی  گروه  مسؤول 
علیه السلام به ریان بن شبیب می فرماید: ای پسر شبیب! پدرم از پدرش و او از جدّش به 
من خبر داد، همین که امام حسین علیه السلام به شهادت رسید، از آسمان خون و خاک 

سرخ بارید، بر او گریه کن تا از گناهان صغیره و کبیره پاک شوید.
تبلیغی سفیران نور، در راستای تسهیل  اینکه گروه جهادی  بر  تاکید  با  حسنی پور 
بسترهای لازم برای برپایی روضه های خانگی، سخنرانان مذهبی را به به مجالس عزاداری 
اهل بیت علیهم السلام اعزام می کند، گفت: علاقه مندان به برگزاری مراسم روضه خانگی 
می توانند جهت دعوت از سخنران، از طریق شماره تلفن ۰۹۱6۸۰۱۵۷۴۰ تماس و یا 

عبارت یامهدی را به شماره ۰۹۰۲۳۱66۸۹۴ ارسال نمایند.
وی یادآور شد: از سال گذشته تاکنون، برای بیش از ۲۵۰ جلسه روضه خانگی، سخنران 
اعزام شده است و این کار که به نیّت تعجیل در ظهور حضرت مهدی ارواحنافداه و به نیابت 

از شهدا انجام می پذیرد، تا پایان ماه صفر ادامه خواهد داشت.
 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی قم مطرح کرد:

سنگک عمده نان مصرفی مردم استان قم
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی قم گفت: سنگک عمده نان مصرفی مردم این استان 

می باشد و حدود ۳۵۰ واحد نانوایی سنگک در قم فعال است. 
سعید محمدی با حضور در خبرگزاری جمهوری اسلامی مرکز قم در گفت وگویی بیان 
داشت: نزدیک به ۴۰ درصد از نانوایی های فعال در استان قم،  نان سنگک می پزند که این 

موضوع نشان دهنده اهمیت نان سنگک در سفره مردم قم است.
وی افزود: پخت نان سنگک ریگی یا سنتی در قم سابقه طولانی دارد و نانوایان این 
استان با مهارت بالای خود نان با کیفیتی را تولید و به دست مردم می دهند به نحوی که 

نان سنگک قم از نظر استانداردهای کیفی همواره از جمله نان های خوب کشور است.
گفتنی است گندم مورد نیاز استان قم در سیلوی بِتُنی ۱۱۰هزار تُنی شهید آصف 
 ـسلفچگان قرار دارد، ذخیره می شود؛ این  نخعی که در جنوب غربی شهر قم در محور قم 

سیلو از امکانات و تجهیزات کامل تخلیه و بارگیری گندم برخوردار است.
آزمایش های انجام شده توسط نهادهای نظارتی همچون اداره کل استاندارد نشان 
می دهد آرد توزیع شده در میان نانوایی های استان از کیفیت لازم برخوردار است و در 
ادامه نانوایان عزیز قمی نیز تلاش می کنند با مهارت بالای خود، نان با کیفیتی را به دست 
مردم برسانند، به نحوی که مسئولان حوزه آرد و نان قم بیان می کنند نان های تولید شده 
در این استان به خصوص نان سنگک از بهترین نان های کشور است. به طور کلی حدود 
۹۰۰ نانوایی در سطح شهر و مناطق مختلف استان قم فعال است و نانوایان در این استان 
انواع نان های مورد علاقه مردم را تولید می کنند. پنج کارخانه تولید آرد نیز در قم فعال 

است و میزان آرد مصرفی نانوایی ها در این استان در هر ماه بیش از ۱۰ هزار تُن است.
 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم:

خط کشی معابر اطراف مدارس 
تکمیل می شود

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از اجرای طرح خط کشی های 
عرضی مقابل یا مجاور مدارس، قبل از زمان بازگشایی مدارس و از اواسط شهریور خبر 

داد. 
به گزارش ندای قم به نقل از روابط عمومی شهرداری، علیرضا خلیلی در گفت وگویی با 
تاکید بر نظم بخشی ترافیکی و فراهم آوردن محوری قابل رؤیت در معابر سطح شهر اظهار 
کرد: تسهیل در امر عبور و مرور رانندگان با تاکید بر تأمین ایمنی تردد شهروندان به ویژه 
دانش آموزان در آستانه بازگشایی مدارس از اهداف اجرایی خط کشی عرضی در سطح 
مناطق هشت گانه است. وی با اشاره به اهمیت اجرای خط کشی های عرضی افزود: از 
ابتدای سال تاکنون، ۲۰۰۰ مترمربع خط کشی عرضی در محدوده تونل ها انجام شده 
است و این روند با اعلام نیاز از سوی مناطق و پلیس راهنمایی و رانندگی در معابر منتهی 
به مدارس تداوم خواهد داشت. مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم 
اضافه کرد: تمام معابر بر حسب نیاز و بر اساس برنامه زمان بندی شده از اواسط شهریور، 
خط کشی خواهد شد. خلیلی گفت: از ابتدای سال تاکنون، عملیات اجرایی 6۰۰ هزار 
متر خطوط طولی به صورت ۲۰۰ هزار متر دوجزئی و ۴۰۰ هزار متر تک جزئی در سطح 

معابر مناطق هشت گانه انجام شده است.
 

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم خبرداد:

رشد ۵ درصدی اهدای خون 
طی سال جاری

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم بیان کرد: در ۵ ماهه نخست سال جاری ۱۹ 
هزار و ۵۴۸ نفر از داوطلبین اهدای خون موفق به اهدای خون شدند که نسبت به مدت 

زمان مشابه سال گذشته ۵ درصد رشد داشته است. 
علیرضا کبیری در گفت وگویی اظهار کرد: مردادماه امسال حدود ۴ هزار و ۵۰۰ نفر از 
داوطلبین اهدای خون به مراکز دوگانه انتقال خون استان مراجعه کردند که از این تعداد ۳ 

هزار و ۷۰۰ نفر موفق به اهدای خون شدند.
معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم ادامه داد: در ۵ ماهه نخست سال جاری ۱۹ 
هزار و ۵۴۸ نفر از داوطلبین اهدای خون موفق به اهدای خون شدند که نسبت به مدت 

زمان مشابه سال گذشته ۵ درصد رشد داشته است.
وی با اشاره به اهمیت شاخص اهدای خون مستمر در ایمنی و سلامت خون های 
اهدایی، تصریح کرد: شاخص اهدای خون مستمر در ۵ ابتدای سال جاری 6۴ درصد 
بوده است. کبیری با بیان اینکه اهداکنندگان مستمر در طول یک سال حداقل دو بار 
موفق به اهدای خون می شوند، یادآور شد: از ابتدای سال جاری تا پایان مردادماه ۲۴ 
هزار و ۲۷۷ واحد خون یا فرآورده های آن جهت تزریق به بیماران نیازمند به مراکز درمانی 
استان ارسال شده است. از ابتدای سال جاری تاکنون در هر ۹ دقیقه یک واحد خون و 

فرآورده های آن به بیماران نیازمند در استان قم تزریق شده است.
 

فرمانده انتظامی استان قم:

شیوه مقابله فرهنگی باید متناسب
 با هجمه های آن باشد

فرمانده انتظامی استان قم گفت: شیوه مقابله ما در خاکریزهای فرهنگی و اجتماعی 
باید متناسب با هجمه های فرهنگی باشد، تا اثربخش و مفید واقع شود.

سردار محمدرضا میرحیدری بعد از ظهر سه شنبه در دیدار با مدیرکل آموزش و پرورش 
استان قم با اشاره به نقش مهم معلمان که دلسوز فرزندان هستند، اظهار کرد: شیوه 
مقابله ما در خاکریزهای فرهنگی و اجتماعی باید متناسب با هجمه های فرهنگی باشد، 
تا اثربخش و مفید واقع شود. فرمانده انتظامی استان قم همگرایی در کنترل آسیب های 
رویکرد  اصلی  ارکان  از  یکی  پرورش  و  آموزش  کرد:  بیان  و  دانست  مهم  را  اجتماعی 
پیشگیرانه نسبت به آسیب های اجتماعی است که افزایش ارتباط بین این نهاد مقدس و 
نیروی انتظامی در سطح استان با شرکت در جلسات هم افزایی و مشورتی در دستور کار 
قرار دارد. سردار میرحیدری با اشاره به آموزش هایی که ویژه دانش آموزان انجام می گیرد، 
خاطرنشان کرد: سازماندهی آموزش های انجام شده به شکلی که تأثیر حداکثری و 
مناسب بر روی دانش آموزان مناطق مختلف استان قم دارد، همواره از دغدغه های مهم 

نیروی انتظامی استان قم است.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم:

اضافه شدن ۳ خودرو به ناوگان 
آتش نشانی تا ۲ ماه آینده

به  توجه  با  ایمنی شهرداری قم گفت:  آتش نشانی و خدمات  مدیرعامل سازمان 
نیازهای شهر قم، سه خودروی جرثقیل، نجات و اطفای حریق مواد شیمیایی خریداری 

می شود و تا دو ماه آینده به ناوگان سازمان آتش نشانی اضافه خواهد شد.
علی زندیه در گفت وگویی با اشاره به عملکرد سازمان در حوزه عملیات در سال گذشته 
اظهار کرد: ۴ پروژه از جمله خرید خودرو جرثقیل، خودرو نجات شهری، خودروی 
اطفای حریق مواد شیمایی، خودرو پیشرو سازمان آتش نشانی و تشک نجات از سال 
گذشته در دستور کار سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم قرار گرفته 

است.
وی افزود: خرید خودرو جرثقیل و خودرو نجات شهری با توجه به وسعت شهر قم و 
تعداد حوادث خودرویی ضروری بود و انجام شد و تا دو ماه آینده به ناوگان سازمان آتش 

نشانی شهر قم اضافه می شود.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با اشاره به شهرک های 
صنعتی در اطراف قم تصریح کرد: با رخ دادن حادثه در شهرک های صنعتی اطراف 
قم و گازهای موجود در این حادثه، نیروهای آتش نشانی با لباس و تجهیزات معمولی 

توان ورود به حادثه را نداشتند و از خرید خودرو مواد شیمایی از نیازهای شهر قم بود.
زندیه ادامه داد: در همین راستا قرارداد خرید خودروی اطفای حریق موارد شیمیایی 

منعقد شد و تا دو ماه آینده به ناوگان آتش نشانی اضافه می شود.
وی با اشاره به الزامات شهر قم اضافه کرد: با توجه به بلند مرتبه سازی در سطح شهر 
قم خرید یک خودرو حریق، یک خودرو بالابر و یک خودرو نردبان در سال جاری از 

نیازهای شهر قم است.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با بیان اینکه تجهیزات 
با کیفیت تأثیر مطلوبی در امداد رسانی به شهروندان دارد، تاکید کرد: ارزش ریالی 

تجهیزات انفرادی یک آتش نشان بالغ بر ۳۵۰ میلیون تومان است.
زندیه با اشاره به چشم انداز کلان شهر قم، عنوان کرد: خرید هشت خودروی نردبان 
با توجه به احداث ساختمان های بلند مرتبه در مناطق هشت گانه شهر قم در آینده ای 

نزدیک پیش بینی می شود.
وی هزینه خرید خودرو نردبان ۴۰ متری را بیش از ۱۴۰ میلیارد تومان تخمین زد و 
افزود: در راستای خدمت رسانی در حال حاضر سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری قم، چهار دستگاه نردبان دارد که سن این نردبان ها به طور میانگین ۱۵ سال 

است.
 

مدیر منطقه یک شهرداری قم:

آغاز عملیات بهسازی و رفع نواقص بوستان ها
نواقص،  رفع  بهسازی،  ساماندهی،  گفت:  قم  شهرداری  یک  منطقه  مدیر 
استانداردسازی و اصلاح سیستم روشنایی پارک ها و بوستان های سطح منطقه در 

دستور کار قرار دارد.
محمد حسین علی اکبری در گفت و گویی اظهار کرد: به  منظور بررسی و رسیدگی 
به وضعیت نگهداشت شهر، بازدید میدانی از سطح محلات و بوستان های منطقه را در 
دستور کار قرار داده ایم و در کنار آن از نظرات شهروندان به صورت مستقیم بهره مند 

می شویم.
وی با تأکید بر اهمیت بوستان ها به عنوان یکی از ظرفیت های تفریحی شهروندان 
افزود: با توجه به شرایط زندگی در شهرها اهمیت بوستان ها بیش از گذشته نمایان 
شده چرا که مردم با پرهیز از فضاهای بسته و منازل کوچک اشتیاق بیشتری برای 

وقت گذرانی در پارک ها یافتند.
از  مدیر منطقه یک شهرداری قم ادامه داد: پارک های سطح شهر بخش مهمی 
فضاهای تفریحی و تفرجگاهی هستند که در طول شبانه روز میزبان تعداد زیادی از 
شهروندان بوده و بهسازی اساسی این اماکن جزء اولویت های کاری اداره فضای سبز 

منطقه در فصل پیش رو خواهد بود.
علی اکبری گفت: تعمیر و شستشوی وسایل بازی، ست های تندرستی، رفع نواقص 
روشنایی، رفع مشکلات سرویس های بهداشتی، بهسازی نیمکت ها و آلاچیق ها، 
رنگ آمیزی و ترمیم المان ها و غیره را مهم ترین اقدامات اجرایی در این زمینه عنوان کرد.
وی در این زمینه به حل برخی از نواقص مهم پارک های سطح شهر از جمله تعمیر و 
تجهیز سیستم های روشنایی اشاره کرد و افزود: روشنایی پارک ها علاوه بر اینکه هنگام 
شب زیبایی بصری به شهر می بخشد، آسایش و امنیت بیشتر شهروندان را نیز، فراهم 
می کند.مدیر منطقه یک شهرداری قم خاطرنشان کرد: بوستان ها و فضاهای سبز 
شهری باید در شأن شهروندان منطقه باشد لذا سعی ما در شهرداری تأمین رضایت همه 

شهروندان است.
علی اکبری گفت: یکی از نیازهای شهروندان و کمبودهای جدی شهر را موضوع 
امکانات ورزشی در پارک ها عنوان کرد و افزود: این مهم در این منطقه با جدیت در حال 

پیگیری است.
 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم :

نصب مکان یاب برای رصد مسیر حرکت 
اتوبوس های شهری 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از نصب دو مکان یاب با دو ماهواره مجزا 
برای رصد اتوبوس های شهری به منظور رؤیت موقعیت اتوبوس در طول مدت خدمت 

خبر داد.
علی نیک در گفت و گویی اظهار کرد: از جمله مأموریت های سازمان اتوبوسرانی 
شهرداری قم، نظم بخشی و بهره وری حمل ونقل عمومی است، چراکه تعدد خودروهای 
حمل ونقل عمومی در شهر برای مردم جذابیتی ندارد و اگر ۱۰۰۰ دستگاه خودرو بدون 

نظم و با فاصله زمانی بی برنامه عبور و مرور کند برای مردم ناراحت کننده است.
وی افزود: اگر به مردم گفته شود چه ساعتی اتوبوس در حال حرکت است، سر ساعت 
به ایستگاه ها برسد، شهروندان زمان خودشان را براساس زمان حرکت اتوبوس ها تنظیم 

می کنند و رضایتمندی استفاده کنندگان ارتقا می یابد.
مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: امروز در اتوبوسرانی قم 
این نظم ایجاد شده و روی هر اتوبوس دو مکان یاب با دو ماهواره متفاوت برای رصد 
اتوبوس ها در طول مسیر در حال انجام است، به هیچ عنوان موقعیت اتوبوس در طول 
مدت خدمت از دست نمی رود و اگر یکی از این دو مکان یاب مشکلی داشته باشد، 
دیگری فعال می شود. نیک اضافه کرد: در بسیاری از مناطق و دارای آپارتمان های 
بلند مثل منطقه هشت قم ممکن است اختلالی در عملکرد مکان یاب ایجاد شود که 
به همین منظور مکان یاب دوم پیش بینی شده است و همه موقعیت ها به صورت غیر 
برخط در سامانه ثبت می شود. وی در خصوص خدمات سازمان اتوبوسرانی شهرداری 
قم در مراسم پیاده روی اربعین امسال گفت: همه شهرهای کشور در زمان اربعین 
موظف به کمک به شهرهای مرزی هستند، قم نیز با دستور ستاد اربعین کشور تعداد 

6۰ دستگاه اتوبوس و ۱۰ دستگاه ون به مرز مهران ارسال کرد.
مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم تاکید کرد: شهرداری قم نیز به عنوان 
معین شهر مهران قبول وظیفه کرد و ناوگان قم از روز بیست ودوم مرداد به مرز اعزام شد و 

تا هر زمان که ستاد اربعین دستور دهد، مشغول خدمت رسانی خواهد بود.
 

مدیر منطقه دو شهرداری قم:

افزایش نظارت فنی بر عملکرد پیمانکاران 
عملکرد پیمانکاران فنی و عمرانی فعال در سطح منطقه دو توسط واحد فنی به صورت 

مداوم مورد نظارت می باشد.
سید رضا حسینی مدیر منطقه دو شهرداری قم با اعلام خبر افزایش نظارت مستمر 
بر عملکرد پیمانکاران فنی فعال در سطح منطقه از پیگیری صرفه و صلاح شهر و 
شهروندان در این خصوص خبر داد . وی ابراز داشت : پیمانکاران به عنوان بازوهای 
اجرایی، به عنوان یکی از عوامل اصلی هم افزایی در ارائه خدمات مطلوب تر و بهبود 
شرایط و امکانات شهری به کار گرفته می شوند و ضروری است که به صورت مستمر 
مورد پایش و نظارت در پیشبرد پروژه ها قرار گیرند. حسینی افزود: تعامل شهرداری 
با پیمانکاران بر مبنای قانون و قراردادهای منعقده است و در این راستا کیفیت اجرای 
محصول نهایی،رضایت عمومی و در نهایت صرفه و صلاح شهر، جزء الویت ها و مورد 
توجه در بخش نظارت فنی می باشد که پیمانکارانی که در این امر کوتاهی کنند مطابق 

قانون مشمول اخطار فنی می شوند.

در حالی که سال گذشته تامین سرویس مدارس مطلوب چالش والدین با مدیران 
مدارس بود امسال با توجه به ثبت نام اینترنتی والدین هنوز از قصه هزینه ثبت نام 
فارغ نشدند باید برای تامین سرویس فرزندان دانش آموز خود با سامانه سپند سروکله 

بزنند.
به گزارش ایمان ،آغاز سال تحصیلی و مهیا شدن دانش آموزان برای یک سال 
تحصیلی جدید چالشی است که والدین دانش آموزان باید هرساله با آن دست به 
گریبان باشند حال از هزینه ثبت نام مدارس گرفته تا تامین لوازم التحریر فرم مدارس 
و مهم تر از ان تامین یک سرویس مطلوب و مطمئن مهم ترین دردسرهای والدین به 

شمار می رود.
در حالی که پیش بینی می شود سرویس مدارس تا ۴۰ درصد نرخ آن افزایش یابد 
امسال با توجه به ابلاغ و بخشنامه هیات دولت شهرداری ها باید در زمینه تامین 
سرویس مدارس وارد عمل و وضعیت سرویس مدارس را رصد و به آن نظارت کنند 
مهم تر این که باید والدین برای این که سرویسی برای فرزند خود تامین کنند باید 
به سامانه ای به نام »سپند« رفته و با وارد کردن کارت ملی و پسورد و اضافه کردن 

مشخصات دانش آموز خود نسبت به تامین سرویس اقدام کنند.
از شهریور ۱۴۰۲ آیین نامه ای مصوب و ابلاغ شده که براساس آن بحث سرویس 
مدارس به وزارت کشور و به طور دقیق دهیاری ها و شهرداری ها واگذار شد، به این 
ترتیب آموزش و پرورش دیگر حق ندارد که در رابطه با سرویس مدارس دخالت کند، 

موضوعی که تا پیش از این برعهده انجمن اولیا و مربیان مدارس بود.
واگذاری این موضوع به فضایی خارج از مدرسه، هر چند بار مسئولیت را از دوش 
مدیران مدارس برداشت اما دردسرهای جدی برای والدین رقم زد و نیم نگاهی به 
اخبار منتشر شده در شهرهای مختلف نشان می دهد که تعداد قابل توجهی از دانش 

آموزان هنوز نتوانسته اند خود را به ثبت نام سرویس مدرسه برسانند.
طبق این آیین نامه والدین مجاز هستند برای تامین سرویس فرزندان دانش آموز 
خود تنها از طریق ثبت نام اینترنتی در سامانه سپند اقدام و اجازه ندارند برای دانش 
آموز خود سرویس هایی خارج از این سامانه و آزاد بر را انتخاب کنند طبق گفته 
سازمان تاکسیرانی با این ثبت نام دست تاکسیرانی برای نظارت بر عملکرد رانندگان و 

نرخ سرویس ها بازتر است و نظارت بهتری خواهد شد.
تمام دردسرهای سامانه سپند برای ثبت نام

مهدی نظری پدر دو دانش آموز مقطع ابتدایی و دبیرستان می گوید: پیغام های 
خطای مختلفی هنگام ثبت نام ظاهر می شود، گاهی به دلیل پایین بودن سرعت 
اینترنت، مراحل ثبت نام نیمه کاره می ماند و گاهی هم والدینی که چند فرزند دارند، 
پس از ثبت نام یکی از فرزندانشان، امکان ثبت نام فرزندان دیگر را ندارند و با این خطا 

مواجه می شوند:»این دانش آموز متعلق به شما نیست.«
به گفته این شهروند قمی ؛ سال گذشته که تامین سرویس در اختیار مدیران 
مدارس بود به این اندازه دردسر نداشتیم اما این سامانه یا دائم قطع است و اگر وصل 
باشد مدام پیام های خطا داده و تا این لحظه نتوانسته ایم نسبت به تامین سرویس 

اقدام کنیم باید مرجعی برای نظارت بر این سمانه وجود داشته باشد.
محدثه حسینی مادر یک دانش اموز ابتدایی بیان می کند: وقتی همه مراحل را 
طی می کنیم آدرس محدوده را وارد می کنیم پیام خطا و یا محدوده خطا در سامانه 
ارسال می شود و بعضا محدوده را قبول نخواهد کرد در حالی که چند روز دیگر مهلت 

ثبت نام رو به اتمام می رود و ما هنوز نسبت به تامین سرویس اقدامی نکرده ایم.
مدیران مدارس و آموزش و پرورش مسئولیتی در قبال سرویس مدارس ندارند

رئیس اداره انجمن اولیا و مربیان آموزش  و پرورش استان قم با اشاره به آیین نامه 
جدید تامین سرویس مدارس می گوید: امسال برای ثبت نام و مدیریت سرویس 
مدارس به جای آموزش و پرورش، تاکسیرانی متولی اصلی خواهد بود اواخر شهریور 
سال ۱۴۰۲ آیین نامه ای از هیات دولت به شهرداری ها ابلاغ و آنها را مکلف بر نظارت 
و تامین سرویس مدارس کرد با توجه به این که این بخشنامه دیرهنگام ابلاغ شد 

امسال اجرایی شد .
رضا شاهسواری می افزاید: در آیین نامه قبلی، مدیر مدرسه به عنوان نماینده 
شرکت  با  را  دانش آموزی  سرویس  متقاضی  اولیای  بین  قرارداد  آموزش و پرورش 
مربوطه امضا می کرد و درواقع مدیر مدرسه به عنوان کارفرما فعالیت می کرد، اما در 
آیین نامه جدید سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم، کارفرمای این 

امر خواهد بود.
به گفته وی؛ پیش از این اشکالاتی در این سامانه وجود داشت که امکان دسترسی 
مدیران مدارس وجود نداشت و اولیا نیز نمی توانستند تقاضایشان را در سامانه ثبت 
کنند؛ اما براساس آیین نامه جدید، باید والدین تقاضای خود را در سامانه سپند ثبت 

کنند.
وی در پاسخ به این سئوال که این سامانه دردسرهایی داشته و والدین گلایه دارند 
عنوان می کند: سامانه نیاز به بروزرسانی دارد و تاکنون ۱۸ هزار دانش آموز موفق به 
ثبت نام شده اند و نسبت به تامین سرویس مدرسه اقدام کنند. از والدین درخواست 
داریم تا ۱۰ شهریور ماه نسبت به تامین سرویس دانش آموز خود اقدام و از تامین 
سرویس خارج از ثبت نام در سامانه خودداری کنند با ثبت نام در سامانه نظارت ها 

دقیق تر می شود.
سازمان تاکسیرانی شهرداری قم متولی به تامین سرویس مدارس

گوید:  می  قم  شهرداری  تاکسیرانی  بر  نظارت  و  مدیریت  سازمان  سرپرست 
تاکسیرانی های  به  از هیئت وزیران  برای سرویس مدارس دستورالعمل جدیدی 
برای  دستورالعمل  این  اساس  بر  و  است،  شده  اعلام  کشور  کل  شهرداری های 
سرویس دانش آموزان باید اقدام صورت گیرد به همین منظور اقدامات لازم از ابتدای 
سال شروع شده است و یک شیوه نامه ای که بتوان آن دستورالعمل را اجرایی کند 
تنظیم شده است و جلسات متعددی با شرکت های خصوصی که مجری سرویس 

دانش آموزی هستند انجام شده و به نتایجی نیز رسیده ایم.
قاسم طالبی می افزاید: والدین با ارائه کد ملی و ارائه پسورد در سامانه سپند نسبت 
به تامین سرویس اقدام کنند امور تاکسیرانی هم مکلف است از موسسات حمل و 
نقل در سامانه، سرویس انتخاب کند و خواهش داریم والدین از تامین سرویس خارج 
از سرویس هایی که در سامانه ثبت نام شده خودداری کنند که تاکنون ۱۸ هزار 

دانش آموزان از طریق سامانه سپند ثبت نام و سرویس خود را تامین کرده اند.
به گفته وی؛ این روش کار را برای تأمین سرویس موردنیاز سخت می کند و دغدغه 
آن را داریم که خودرو را تأمین کنیم قطع به یقین حجم ثبت نام سرویس مدارس 
باتوجه به تغییر روش نسبت به سال گذشته افزایش خواهد یافت و سال گذشته حدود 

۱۸ هزار دانش آموز تحت پوشش سرویس مدارس قرار گرفت.
وی عنوان می کند: خودرو های آزادبر حق جابه جایی دانش آموزان را ندارند و باید 
حتماً مجوز های لازم را تهیه کنند امسال نیز رانندگان از طریق شرکت های خصوصی 
باید در همین سامانه ثبت نام کنند البته از شرکت ها درخواست کردیم رانندگانی که 
در سنوات گذشته جزو سرویس مدارس بودند را نسبت به جذب آنها در سال جاری 

نیز اقدام کنند.
طالبی در پاسخ به این سئوال که نرخ مدارس امسال چگونه است می گوید: 
نرخ هایی را هم برای سرویس مدارس در قم تعیین شده است که به شورای شهر 
ارسال شده تا مصوبات آن اخذ شود و پس از تأییدیه فرمانداری، نرخ ها ابلاغ خواهد 
شد البته نرخ دریافتی از والدین در سامانه سپند به صورت علی الحساب دریافت می 

شود چون نرخ گذاری نشده است .
وی در پایان درباره فرآیند انتخاب رانندگان سرویس ها به ویژه برای دختران می 
گوید: اولویت انتخاب رانندگان مدارس دختران با راننده خانم است هم چنین عدم 
سوء پیشینه و گواهی نامه معتبر و التزامات اخلاقی از دیگر فرآیند انتخاب رانندگان 
برای سرویس مدارس است دنبال این هستیم که در سامانه وضعیت سرویس مدارس 

را رصد و نسبت به آن ها نظارت کنیم.

سازمان اکسیرانی شهرداری قم متولی تامین سرویس مدارس؛

سرویس مدارس؛چالش جدید والدین

نیازمند با تأکید بر لزوم حمایت ملی از شهر قم برای پذیرایی از زائران اربعین گفت: در 
حال حاضر همکاری بسیار مطلوبی بین مدیریت شهری و قرارگاه مردمی اربعین برای 
خدمت رسانی به زائران شکل گرفته، اما باید برای حمایت از شهر قم منابع ملی ویژه در نظر 

گرفته شود.
به گزارش ندای قم به نقل از روابط عمومی شهرداری، نرجس نیازمند  با اشاره  به روز 
اربعین و  ایام ومناسبت های مذهبی دیگر حضور گسترده زائران عتبات عالیات در شهر قم 
اظهار داشت: در ایام اربعین قم میزبان صدها هزار زائر است که این زائران از روزهای قبل از 

اربعین و روزهای بعد از اربعین به قم سفر می کنند.
وی میزبانی شهر قم از زائران داخلی و خارجی را قابل تحسین خواند و افزود: شهر قم با 
منابع محدود استانی میزبانی در سطح ملی و بین المللی از زائران اربعین انجام داده و بیش 

از یک ماه اسکان، غذا و خدمات درمانی رایگان ارائه می دهد.
رئیس کمیسیون زنان و خانواده شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: در حال حاضر 
همکاری بسیار مطلوبی بین مدیریت شهری و قرارگاه مردمی اربعین برای خدمت رسانی 

به زائران شکل گرفته اما باید برای حمایت از شهر قم منابع ملی ویژه در نظر گرفته شود.
وی تأکید کرد: شهر قم در طی سال مناسبت های بسیار زیادی مانند نیمه شعبان، 
اربعین، تاسوعا و عاشورا برگزار می کند که زائران زیادی از سراسر دنیا در این مراسمات 
حضور پیدا می کنند که تأمین این هزینه سنگین به تنهایی از مدیریت شهری و استانی 
امکان نداشته و باعث می شود بسیاری از خدماتی که باید شهروندان دریافت کنند کم شود.
نیازمند یادآور شد: خدمت رسانی به زائران در شهر قم تا زمان اربعین پایان نمی پذیرد و 
بعد از روز اربعین همچنان قم میزبان زائران بسیار زیادی از داخل و خارج کشور است این 
در حالی است که حتی کشور عراق نیز بعدازظهر اربعین دیگر به این شکل گسترده پذیرای 

رایگان زائران نیست.
وی در پایان خاطرنشان کرد: جا دارد قدردان کلیه خادمین قرارگاه مردمی اربعین و 
مدیریت شهری قم به واسطه زحمات و خدمت رسانی مطلوب به زائران اربعین حسینی 
باشیم و برای کمک به شهر قم نمایندگان محترم مردم قم در مجلس و سایر نهادهای 

قانون گذار تدبیری برای این امر بیندیشند.

رئیس کمیسیون زنان و خانواده شورای شهر قم:

قم نیازمند حمایت ملی در پذیرایی از زائران است

بوستان  احداث  کلنگ زنی  دولت،  با هفته  همزمان 
عمومی و طرح های فرهنگی، ورزشی و حوزه بهداشت 
و درمان با حضور استاندار قم در شهرستان کهک برگزار 

شد.
در  چهارشنبه  روز  قم  استاندار  آقامیری  سیدمحمد 
حاشیه این افتتاحیه ها با بیان اینکه ما باید در راستای 
خدمات رسانی به مردم تلاش کنیم گفت: سلامت یکی 
از عوامل توسعه یافتگی در کشورها است و بعد از انقلاب 
قله  نوک  به  ما در حال دستیابی  شکوهمند اسلامی 

توسعه یافتگی هستیم.
وی اظهار داشت: پیشگیری بهتر از درمان است و اگر 
در بخش پیشگیری هزینه نکنیم باید چندین برابر در 
بخش درمان هزینه کنیم.وی نقش خانه های بهداشت 
در زمینه پیشگیری از بیماری ها را اساسی دانست و از 
تلاش های دانشگاه علوم پزشکی قم برای توجه به این 

موضوع قدردانی کرد.
۱۰ پروژه بهداشت و درمان قم به بهره برداری رسید

این  حاشیه  در  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
افتتاحیه ها، گفت: تلاش و نگاه دانشگاه علوم پزشکی 
قم، توجه به خدمات توسعه ای بهداشتی و درمانی است 
که همزمان با هفته دولت ۱۰ پروژه با اعتباری بالغ بر 

۱۵۰ میلیارد ریال به بهره برداری رسید.
مهدی مصری افزود: سه خانه بهداشت در روستاهای 
آماده  و  افتتاح  هفته  این  در  ورجان  و  مهرزمین  گیو، 

خدمات رسانی به روستاییان خواهد شد.
برای  ریالی  اعتباری ۱۵۰ میلیارد  اینکه  بیان  با  وی 
ساخت و تجهیز پروژه های بهداشتی هفته دولت در 
استان هزینه شده است افزود: همزمان با افتتاح این 
غذا  آزمایشگاه  تجهیز  و  توسعه  بهداشت،  های  خانه 
گرافی  و  رادیولوژی  گزارش  اتاق  اندازی  راه  دارو،  و 

بیمارستان شهید بهشتی و بهره برداری از سالن آمفی 
تئاتر دانشکده بهداشت، از دیگر برنامه های این هفته 
خواهد بود. همزمان با هفته دولت، کلنگ زنی احداث 
بوستان عمومی، سالن ورزشی و زمین چمن روستای 
ورجان و همچنین افتتاح همزمان پروژه های عمرانی 
حوزه بهداشت و درمان و افتتاح خانه بهداشت روستای 

ورجان برگزار شد.
از  دیگر  یکی  قم  در  پوشاک  ملی  نمایشگاه  افتتاح 
برنامه های استان قم همزمان با هفته دولت بود که با 
حضور استاندار قم بصورت رسمی فعالیت خود را آغاز 

کرد.
پیرامون  جلساتی  برنامه ها،  این  ادامه  در  همچنین 
بررسی مصوبات سفر استاندار قم به شهرستان های 
کهک و جعفرآباد با حضور مدیران اجرایی برگزار و نسبت 

به تسریع در خدمت رسانی تاکید شد.

با حضور استاندار قم صورت گرفت :

افتتاح  و کلنگ زنی چند پروژه مناسبت هفته دولت

معاون بازسازی و مسکن بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
با اشاره به روند نوسازی بافت فرسوده روستایی،  قم 
از بافت فرسوده  گفت: تاکنون حدود ۱۰ هزار واحد 

روستایی این استان بهسازی و نوسازی شده است. 
محمد ملااسماعیلی در گفت وگویی افزود: ۲۰ هزار 
مسکن روستایی در قم ثبت شده که طی سال های 
اخیر حدود ۵۰ درصد این واحدها بهسازی و نوسازی 

شده است.
وی با اشاره به تسهیلات ۳۵۰ میلیون تومانی برای 
نوسازی بافت های فرسوده روستایی، خاطرنشان کرد: 

همچنین ۵۰ میلیون تومان وام قرض الحسنه نیز به 
متقاضیان به افراد واجد شرایط پرداخت می شود.

مستضعفان،  بنیاد  بین  تفاهم نامه  به  اشاره  با  وی 
تسهیلات  دریافت  برای  امداد  کمیته  و  بهزیستی 
کرد:  خاطرنشان  پوشش،  تحت  افراد  برای  بلاعوض 
متقاضیان بومی همچنین از محل حساب ۱۰۰ امام 
می توانند تا سقف ۲۰ میلیون تومان تسهیلات بلاعوض 
دریافت کنند. ملااسماعیلی وی اظهار کرد: متقاضیان 
دهیاری ها  از  مجوز  کسب  از  پس  مسکن  ساخت 
بنیاد  به  بانکی  تسهیلات  دریافت  جهت  می توانند 

مسکن انقلاب اسلامی استان قم مراجعه نمایند.
و  مدیریت  سازمان  جمعیتی  نمایه  آخرین  طبق 
برنامه ریزی قم، جمعیت این استان به یک میلیون و 
۴۵۴ هزار نفر رسیده است. یک میلیون و ۴۰6 هزار نفر 
از جمعیت این استان ساکن شهرستان قم، حدود ۲۸ 
هزار نفر ساکن شهرستان جعفرآباد و نزدیک ۲۰ هزار 
نفر نیز ساکن شهرستان کهک هستند. در استان قم 
۴۹۲ هزار و ۲۹۳ خانوار شهری و ۹ هزار و ۵۰۸ خانوار 
روستایی وجود دارد، هزار نفر از جمعیت استان قم را 

مردان و 6۹۵ هزار نفر را زنان تشکیل داده اند.

معاون بنیاد مسکن قم خبرداد:

نوسازی ۱۰ هزار واحد بافت فرسوده روستایی 
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معاون اول رئیس جمهور: 

مهار تورم و بهبود معیشت دستور کار 
اصلی دولت است

معاون اول رئیس جمهور با حضور در »چهارمین جلسه ستاد تهیه و تدوین لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۴ کل کشور« در سازمان برنامه و بودجه کشور، اولویت های 
برنامه ای و بودجه ای دولت را تشریح کرد و گفت: ثبات اقتصادی، رشد تولید، مهار 

تورم و بهبود معیشت مردم، دستور کار اصلی دولت چهاردهم است.
»محمدرضا عارف« در این جلسه که پیش از ظهر پنجشنبه هشتم شهریور 
۱۴۰۳ برگزار شد، ضمن گرامیداشت هفته دولت و بزرگداشت یاد شهدای دولت 
افزود: دولت چهاردهم، رشد تولید، مهار تورم و بهبود معیشت مردم را به عنوان 
دستور کار اصلی خود قرار داده است و وظیفه کوتاه مدت دولت، تثبیت وضع 

اقتصادی کشور است.
وی با بیان اینکه فضای همدلی و همراهی خیلی خوبی بین سه قوه برای اداره 
امور کشور شکل گرفته است، افزود: همه ما باید قدر این فضای همدلانه را در 
جهت توسعه و پیشرفت کشور بدانیم و با توجه به رهنمودهای مقام معظم رهبری 
در دیدار با هیئت دولت، عزم خود را برای خدمت رسانی بهتر به مردم عزیزمان 

جزم کنیم.
عارف کنترل سطح قیمت ها از سوی دستگاه های مسئول و استمرار تلاش برای 
کاهش تورم را یک ضرورت دانست و گفت: با توجه به مشکلاتی که در زمینه تأمین 
آب و برق در کشور وجود دارد، از هم اکنون باید به فکر تابستان آینده باشیم تا اثرات 

منفی تأمین نشدن برق برای اقتصاد کشور را کاهش دهیم.
معاون اول رئیس جمهور افزود: توجه به محیط زیست کشور، از اولویت های 
دولت چهاردهم است و هیچ دستگاهی با هیچ توجیهی، حق ندارد آینده سرزمین 
ایران را با تخریب محیط زیست و دست درازی به منابع و ثروت های طبیعی کشور، 
سازمان  جایگاه  ارتقای  و  تقویت  دنبال  به  دولت  البته  دهد.  قرار  تهدید  مورد 
حفاظت محیط زیست نیز هست تا از حقوق نسل های آتی در زمینه محیط زیست 

محافظت کند.
عارف با بیان خاطره ای از زمان ریاست خود بر سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
کشور در سال ۱۳۷۹ و تغییر نوع نگاه نسبت به این سازمان پس از ورود به آن، 
گفت: سازمان برنامه و بودجه کشور، متولی اصلی و صاحب برنامه های توسعه 
کشور است و برای توسعه کشور، راهی جز این نداریم که این سازمان بر اساس 
اصل ۱۲6 قانون اساسی، حرف مشورتی و اصلی را در امور دولت بزند و جایگاه 

و نقش آن، تقویت شود.

مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم خبرداد:

ذخایر راهبردی بیش از چهار هزار تُن 
انواع کود کشاورزی 

مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی قم گفت: بیش از چهار هزار تُن انواع 
کودهای شیمیایی یارانه ای اوره، فسفاته و پتاسه در انبارهای تحت پوشش این 
شرکت در استان برای مصرف محصولات اساسی مانند گندم، جو، کلزا و سایر 

محصولات پاییزه ذخیره راهبردی شده است.
تدارک  و  تامین  وضعیت  خصوص  در  دولت،  هفته  مناسبت  به  زند  حسین 
کودهای یارانه ای در قم، بیان داشت: برنامه ابلاغی کودهای شیمیایی یارانه ای 
برای استان قم در سالجاری حدود ۱۸ هزار تُن می باشد که از این میزان تاکنون 

حدود هفت هزار تن تامین و تدارک شده است.
وی افزود: با توجه به ذخایر راهبردی کودهای اصلی برای کشت پاییزه که مقدار 
مطمئن و قابل اعتمادی است در استان قم به استقبال کشت پاییزه خواهیم رفت.
وی ادامه داد: براساس به قراردادهای منعقد شده با تولید کنندگان داخلی 
و خارجی و برنامه ریزی های صورت گرفته درطول دوره کشت پاییزه، سهمیه 
تخصیصی استان تدارک و حمل شده و از طریق شبکه رسمی توزیع شرکت 
دسترس  در  کشاورزی  بخش  در  مصرف  برای  کشاورزی  حمایتی  خدمات 
کشاورزان عزیز قرار خواهد گرفت. گفتنی است بخش کشاورزی قم در زمینه های 
مختلف در سطح کشور دارای جایگاه مطلوبی است که از جمله آن می توان به 
رتبه ششم در تولید گوشت ماهیان خاویاری، رتبه هفتم تولید خاویار پرورشی، رتبه 
دهم ماهیان زینتی، رتبه سوم در تولید مرغ تخم گذار و تخم مرغ، رتبه سوم تولید 
توت و رتبه های ملی دیگر در تولید سایر محصولات کشاورزی اشاره کرد. بخش 
کشاورزی 6 درصد از ارزش افزوده استان قم را به خود اختصاص داده است، 
همچنین ۵۰ هزار نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم در بخش های مختلف 
حوزه کشاورزی قم مشغول فعالیت هستند. میزان متوسط تولید بخش کشاورزی 
دامی،  باغی،   زراعی،   محصولات  زمینهٔ  در  تن  هزار  سال ۸۰۰  در  استان  این 
شیلات و گلخانه ای است. بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان 
استان تشکیل می دهند به نحوی که کشاورزی به تنهایی حدود ۵۰ درصد اشتغال 

روستاییان در بخش های مختلف استان را به خود اختصاص داده است.
 

مدیر امور اراضی جهاد کشاورزی قم خبرداد؛

تعیین تکلیف بیش از ۸۷ درصد
 از اراضی استان قم 

مدیر امور اراضی جهاد کشاورزی استان قم از تعیین تکلیف بیش از ۸۷ درصد 
اراضی زراعی و باغی در کمیسیون رفع تداخلات استانی خبر داد.

سعید فرشاد مهر ضمن تاکید بر اهمیت سند دار شدن اراضی کشاورزی، اظهار 
کرد: از آغاز فرآیند و تشکیل کارگروه های رفع تداخلات در استان تاکنون ۵۸۴ 
پلاک به مساحت ۸۲۳ هزار و ۵۷۰ هکتار به همت اداره مهندسی و حدنگاری 
مدیریت امور اراضی جهاد کشاورزی استان و با همکاری ادارات کل منابع طبیعی 
و ثبت اسناد و املاک تعیین تکلیف شده است. وی افزود: در این کارگروه ها پس 
از تعیین حدود و مرز پلاک ها و جانمایی نقشه های آرای قضایی و نیز واگذاری 
های صورت گرفته اراضی ملی و دولتی و تفسیر عکس های هوایی و رصد و بازدید 
میدانی توسط کارشناسان، میزان اراضی مستثنیات، اراضی ملی و غیر ملی 
تعیین و مراتب پس از تأیید، جهت صدور سند به سازمان ثبت اسناد و املاک 
ارسال می شود. فرشاد مهر، تثبیت مالکیت، حفظ کاربری اراضی کشاورزی، 
هویت دار شدن زمین کشاورزی، اخذ تسهیلات مالی، امکان نظارت و حمایت در 
بخش کشاورزی، منزلت بخشی به کشاورزی و کشاورزان و کمک به برنامه ریزی 

برای کشاورزی را از مزایای سند دار کردن اراضی کشاورزی دانست.
مدیر امور اراضی جهاد کشاورزی استان قم تاکید کرد: بناداریم تا پایان سال 

نسبت به تعیین تکلیف الباقی اراضی اقدام کنیم.
 

معاون املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی استان قم خبرداد:

اختصاص زمین برای ساخت ۱۰مدرسه 
در سایت ۵۶۰ هکتاری  

معاون املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: مطابق با 
مصوبه شورای مسکن استان قم ۱۰ قطعه زمین با کاربری آموزشی برای ساخت 

مدرسه در سایت ۵6۰ هکتاری به اداره کل آموزش وپرورش تخصیص داده شد.
سید حسن اسحاقی در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: سایت ۵6۰ هکتاری 
یکی از بزرگ ترین سایت های نهضت ملی مسکن در سراسر کشور محسوب 
می شود که جمعیت بیش از ۱۰۰ هزار نفر در آن ساکن خواهند شد.وی افزود: 
تأمین کاربری ها عمومی مطابق با سرانه های مصوب از جمله آموزشی از اهمیت 
ویژه ای برخوردار است و هم زمان با ساخت واحدهای مسکونی باید ساخت مدارس 
در دستور کار قرار بگیرد تا ساکنین با بحران، مسائل و مشکلاتی ازاین دست مواجه 
نشوند.اسحاق گفت: در سایت ۵6۰ هکتاری پردیسان ۳۰ قطعه زمین با کاربری 
آموزشی برای ساخت مدرسه جانمایی و لکه گذاری شده است.وی توضیح داد: 
مطابق با فراز اول ماده ۱۰۰ قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت، زمین ها 
باید به قیمت تمام شده و منطقه ای در اختیار آموزش وپرورش و نوسازی مدارس 

قرار گیرد.

آل اسحاق وزیر اسبق بازرگانی: 

اقتصاد ایران دچار معضل »ناترازی سازی« شده است
معضل  دچار  ایران  اقتصاد  ساختار  که  است  معتقد  بازرگانی  اسبق  وزیر 
»ناترازی سازی« شده و رفع مشکلات پایه ای نیازمند وحدت میان نهادهای 

تصمیم گیر و تصمیم ساز است.
یحیی آل اسحاق، وزیر اسبق بازرگانیِ، در گفتگویی با خبرآنلاین، در رابطه با 
علت العلل مشکلات فعلی کشور گفت:» اینکه مشکل و کانون مساله در کشور 
ما اقتصاد است، مدتهاست هم در صحبت های رسمی، هم در برنامه ها و هم در 
بیان سیاست ها به عنوان مشکل اساسی و حتی اولویت نظام مطرح شده است. 
در دولت گذشته هم آقای رییسی تاکید زیادی بر این داشتند و امروز مشاهده 

می کنیم که آقای پزشکیان نیز چنین نکته ای را بارها مورد تاکید قرار داده اند.«
این فعال سیاسی اصولگرا اذعان کرد:» مشکلات معیشتی مردم باید به طور 
فوری رفع شوند چرا که تعلل در این بخش موجب از بین رفتن زندگی های 

بیشتری می شود.«
او افزود:» البته این نکته درستی است که اقتصاد مشکل اساسی کشور و مردم 
است و به موازات اینکه مشکلات این بخش مرتفع شوند، به سرعت اثرات آن را 
در تمام بخشهای حکمرانی مشاهده خواهند شد. در ۴۵ سال گذشته اقتصاد 
کشور موفقیتها و شکست هایی را تجربه کرده که ماحصل آن وضعیت کنونی 
این معنا علی رغم کوشش های صورت گرفته،  به  است که مطلوب نیست. 
آن طور که باید از فرصتها استفاده نکردیم و دچار چالش های چند وجهی و 
متعدد شده ایم. جالب اینکه در رابطه با بحرانها هم میان ارکان مختلف وحدت 
نظر وجود دارد.« رییس پیشین اتاق بازرگانی تهران تصریح کرد:»هم اکنون با 
دو نوع مشکل در اقتصاد مواجه هستیم، یک دسته مشکلات فوری که باید در 
کوتاه مدت پاسخ بگیرند و یک دسته هم مشکلات اساسی هستند. چالش های 
اساسی چون صندوق های بازنشستگی، ناترازی در نظام بانکی و انرژی، سهم 
ایران از تجارت جهانی، تورم، بیکاری و از این دست عنوان می شوند ولی من 
اینها را هم مصادیق می دانم. چرا که اگر به عمق برویم و به نوع مناسبات و روابط 
ساختار حاکم بر اقتصاد بنگریم متوجه می شویم که با ساختاری »ناترازی ساز« 
مواجه هستیم؛ ساختاری که خروجی و محصول آن ناترازی است، باید دچار 

تحول شود.«
رییس فعلی اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق ضمن اشاره به تورم به عنوان 
ناترازی های  محصول  هم  مشکل  این  که  داد  توضیح  اساسی  مشکل  یک 
بودجه ای است که به شکل کسری بودجه در سند مالی بروز می یابد. وی در 
را  بودجه می شود چون هزینه هایش  افزود:» دولت دچار کسری  رابطه  این 
نمی تواند بکاهد و درآمدهایش کفاف آن را نمی دهد. درنتیجه مجبور می شود 
سراغ افزایش درآمدهایش برود که یا از طریق فروش بیشتر نفت خواهد بود و یا 

افزایش مالیاتها، در غیر این صورت مجبور به استقراض می شوند یا افزایش نرخ 
ارز و راهکارهای مشابه.«

آل اسحاق در رابطه با دولت چهاردهم عنوان کرد:» مشکلات موجود چون 
ریشه در مناسبات و روابط ساختاری اقتصاد دارند، ابعادشان بزرگتر از آن است 
که دولت بتواند به تنهایی چنین تحولی را ایجاد کند. در عین حال دولتها چون 
سیاسی هستند، به مسائلی از این دست هم از پشت عینک سیاسی می نگرند. 
از آنجایی که این تحولات می تواند هزینه زا باشد هم هیچ کدام از دولتها و 

جناحهای سیاسی تمایلی به اجرای آنها ندارند.«
این وزیر اسبق بازرگانی درباره راه حل رفع این ناترازی سیستمی را نیازمند یک 
اجماع کلی در ارکان تصمیم گیری و تصمیم سازی جمهوری اسلامی دانست که 

باید این معضل را جدی بگیرند.
او در ادامه تصریح کرد:» چاره کار دولتی است که هزینه این تحول را بپردازد. 
دولتی که تنها در پی دستاوردسازی برای خود و جناحش نباشد و اصلاحات 

اصولی را به راه حل های مقطعی ترجیح دهد. از آنجایی که ناترازی ها روز به 
روز شدت می گیرند، هر چه دیرتر تحول مورد بحث انجام شود، هزینه های 
بیشتری به کشور تحمیل شده است. راهکارهای کوتاه مدت چاره کار نیستند 
چرا که مثل دولت سیزدهم ناچار می شوند با وجود تورم بیش از ۴۰ درصدی 
حقوق کارمندان را تنها ۲۰ درصد و مزدبگیران را در همین حدود افزایش دهند. 
پرواضح است که این اقدام فشار معیشتی به مردم را دو چندان می کند. این 
اقدامات فقر را افزایش می دهد و سفره های توده مردم را کوچکتر خواهد کرد.«

این فعال سیاسی اصولگرا ادامه داد:» اینکه دولت چهاردهم شعار خود را 
»وفاق ملی« قرار داده از نظر من اقدام مبارکی است چرا که گام نخست بسیج 
توان کشور برای رفع این مشکل اساسی، وفاق و وحدت در سطوح تصمیم گیری 
و تصمیم سازی است. این نخستین گام است که در قوه مجریه برداشته شده 
ولی عیار هر دولتی در عملکرد آن است و نه وعده هایی که داده است. امروز 
آقای پزشکیان مشاهده می کنند که به دلیل انتخاب کابینه چه فشار عمومی 
را باید تحمل کند و طبیعی است اگر توان مقابله با این فشارها را نداشته باشد، 
سکان کشور را هم نمی تواند به طور مستمر به سمت رفع پایه ای مشکلات 

بگیرد.«
او تصریح کرد:» بدون اقدامات اساسی و پایه ای جنبش اتلاف انرژی، نیروی 

انسانی و منابع ادامه خواهد یافت و هر دم دامنه آن گسترده تر می شود.«
آل اسحاق با اشاره به اهمیت سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی در پیش برد 
اقدامات تحول ساز، ادامه داد:» البته موانع زیادی سر راه است. هنوز می بینیم 
که در میان بخشی از دوستان ما از جناحهای مختلف، چون ۴ دهه گذشته 
جدال لفظی و گاه تئوریک ادامه دارد و هنوز هم واژگان مشترک نداریم. مثلا 
تعریف از منافع ملی، عدالت اجتماعی یا توسعه یکسان نیسست. پس علی رغم 
اقدامات صورت گرفته مثبت چند ماه گذشته، هنوز راه درازی داریم تا رسیدن 

به وفاق مدنظر.«
این وزیر سابق در رابطه با چالش های فوری دولت چهاردهم تاکید کرد:» 
مسائل مرتبط با معیشت مردم، اساسی ترین مسائل و چالش های ما هستند 
که باید زودتر پاسخ بگیرند. مشکلات سفره مردم و اشتغال جوانان را نباید و 
نمی توان معطل رفع مشکلات ریشه ای نگه داشت. مردم باید هر چه زودتر از فقر 
خلاص شوند یا لااقل مشکلاتشان کمتر شود. ادامه این وضعیت، نابسامانی ها 
را تشدید می کند و زندگی های بیشتری را به اصطلاح از هم می پاشد. مشکلات 
مربوط به آموزش، بهداشت، مسکن و خوراک مردم را دولت باید به سرعت مرتفع 
کند. وضع فعلی زیبنده مردم شریف کشورمان نیست و انتظار می رود لااقل هر 

چه زودتر بخشی از مشکلات روزمره آنها را دولت محترم رفع کنند.«

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک 
قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون 
مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در 

پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
پرونده  به  ۱۴۰۳6۰۳۳۰۰۰۱۰۰66۸۹مربوط  شماره  رای   -۱
شرکت  تقاضای  به  ۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۷۱6مربوط  کلاسه 
سامان میهن توان آریا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
واقع در قم بخش  ۲۲6/6۱ مترمربع پلاک شماره ۱۰۵۸6اصلی 
یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره ۱۳۰۴۲۰ مورخ 

۱۴۰۳/۰۳/۳۱دفترخانه ۲ قم )م الف ۱۷۷۹۴۳۱( 
پرونده  به  ۱۴۰۳6۰۳۳۰۰۰۱۰۰6۹۹۷مربوط  شماره  رای   -۲
خانم  تقاضای  به  ۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۴۷۹مربوط  کلاسه 
باب  یک  ششدانگ  در  محمد  فرزند  یعقوب  باغ  محمدی  فرخنده 
ساختمان به مساحت ۷۲/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۳۱۹ اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 
مع الواسطه از میرزا عرب خراسانی سند رسمی شماره ۱6۵۹۳ مورخ 

۱۳۵۳/۰6/۳۱دفترخانه ۱6 قم )م الف ۱۷۷۹۴۳۱( 
پرونده  به  ۱۴۰۳6۰۳۳۰۰۰۱۰۰66۹۰مربوط  شماره  رای   -۳
خانم  تقاضای  به  ۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۵۵۹مربوط  کلاسه 
هاجر سادات حائری فرزند سید محمد حسین در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت ۴۰ / ۷۰ مترمربع پلاک شماره ۱/ ۵6۷۲ 
اصلی و ۲ / ۵6۷۲ اصلی )باقیمانده ۵6۷۲ اصلی ( واقع در قم بخش 
یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم ۱ – پلاک ۵6۷۲/۲ اصلی)باقیمانده 
سابق(:مبایعه نامه عادی مع الواسطه از معصومه کرزه بر سند مالکیت 
پلاک ۵6۷۲/۱  و ۲-   صفحه ۲۰6  دفتر ۳۸۷  در  صادره  مشاعی 
اصلی: مبایعه نامه عادی مع الواسطه از معصومه کرزه بر سند مالکیت 

مشاعی صادره در دفتر ۳۸۷ صفحه ۲۰۹ )م الف ۱۷۷۹۴۳۱( 
پرونده  به  ۱۴۰۳6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۰۱6مربوط  شماره  رای   -۴
آقای  تقاضای  به  ۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۰۳۹مربوط  کلاسه 
حسین پورمینو فرزند غلامرضا در ششدانگ یک باب ساختمان به 
واقع  اصلی   ۱۰۴۱۸ / شماره ۲  پلاک  مترمربع  مساحت ۵۷/۲۳ 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع 
الواسطه از اکرم و اقدس اختر همگی خلیل زادگان از وراث حسین 

خلیل زادگان اظهارنامه شماره ۱۹۱۲۷ مورخ ۱۳۲۰/۱۱/۲۵ ثبت قم 
)م الف ۱۷۷۹۴۳۳( 

پرونده  به  ۱۴۰۳6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۵۷۵۱مربوط  شماره  رای   -۵
آقای  تقاضای  به  ۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۴6۵مربوط  کلاسه 
احمد حیدر فرد فرزند رضا قلی در ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت ۱6۲/۷۵ مترمربع پلاک شماره ۱ / ۱۰۸۱۷ اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر الکترونیکی شماره ۱۴۰۰۲۰۳۳۰۰۰۱۰۳۰۵۹۰ )م 

الف ۱۷۷۹۴۳۳(
پرونده  به  ۱۴۰۳6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۰۳6مربوط  شماره  رای   -6
خانم  تقاضای  به  ۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰6۹۲مربوط  کلاسه 
معصومه تقی بابائی فرزند محمود در سه دانگ مشاع از ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۰۰ مترمربع پلاک شماره 
۱۰۲۵۴/۲۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از روح اله جعفری سند رسمی شماره 

۷۷۹۳ مورخ ۱۳۸۹/۰۸/۰۸ دفترخانه ۵۵ قم )م الف ۱۷۷۹۴۳۳(
پرونده  به  ۱۴۰۳6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۰۳۴مربوط  شماره  رای   -۷
کلاسه ۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰6۹۱مربوط به تقاضای آقای محمد 
غلام رضائی علوی فرزند قدرت اله در سه دانگ مشاع از ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۰۰ مترمربع پلاک شماره 
۱۰۲۵۴/۲۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از روح اله جعفری سند رسمی شماره 

۷۷۹۳ مورخ ۱۳۸۹/۰۸/۰۸ دفترخانه ۵۵ قم )م الف ۱۷۷۹۴۳۳(
پرونده  به  ۱۴۰۳6۰۳۳۰۰۰۱۰۰6۰۹۲مربوط  شماره  رای   -۸
مسجد  تقاضای  به  ۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۵۵۲مربوط  کلاسه 
حضرت رقیه )س( در ششدانگ یک باب مسجد به مساحت ۷۲/۷۳ 
مترمربع پلاک شماره ۱۰۳۵۷ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم سند وقف شماره ۳۲۵۰۰ مورخ ۱۳۹۸/۰۹/۳۰ 

دفترخانه ۵۵ قم )م الف ۱۷۷۹۴۳۳(
پرونده  به  ۱۴۰۳6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۵۷۱6مربوط  شماره  رای   -۹
تقاضای مسجد و  به  کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۹۴۳مربوط 
حسینیه امام حسین )ع( در ششدانگ یک باب مسجد و حسینیه به 
مساحت ۹۵6/6۸ مترمربع پلاک شماره ۱۰۹۱۷ اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره 
شماره  وقف  سند  موجب  به  خریداری  صفحه ۴۵۵  دفتر ۳۰۱  در 
۸۹۳6۰ مورخ ۱۳۸۰/۱۱/۰۷ دفترخانه ۱۵ قم نسبت به ۵ / ۱۰ 
سهم و سند وقف شماره ۸6۰۴۵ مورخ ۱۳۷۹/۰۷/۰۴ دفترخانه ۱۵ 

قم نسبت به ۱۰ سهم و یک سوم سهم)م الف ۱۷۷۹۴۳۳(
پرونده  به  ۱۴۰۳6۰۳۳۰۰۰۱۰۰6۱۰6مربوط  شماره  رای   -۱۰
آقای  تقاضای  به  ۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۲۴مربوط  کلاسه 
به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  در  حبیب  فرزند  آسا  محمدرضا 
مساحت ۱۲۷/۱۵ مترمربع پلاک شماره ۱۱۲۳۸ اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 
از عذرا سزاوار احدی از ورثه سلطنت سزاوار سند صلح شماره 6۵۱۵۳ 

مورخ ۱۳۴۸/۰۲/۲۸ دفترخانه ۸ قم )م الف ۱۷۷۹۴۳۳(
پرونده  به  ۱۴۰۳6۰۳۳۰۰۰۱۰۰6۹۹۳مربوط  شماره  رای   -۱۱
کلاسه ۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۴۵۷مربوط به تقاضای خانم ملیحه 
پیمانی اصل فرزند یعقوب در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
۵۳/۷۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۴۳۷/۲ اصلی واقع در قم بخش 
یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از رضا 
رئیس ابراهیمی اظهارنامه شماره ۹6۲ مورخ ۱۳6۲/۰۱/۲۸ ثبت قم 

)م الف ۱۷۷۹۴۳۳(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر 
آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز 
آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ 
ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح 
است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و سازندگی(
نوبت اول: ۱4۰3/۰6/۱۰
نوبت دوم: ۱4۰3/۰6/25
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 

خسارت سنگین قطعی برق بدون برنامه به کشاورزان قمی؛

قطعی یکباره برق بلای خانمان سوز کشاورزان 
قطعی مکرر و بدون برنامه زمانبندی مشخص برق چاه های 
کشاورزی، موجب ضرر و زیان به کشاورزان و کاهش تولید 

محصولات آنها شده است.
به گزارش ایمان ، ۱۴ هزار خانواده کشاورز در قم وجود دارد 
که رزق و روزیشان را از آب، خاک و زمین های کشاورزی به 
دست می آوردند، علاوه بر آن ۱۰۰ هزار نفر هم به صورت غیر 

مستقیم از کشاورزی روزی می برند.
اما مشکلاتی   رونق کشاورزی در استان قم خوب است 
مانند قطعی برق بدون برنامه چاه های کشاورزی سبب بروز 
خسارت به کشاورزان و کاهش تولید و محصولات تابستانه 

آن ها شده است.
کشاورزان از این وضعیت گلایمندند و خواستار رسیدگی 

مسئولان به مشکلاتشان هستند.
بنابر گفته تعدادی از کشاورزان استان قم، قطعی برق یکباره 
و بدون برنامه سبب بروز خسارات چند صد میلیونی به ابزار 

آلات چاه و کشاورزی آن ها شده است.
یکی از کشاورزان گفت: وقتی برق به صورت یکباره قطع 
می شود ، خاموش روشن شدن چاه ها آمپر می گیرد و این 

باعث شده هزینه های برق ما چند برابر شود.
تاریخ و ساعت قطعی برق به کشاورزان اعلام شود

وی تصریح کرد: قطع و وصل شدن ناگهانی برق سبب 
دینام می شود که خود  و سوختگی  و غلاف  بریدن شقت 
خسارتی بزرگ برای کشاورزان است. تاکنون ۵۰۰ میلیون 

خسارت بر ما وارد شده است.
یکی دیگر از کشاورزان با بیان اینکه باغ انگور، پسته و یونجه 

داریم که امسال خراب شده است، گفت: ما شرایط اضطرای 
را درک میکنیم و متوجه مشکلات ناشی از برق هستیم ولی 
حرف ما این است که تاریخ و ساعت مشخصی را برای قطعی 

برق به ما اطلاع دهند.
وی افزود: اگر اوضاع به همین روال پیش برود و قطعی برق 
خواهد  زیادی  آسیب  کشاورزی  محصولات  نشود  مدیریت 

دید.
"قطع برق" تهدید بزرگ کشاورزی قم 

پیش از این نیز محمدحسین احمدپور در گفت وگویی با 
اشاره به کنترل و مدیریت مصرف آب در حوزه کشاورزی، 
اظهار داشت: حدود ۷۵ درصد از منابع آب استان قم در 
بخش کشاورزی مصرف می شود که این آب از کیفیت پایینی 

برخودار است و قابلیت مصرف شرب و صنعت ندارد.
زیرزمینی  و  سطحی  آب  منابع  دنیا  تمام  در  گفت:  وی 
حدود 6۰ تا ۷۰ درصد در بخش کشاورزی مصرف می شود، 
چون امنیت غذایی ما وابسته به حوزه کشاورزی است. آمار و 
ارقامی که سازمان آب و خاک جهاد کشاورزی عنوان می کند 
به نسبت سایر سازمان ها دقیق تر است، چون تمام سطح زیر 

کشت استان توسط ما آمایش می شود.
مدیر آب و خاک سازمان جهاد کشاورزی استان قم بیان 
کرد: ۹۰ درصد از آب استان قم قابل استفاده در بخش شرب 
و صنعت نیست. تنها قسمت کمی از قنوات و کوهستان ها 

تامین کننده  آب شرب باکیفیت استان قم هست
وی عنوان کرد: قانون توزیع عادلانه آب در سال 6۱ ابلاغ 
است.  مشخص  دولت  حتی  و  دستگاه  هر  وظیفه   و  شد 

متاسفانه این قانون در ۴۰ سال گذشته اجرایی نشده است. 
نصب کنتور هوشمند از وظایف کاری وزارت نیرو است، اما 
نصب این تعداد کنتور نیز با پیگیری های جهاد کشاورزی و 

اتاق اصناف صورت گرفته است.
سال گذشته قطع برق ۱.5 همت به کشاورزان قم 

ضرر رساند 
احمدپور تصریح کرد: ۴۰ درصد از کشاورزان ما از کنتور 
هوشمند استفاده می کنند. در قانون وزارت کشور از سال ۹۰ 
برای وزارت نیرو بودجه درنظر گرفته شده است؛ ولی وزارت 
جهاد به عنوان متولی کشاورزی بیشتر پیگیر نصب کنتورها 

بود.
مدیر آب و خاک سازمان جهاد کشاورزی استان قم، بیان 
کرد: متأسفانه وزارت نیرو و شرکت آب منطقه ای استان به 
جای خدمات دهی به دنبال درآمدزایی هستند. من به واسطه  
احساس خطری که کردم، به دنبال خرید کنتور رفتم  و آن ها را 

با ۵۰ درصد قیمت در اختیار کشاورزان قرار دادم.
است.  حقابه ها  گرفتن  ما  بحث  مهم ترین  افزود:  وی 
میلیون  زیر ۵۰۰  استان  کشاورزی  بخش  آب  مصرف  کل 
مترمکعب است، در حالی که سالیانه بیش از ۴۰۰ میلیون 
مترمکعب آب سطحی وارد استان می شد که با اهمال وزارت 

نیرو این مقدار کمتر شده است.
احمدپور گفت: در دو سفر استانی رئیس جمهور شهید، با 
وجود موقعیت مرکزی و بحرانی آب در استان قم، وزیر نیرو 
حضور نداشت. سال قبل با قطعی برق بیش از ۱۵۰۰ میلیارد 
تومان به بخش کشاورزی ضرر وارد شد. اگر سال گذشته ۱.۵ 

همت به کشاورزان ضرر رسید امسال باقطع برق ۳ همت 
متضرر خواهند شد.

مدیر آب و خاک سازمان جهاد کشاورزی استان قم بیان 
کرد: اگر این مقدار کشاورزی در استان قم نیز با قطع برق 
نابود شود، هم محیط زیست استان دچار بحران می شود هم 

قم در آینده دیگر قابل سکنی نخواهد بود.
کاهش 3۰ درصدی تولیدات بر اثر قطعی برق

متاسفانه با شرایطی که امروزه وجود دارد و قطع روان آب ها 
و حق آبه های استان، وابستگی آب کشاورزی قم به چاه های 

کشاورزی و برق نسبت به سایر استانها خیلی بیشتر است.
 حالا با قطعی بدون اطلاع قبلی برق خسارات زیادی به 
چاه ها،  تخریب  علی رغم    است  زده  کشاورزان  قم  و  استان 
که  خساراتی  و  غلاف  شفت  شدن  خراب  دینام  سوختن 
تولیدات  چشمگیر  کاهش  باعث  شده  وارد  کشاورزان  به 

کشاورزان به بیش از ۳۰ درصد شده است.
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اهدای مدال تکواندوکار ایران توسط جکی چان؛

زهرا رحیمی: برای المپیک بعد 
قدرتمندتر می شوم

نخستین مدال آور ایران در پارالمپیک پاریس که موفق به کسب مدال نقره وزن 
منفی ۵۲ کیلوگرم پاراتکواندو شد، گفت: قبل از فینال آسیب دیدگی داشتم.

زهرا رحیمی، جوانترین عضو کاروان ایران پس از کسب مدال نقره پارالمپیک 
۲۰۲۴ اظهار کرد: سطح مسابقات خیلی بالا و حریفان با تجربه و قدرتمند بودند. 
در بازی فینال هم حریفان مغولی با تجربه تر و فنی تر از من بود و متاسفانه نتوانستم 

به پیروزی برسم.  
بعدی  المپیک  برای  و  آورم  نمی  کم  قطعا  و  هستم  جوان  من  داد:  ادامه  وی 

قدرتمندتر حضور پیدا خواهم کرد.  
ملی پوش پاراتکواندو در خصوص اینکه اولین مدال کاروان فرزندان ایران را کسب 
کرد، گفت: خیلی خوشحالم که اولین مدال کاروان را من گرفتم، اما اگر طلا بود، 

خیلی خوشحال تر بودم و قول می دهم که جبران کنم.  
رحیمی در خصوص اینکه به خاطر سن کم آیا جو سالن و مسابقه فینال روی او تاثیر 
داشت یا خیر؟ گفت: قبل از بازی فینال از ناحیه زانو آسیب دیدم و نتوانستم آن طور 

که توانایی اش را داشتم، بازی کنم.
به گزارش ایسنا، مدال زهرا رحیمی توسط جکی چان بازیگر معروف هنگ کنگی 

اهدا شد که ویدیوی آن را در ادامه مشاهده می کنید.

 دختران هندبال قم قهرمان

 منطقه ۲ کشور

دختران نونهال هندبال قم عنوان قهرمانی منطقه دو کشور را کسب کردند.
به گزارش ایمان ،دختران نونهال باشگاه هدف پویان جوان با کسب عنوان قهرمانی 

در لیگ استان قم سهمیه حضور در مسابقات منطقه و کشور را کسب کرده بودند.
در این مسابقات هم با نام و حمایت هیئت هندبال عازم مازندران شدند و در پایان 

رقابت ها توانستند عنوان قهرمانی منطقه دو کشور را از آن خود کنند.
تیمی که هدایت آن را خانم ها مریدی و کریمی بر عهده داشتند.

 
با قبول شکست برابر نماینده البرز ؛

ناکامی کبدی کاران دختر قمی از صعود به 
جمع ۴ تیم برتر ایران

تیم هیات کبدی دختران استان قم با قبول شکست برابر نماینده البرز از صعود 
به جمع ۴ تیم برتر ایران بازماند تا طلسم ۲ ساله این بار هم نشکند. به گزارش ایمان 
یادواره شهید مقاومت دکتر  ، چهاردهمین دوره مسابقات کبدی قهرمانی کشور 
اسماعیل هنیه باحضور ۲۴ تیم از روز سه شنبه به میزبانی البرز آغاز و روزجمعه  به پایان 
خواهد رسید. نماینده قم پنجشنبه  شب  به مصاف نماینده سمنان رفته و مقتدرانه 
با نتیجه 6۵ بر ۳۲ حریف را شکست دادند. قمی ها با این نتیجه به جمع هشت تیم 
برتر ایران صعود کردند.دختران کبدی کار قم برای صعود به جمع ۴ تیم ایران صبح روز 
جمعه به مصاف نماینده البرز رفتند که این دیدار در کمال ناباوری با نتیجه ۳۴ بر ۳۳ به 
سود تیم میزبان به پایان رسید.تیم هیات کبدی قم در طول ۲ سال گذشته همچنان از 

صعود به ۴ تیم برتر دنیا بازمانده و امسال هم نتوانست این طلسم را بشکند.
 

برای اعزام به مسابقات آسیا - اقیانوسیه ؛

دعوت ستاره های نوظهور بسکتبال قم
 به تیم ملی

»امیرحسین بابا« و »حیدرعلی واعظ« ستاره های نوظهور بسکتبال با ویلچر قم 
با نظر کادرفنی به دومین اردوی انتخابی تیم ملی برای اعزام به مسابقات آسیا - 

اقیانوسیه ۲۰۲۴ دعوت شدند. 
به گزارش ایمان، دومین مرحله انتخابی تیم ملی جوانان بسکتبال  باویلچر در 
راستای اعزام به مسابقات آسیا -اقیانوسیه جوانان تایلند ۲۰۲۴، از ۱۱ لغایت تا ۲۱ 
شهریور ماه در کمپ تیم های ملی فدراسیون برگزار می شود.بهروز سلطانی سرمربی 
تیم ملی کشورمان ۲۰ بازیکن را برای رسیدن به ترکیب نهایی تیم ملی کشورمان پیش 
از اعزام به مسابقات مذکور به این اردو فراخوانده است.بر این اساس »امیرحسین 
بابا« و »حیدرعلی واعظ« دو ستاره نوظهور جوان بسکتبال با ویلچر قم در این اردو 
حضور خواهند داشت.خاطرنشان می شود حجت الاسلام محمدعرفان رازقی از قم 

به عنوان مربی فرهنگی تیم ملی کشورمان را در این اردو همراهی می کند.

مظلوم طلایی شد؛

طلسم شکنی جودو ایران پس از ۱۰ سال 
در آسیا

نماینده وزن ۹۰+ کیلوگرم تیم ملی نوجوانان پسران پس از ۱۰ سال طلسم شکنی 
کرد و جودو نوجوانان ایران را در آسیا صاحب مدال طلا کرد. به گزارش ایمان ، مسابقات 
جودو نوجوانان قهرمانی آسیا از روز )پنج شنبه( به میزبانی کشور کره جنوبی و در شهر 
مونگ یونگ آغاز شد. امروز در دومین روز از این رقابت ها، تیم ملی جودو نوجوانان 
)پسران( با کسب یک مدال طلا، دو مدال برنز و دو عنوان پنجمی به کار خود پایان داد. 

تیم ملی نوجوانان با ترکیب پنج ملی پوش در این رقابت ها حضور پیدا کرده بودند.

کارشناس فوتبال کشورمان در واکنش به کاهش سهمیه ایران در لیگ نخبگان 
آسیا، گفت: اتفاقاتی که در فوتبال ما رخ می دهد شبیه یک طنز واقعی است و 

باید باور کنیم که با دوچرخه نمی توان جِت را گرفت.
ابراهیم قاسمپور در گفت وگویی و در واکنش به کاهش سهمیه ایران در لیگ 
نخبگان آسیا، اظهار داشت: اگر انتظاری غیر از این داشتیم یعنی فوتبال را به 
خوبی درک نکرده ایم. شاید برخی  نمی خواهند و یا درک درستی از واقعیت ها 
سهمیه  کاهش  و  می بینیم  که  است  همین  ما  فوتبال  بضاعت  اما  ندارند 

نمایندگان ما در لیگ نخبگان خیلی از چیزها را روشن می کند.
وی ادامه داد: هفته سوم لیگ برتر فوتبال ایران در شرایطی آغاز می شوند که 
هنوز تیم های تهرانی نمی توانند در خانه و با حضور هواداران خود به مصاف رقبا 
بروند. این یک طنز تلخ است که شاید فقط در فوتبال ما دیده شود. فوتبالی 
که ادعای آقایی در آسیا را دارد از عدم زیرساخت ها رنج می برد و حال و روز 
خوبی ندارد. متاسفانه در فوتبال ما افرادی به کار گرفته می شوند که دانش و 

تخصص لازم را ندارند و برای همین است که روز به روز شرایط بدتر می شود اما 
برخی  چشم  خود را روی واقعیت ها بسته اند و  نمی خواهند آنچه اتفاق می افتد 

را ببینند.
تا همین شرایط باشد نمی توان و نباید انتظار معجزه داشت 

کارشناس فوتبال کشورمان تاکید کرد: تا همین شرایط باشد نمی توان و 
نباید انتظار معجزه داشت. فوتبال آسیا مدت ها است در مسیر رشد و ترقی گام 
برمی دارد اما ما هنوز در ابتدایی ترین چیزها که زمین فوتبال و استادیوم است،  
درجا می زنیم. همین تیم های عربی را ببینید، یکی از برنامه های آنها جذب 
ستاره هایی است که فوتبال آنها را در مسیر رشد و ترقی قرار داده است اما در 
فوتبال ما چه بازیکنانی توپ می زنند و از کجا می آیند؟ قبول دارم که بسیاری 
از این ستاره ها در سال های پایانی بازی حرفه ای خود هستند اما همچنان 
در زمین بازی حرف هایی برای گفتن دارند که سطح فوتبال این کشورها را 
بالا می برد اما در فوتبال ما شاهد حرکت نزولی هستیم و تیم ها هیچ حرکت 

هدفمندی که نشان از ارتقای سطح فنی داشته باشد را نشان نمی دهند.
قاسمپور گفت: در این میان تنها چند تیم مشخص و معدود که پول بیشتری 
نسبت به سایر تیم ها دارند با جذب بازیکنان بهتر خود را از بقیه جدا کرده و 
برای قهرمانی می جنگند و تکلیف سایر تیم ها هم مشخص است. اگر فوتبال ما 
دست افراد کاربلد و متخصص بود نباید به چنین سرنوشتی دچار می شد و این 

شرایط روز به روز هم بدتر می شود.
اگر بخواهم نظر کارشناسی بدهم به اعتقاد من این VAR نیست

او با اشاره به حضور VAR در فوتبال ما خاطر نشان کرد: این تصاویری که ما 
می بینیم بیشتر شبیه دستگاه ویدویی است که ۳۰ سال قبل در منازل داشتیم 
و با آن فیلم می دیدیم. هر جا هم متوجه نمی شدیم، فیلم را عقب و جلو می بردیم 
تا چیزی را از دست ندهیم. VAR امروزی که در فوتبال ما به کار گرفته شده 
نواقض بسیاری دارد و باید اصلاح شود. تصاویر شفاف نیست و خروجی درستی 
به مخاطب نمی دهد. شفافیت لازم را ندارد و با ایرادهای بسیار همراه است و اگر 

بخواهم نظر کارشناسی بدهم به اعتقاد من این VAR نیست.
وی با گلایه از هزینه های زیاد و بدون خروجی که در فوتبال ایران شده و 
می شود، گفت: در ماجرای مارک ویلموتس چقدر پول هزینه شد و سرانجام آن 
چه شد؟ با خاطیان برخورد لازم صورت گرفت؟ چه کسی در خصوص ریخت و 
پاش های نابجا در فوتبال پاسخگو است؟ با این شرایط نمی توان VAR را تمام و 

کمال وارد کشور کرد تا حداقل برخی از مشکلات را کم کنیم.
قاسمپور به جام جهانی قطر اشاره کرد و گفت: زمانی که در قطر بودم با یک 
فرد ایرانی که تخصص و حوزه کاری اش نصب تجهیزات نور و صدا بود آشنا 
شدم، همین فرد در جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه هم حضور داشت و این نشان 
می دهد برای آنها فرقی ندارد که این فرد کیست و چه ملیتی دارد فقط مهم این 
است که کارش را به بهترین شکل ممکن انجام دهد، اما در فوتبال ما کار را به 
دست کسی می سپاریم که تخصص لازم را ندارد و برای همین است که روز به روز 

از فوتبال آسیا و کشورهای همسایه عقب می مانیم.
در زمان ساخت نظارت کامل و درستی روی ورزشگاه  ها نمی شود 

کارشناس فوتبال کشورمان به حوزه ساخت وساز در فوتبال هم اشاره کرد 
و گفت: همین ورزشگاه نقش جهان را ببینید، چندسال و چقدر هزینه برای 
ساخت آن شد؟ آیا در همین مدت کوتاه باید این ورزشگاه به چنین سرنوشتی 
دچار شود؟ این تنها یک نمونه است و از این اتفاقات کم نیست و علت آن هم 
آن است که در زمان ساخت نظارت کامل و درستی روی پروژه ها نمی شود و باید 

برای آن تدبیر کرد.
او در مورد رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران تاکید کرد: خیلی زود است که 
بخواهیم نظری بدهیم چراکه تیم ها در ابتدای راه هستند، برخی تیم ها هنوز 
خود را پیدا نکرده اند و باید به آنها زمان داد تا وضعیت خود را مشخص کنند. 

شاید در هفته های آتی بتوان در این مورد با آگاهی بیشتر صحبت کرد.
گفتنی است، بر اساس اعلام رسمی فدراسیون فوتبال، سهمیه های ایران در 
فصل ۲۰۲6-۲۰۲۵ لیگ نخبگان کاهش پیدا کرده و به ۱+۱ سهمیه رسیده 
است. بر این اساس فوتبال ایران یک سهمیه مستقیم و یک سهمیه غیرمستقیم 

که با عبور از پلی آف قطعی می شود، خواهد داشت.

ابراهیم قاسمپور: 

با دوچرخه نمی توان جِت را گرفت؛ اتفاقات فوتبال ما، طنز است

قهرمان و رکورددار دسته فوق سنگین با بیان اینکه علی داودی ظرفیت مدال 
طلای این دسته را دارد گفت: لازمه موفقیت در وزنه برداری تمرین مستمر است و 

ورزشکار باید خود را از مصدومیت دور نگه  دارد.
تیم ملی  نواب نصیرشلال در  حسین رضازاده  در خصوص تمدید مربیگری 
وزنه برداری اظهارداشت:  بعد از مسابقات وزنه برداری المپیک پاریس، فدراسیون و 
کمیته فنی با بررسی نتایج و عملکرد نصیرشلال در ۱۵ ماه گذشته به این نتیجه 
رسیدند که یکسال دیگر به وی فرصت دهند. او تا پایان مسابقات جهانی ۲۰۲۵ 
این رشته در تیم ملی خواهد ماند و بعد از آن عملکرد وی را مجددا ارزیابی می کنیم. 
تمام تلاش ما برای پیشرفت و ارتقا وزنه برداری است و دنبال آن هستیم تا این رشته 

به ریل اصلی خود بازگردد.
رئیس کمیته فنی فدراسیون وزنه برداری با اشاره به نتایج ۲ قهرمان ایران در 
المپیک افزود: دنیا روی مدال وزنه برداری سرمایه گذاری کرده و ما نیز جوانان 
خوبی را داریم. علی داودی و میرمصطفی جوادی در پاریس انتخاب های خوبی 
داشتند که اگر مهار می شد برنز آنان قطعی بود اما این اتفاق رخ نداد. در هر ۲ دسته 
)۸۹ و فوق سنگین( ما شاهد حضور قدرت های بزرگی بودیم و رقابت شدیدی در 
جریان بود. این رقابت موجب شد تا ورزشکاران ما در یک آزمون سخت قرار گیرند. 

همه دیدند که در این ۲ دسته چه رقابتی را شاهد بودیم و ورزشکاران ما برای موفقیت 
در اینگونه رقابت ها باید آمادگی بیشتری داشته باشند.

دارنده نشان طلای المپیک ۲۰۰۴ آتن در پاسخ به این سوال که قهرمانان این 
۲ دسته مانند کارلوس ناسار بلغاری و لالایان ارمنی تا المپیک دیگر خواهند بود و 
ورزشکاران ما باید با آنان رقابت کنند گفت: بله آنان وزنه بردارهای خوبی هستند و 
برای رقابت با این قهرمانان ما نیاز به افزایش رکورد داریم. علی داودی رکورد خوبی 
را در حرکت یکضرب زد و در دوضرب نیز در رقابت قرار داشت. اگر قرار باشد داودی 
به طلای فوق سنگین برسد باید هم افزایش رکورد داشته باشد و هم اینکه مصدوم 
نشود. داودی ظرفیت این مهم را دارد. میرمصطفی جوادی هم وزنه بردار جوان و 

خوبی است که در آینده بیشتر از او خواهیم شنید.
رئیس اسبق فدراسیون وزنه برداری با اشاره به تلاش تیم جدید برای بازگرداندن 
استعدادیابی  و  زیرساختی  بخش  در  خوبی  کارهای  گفت:  گذشته  افتخارات 
انجام شده و کمپ تیم ملی نیز بازسازی شد ورزشکاران دیگر مشکلات گذشته را 
ندارند. در بخش جوانان و نوجوانان نیز نفرات خوبی داریم که سال گذشته قهرمان 
جهان شدند. اگر این نفرات بتوانند روند رو به رشد خود را حفظ کنند بی تردید 
شاهد افتخارات بیشتری در المپیک ۲۰۲۸ خواهیم بود. ما باید در وزنه برداری 
انجام  خوبی  به  را  کار  این  دیگر  کشورهای  چون  باشیم  داشته  سرمایه گذاری 

می دهند.

حسین رضازاده:

 داودی ظرفیت کسب طلای فوق سنگین را دارد

آگهی مفقودی پروانه تاسیس 
پروانه تاسیس کارگزاری رسمی سازمان تامین اجتماعی 

به شماره 24۱ شماره 7۰7۰/۱4۰2/۱5۰7 به تاریخ 
۱4۰2/۱۱/3 بنام آقای  سید علی رضا فقاهتی به کد ملی 
۰38368۹۹۹6 در قالب شرکت حقوقی سپهر اطمینان 

ایرانیان فرهمند سهامی خاص به شماره ثبت ۱55۰3 
مفقود گردیده است واز درجه اعتبار ساقط می باشد.

اظهار نظر عجیب بکهام:

 مسی آمد تا آمریکا قهرمان جام جهانی شود
ستاره اسبق تیم ملی انگلیس و منچستریونایتد معتقد است آمریکا در آینده قهرمان جام جهانی خواهد شد، زیرا ورود لیونل 

مسی به MLS الهام بخش کودکان در این کشور است.
آمریکا در سال ۲۰۲6 در کنار کانادا و مکزیک، میزبانی جام جهانی را در شرایطی بر عهده خواهد داشت که فدراسیون فوتبال 

این کشور با انتخاب مائوریسیو پوچتینو، به عنوان سرمربی تیم ملی، سعی در نتیجه گیری مناسب در این مسابقات دارد.
با توجه برگزاری جام جهانی ۲۰۲6 در آمریکا، دیوید بکهام، ستاره سابق تیم ملی انگلیس و باشگاه منچستریونایتد که 
هم اکنون مدیریت باشگاه اینترمیامی را در ایالات متحده بر عهده دارد، در اظهارنظری جالب گفته است که آمریکا می تواند 
در آینده قهرمان جام جهانی شود. به خصوص که به گفته وی اینتر میامی با جذب مسی به MLS در تابستان گذشته، سبب 

افزایش محبوبیت فوتبال در ایالات متحده شده است.
بکهام در مصاحبه با First We Feast ادعا کرد که امضای قرارداد با مسی یک »هدیه«به مردم ایالات متحده است، زیرا 

چشم انداز او، الهام بخشیدن به بچه های جوان برای شروع این ورزش است.
بکهام گفت: این یک هدیه به این معناست که می خواهم برای نسل بعدی بچه های جوانی که در این کشور بازی می کنند، 
الهام بخش باشم زیرا در مقطعی، ایالات متحده قهرمان جام جهانی خواهد شد و نیاز به لحظاتی از این دست دارد که در آن شما 

فردی به بزرگی لئو را بیاورید. او در زمین و خارج از زمین خوب و یک حرفه ای کامل است.
وی افزود: اگر شما چنین فردی را بیاورید، پس همه این بچه های جوانی که در سرتاسر آمریکا تماشا می کنند، می روند او را در 

استادیوم هایشان، در شهرشان تماشا کنند، از او الهام می گیرند و این کاری است که ما می خواستیم انجام دهیم.
پیش بینی بکهام در شرایطی است که بهترین مقام آمریکا در اولین دوره جام جهانی در سال۱۹۳۰ و به میزبانی اروگوئه بود که 

تیم ایالات متحده در رده سوم قرار گرفت. در آخرین دوره جام جهانی در قطر در سال ۲۰۲۲، آنها در مرحله یک هشتم نهایی 
پس از باخت ۳-۱ مقابل هلند، حذف شدند.

رییس هیات بدمینتون استان قم گفت: حامی مالی بدمینتون استان قم لیگ برتر در سال گذشته نتوانست حمایت کامل 
را انجام دهد و از سال گذشته نزدیک به هشت میلیارد ریال بدهی داریم.

علی فرجی در گفت و گویی اظهار داشت: از سال ۹۹ استان قم در لیگ برتر بدمینتون حضور داشته است و تا سال 
۱۴۰۲ در پسران قهرمانی ، نایب قهرمانی و سومی و در قسمت دختران یک مقام نایب قهرمانی را کسب کرده ایم.

وی ادامه داد: زمانی که نزد مسوولان و مدیران شهری و استانی می رویم با تعجب سوال می شود که آیا بدمینتون هم 
لیگ برتر دارد؟ این در حالیست که بدمینتون قم در چهار سال گذشته در لیگ های برتر مردان و زنان حائز رتبه شده است.
وی با بیان این که در سال گذشته تغییر سیاست کاری در لیگ برتر مردان دادیم و از بازیکنان بومی رده های پایه استفاده 
کردیم گفت: سال گذشته به مدت هشت ماه از صادق کرباسی یکی از مربیان تراز اول کشور برای تیم لیگ برتری خود 
استفاده کردیم و نتیجه آن بروز استعدادهایی چون مهدی کنعانی و پرهام راهانی بودند که در مسابقات بین المللی یزد 

حائز عنوان سوم شدند.
وی با بیان با این که نرگس افشاری اولین بازیکن ملی پوش تاریخ بدمینتون قم در سال گذشته بود ابراز داشت: نزدیک به 
دو هزار کارخانه صنعتی در قم داریم و برای امثال آنان و شورای شهر قم ۸۰۰ میلیون تومان، هزینه قابل توجهی نیست که 

بخواهند از دمینتون قم در لیگ برتر حمایت کنند.
فرجی افزود: در لیگ سال گذشته آتش نشانی تهران، شهرداری گنبد و شهرداری شاهرود حضور داشت و نمی دانم چرا 

در قم نباید از سوی شهرداری حمایت شویم؟

رییس هیات بدمینتون استان قم خبرداد:

بدهی هشت میلیارد ریالی  بدمینتون قم
کاروان کاراته استان قم در هشتمین دوره مسابقات قهرمانی کشور در بخش شوتوکان موفق به کسب ۳۷ مدال رنگارنگ 

شدند.
به گزارش ایمان ،هشتمین دوره مسابقات کاراته قهرمانی کشور سبک شوتوکان در بخش بانوان باحضور ۵۷۰ ورزشکارانی از 
استان های قم، تهران، سمنان، مازندران، گیلان، اردبیل، سیستان و بلوچستان، کهگیلویه و بویراحمد، کرمانشاه، کردستان، 
کرمان، البرز، قزوین، خراسان شمالی و رضوی، فارس و اصفهان در تمامی رده های سنی روز گذشته در رباط کریم برگزار 
شد.کاروان کاراته قم در این رقابت ها توانستند در بخش ها و رده های سنی مختلف مدال های رنگارنگ این مسابقات را کسب 
کنند. در رده سنی خردسالان، فاطمه ایرانی مدال برنز، ریحانه زهرا محمودیان مدال نقره، در رده سنی نوجوانان، ستایش 
کاظمی و نازنین زهرا طاووسی مدال برنز، فائزه تاجیک، محدثه محمدی، معصومه حسینی و حمیده امینی به مدال نقره دست 
یافتند.همچنین در رده سنی امیدها نیز زهرا جعفری و زهرا غلامی صاحب گردن آویز نقره شدند. در بخش کاتا نیز بهاره زارع، 
شکیبا صباحیان، فاطمه خدری صاحب مدال طلا و مبینا صادقی به مدال برنز رسید.و اما کاروان قم که در بخش کومیته نیز 
حضور پر رنگی داشت توانست عملکرد خیره کننده ای از خود برجای بگذارد.  در این بخش ریحانه انصاری، مبینا فراهانی، 
سحر عباسی، آرمیتا اسهندیم، هستی یوسفی، سدنا جلالی و فاطمه زهرا کریمی مهر موفق به کسب مدال طاا شدند.و سوگند 
ونکی فراهانی، ستایش محرمی، دیانا بهشتی، ثنا خلج، زهرا فشکی، نازنین زهرا سلمان گیوی، ستایش حبیب آبادی، فائزه 
روزبهانی و معصومه تقدسی صاحب گردن آویز نقره شدند. و اما بتول ونکی فراهانی، سارینا معین فرد، هلنا معین فرد، زهرا 

تکیه ای، ریحانه مکبر و مهسا رضایی نیز به مدال برنز این دوره از رقابت ها رسیدند.

درمسابقات قهرمانی کشور در بخش شوتوکان رقم خورد؛

درخشش دختران کاراته کای قمی  با کسب ۳۷ مدال رنگارنگ
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تهدیدی علیه مرزهای جغرافیایی؛ 

چرا گشایش کریدور زنگزور خط قرمز 
ایران است؟

اظهارات سخنگوی وزارت خارجه روسیه و سفر پوتین به جمهوری آذربایجان، 
موضوع گشایش کریدور زنگزور را به طور جدی مطرح کرده است. اما چگونه 
گشایش این کریدور به تغییر مرزهای ایران منجر خواهد شد؟ چرا زنگزور خط 

قرمز ایران است؟
به گزارش خبر آنلاین ، یکی از مهمترین مسیرهای حمل و نقل زمینی، دالان 
زنگزور است که جمهوری آذربایجان را از طریق ارمنستان به روسیه و ترکیه 
متصل و زمینه را برای ارتباط آسیا، اروپا و خاورمیانه با یکدیگر فراهم می سازد. 
" دالان زنگزور " مفهومی در توصیف یک دالان حمل و نقل است که در صورت 
اجرا به آذربایجان دسترسی بلامانع به ارمنستان از طریق استان سیونیک این 
کشور را بدون پست های بازرسی ارمنستان می دهد. این کار باعث قطع دائم 
مرزهای ایران و ارمنستان می شود. از این رو در معنای وسیع، زنگزور دالانی 
ژئوپلیتیکی است که استان آذربایجان شرقی در ایران را از مسیر ترانزیت ترکیه 

به باکو حذف می کند.
پس از تاکید مقام معظم رهبری در دیدار جداگانه پوتین و اردوغان مبنی 
بر اینکه ایران با تغییرات ژئوپلیتیکی در قفقاز مخالفت خواهد کرد، مقامات 

کشورمان بارها بر خطوط قرمز در این خصوص تاکید کرده اند.
ناظران سیاسی می گویند اصرار باکو برای ایجاد کریدور زنگزور در مرز با ایران 
و همراهی آنها با اسرائیل، تهران را سخت نگران کرده تا آنجا که اگر جمهوری 
آذربایجان قصد داشته باشد که دست به تغییرات مرزی بزند و از خطوط قرمز 
ایران عدول کند با واکنش جدی و محکم ایران مواجه خواهد شد. چه آنکه 
سیاست ایران در قفقاز مبتنی بر جانب داری از ارمنستان و آذربایجان نیست 
بر منافع و امنیت ملی خود است و در همین  ایران مبتنی  بلکه سیاست 
چارچوب است که اقدامات باکو برای اشغال جنوب ارمنستان یا احداث کریدور 

زنگزور با منافع ملی ایران در تضاد قرار گرفته است.
این در حالی است که از دیدگاه مقامات باکو، اهمیت این کریدور در سطح 
محلی و سهم محرک آن در توسعه اقتصاد محلی برای کشورهایی است که از 
قلمروهای آن عبور خواهد کرد و به این ترتیب، قرار است کریدور ادعایی زنگزور 
به مناطق جنوب غربی جمهوری آذربایجان که حدود ۳۰ سال در اشغال بوده، 
متصل شود. افزون بر این، منطقه ضعیف سیونیک ارمنستان و مناطق شرقی 
ترکیه که به دلیل وجود تروریسم در طول دهه ها به گونه ای ضعیف توسعه 
یافته اند، به طور قابل توجهی تحت تاثیر قرار خواهند گرفت. با این حال، ایران 
معتقد است که با احداث زنگزور، مسیر جایگزین خود به سمت اروپا را از دست 
می دهد، به جمهوری آذربایجان و ترکیه وابسته می شود و اهمیت ترانزیتی 

خود را در مقابل این دو کشور از دست خواهد داد.
کارشناسان روابط بین الملل می گویند منطقه قفقاز جنوبی نقش برجسته 
ای در ژئواستراتژی و ژئواکونومی محور اوراسیا دارد. این منطقه از دیرباز حوزه 
تمدنی ایران بوده و تحولات مختلفی را در مقاطع مختلف تاریخی تجربه کرده و 
اکنون نیز به عنوان یک منطقه مهم حائل بین دو دریای ارزشمند دریای سیاه و 
خزر قرار دارد و نقش بسیار مهمی در انتقال انرژی و صلح و ثبات و توازن منطقه 

ای داشته و دارد.
این در شرایطی است که سران جمهوری آذربایجان منافع خود را به دالان 
زنگزور یا همان دالان تورانی ناتو پیوند داده اند. چه آنکه نه در موافقتنامه 
۲۰۲۰ مبنای حقوقی برای این دالان وجود دارد نه با وجود اتصال جمهوری 
آذربایجان به نخجوان از خاک ایران )راه ارس( به چنین دالانی نیاز نیست. 
با وجود این ناظران سیاسی معتقدند دالان تورانی ناتو بخشی از برنامه ناتو 
با محوریت انگلستان برای جلوگیری از گذار به نظم نوین جهانی با محوریت 
ایران، روسیه و چین است. به همین دلیل آن ها تلاش دارند با سوءاستفاده از 
زوال نسبی اقتدار قفقازی روسیه به واسطه جنگ اوکراین، بتوانند این برنامه 

ژئوپلیتیکی را بر پایه ایده ۲۰۰ ساله تورانیسم انگلیسی مستقر سازند.
باکو در دو سال گذشته نیز بخشی از مناطق آزاد شده خود در جنگ که در 
جوار مرزهای ایران بوده را در اختیار اسرائیل قرار داده و آنها در پوشش ایجاد 
روستاهای هوشمند یا شهرک های فرهنگی عملا در حال سازماندهی فعالیت 
های امنیتی علیه ایران هستند. در نتیجه روابط آذربایجان و اسراییل در هم 
تنیدگی قابل توجهی دارد و ایران را نسبت به این روابط و نفوذ اسراییل در 
مرزهای شمال غربی به شدت حساس کرده است. ایران در چنین شرایطی 
تحولات قفقاز جنوبی پس از جنگ دوم قره باغ را علاوه بر یک تهدید علیه منافع 
میان مدت و بلند مدت ژئوپلیتیکی و ژئواکونومیکی خود، تهدیدی نسبت به 

امنیت ملی این کشور نیز تفسیر می کند.
چه آنکه ایجاد کریدور زنگزور بر کاهش اهمیت ژئوپلیتیکی ایران در سطح 
منطقه تاثیرگذار خواهد بود و افتتاح چنین دالانی اگرچه مزیت های ارتباطی 
زیادی برای ترکیه و کشورهای تُرک آسیای میانه و قفقاز خواهد داشت اما 
اهمیت ارتباطی و ژئوپلیتیکی ایران را برای ترکیه و جمهوری آذربایجان را تحت 

تاثیر قرار خواهد داد.
 ـغرب از منطقه زنگزور که پیش بینی  می شود  از سوی دیگر عبور کریدور شرق 
چین را به اروپا متصل نماید نیز مزیت های ژئواستراتژیک ایران را نه تنها در 
منطقه بلکه در سطح جهانی با چالش مواجه خواهد کرد. ایران از دهه ۱۹۹۰ 
میلادی همواره سعی داشته در مرکز مسیرهای مواصلاتی میان شرق و غرب 
قرار گیرد، اگرچه همواره به دلایل مختلف در عملیاتی کردن این مهم موفق 
نبوده است. ایران از دهه ۱۹۹۰ به دنبال ایجاد خط لوله گاز طبیعی پاکستان، 
هند و چین در شرق و دستیابی به بازار انرژی اروپا از طریق ترکیه در غرب بوده 

اما هر دوی این طرح ها به دلایل زیادی با مانع مواجه شدند.
نفت  و  طبیعی  گاز  صادرات  پروژه  اخیر  سال های  طی  دیگر،  سوی  از 
ترکمنستان و قزاقستان از طریق خط لوله دریای خزر به آذربایجان، ترکیه و در 
نهایت اروپا به صورت جدی مطرح شده که این پروژه نیز با مخالفت ایران روبرو 
است. با در نظر گرفتن تمامی این مسائل مشخص می شود که با افتتاح دالان 
زنگزور احتمالا اهمیت اقتصادی و سیاسی ایران برای کشورهای تُرک به شدت 

کاهش خواهد یافت.
در این میان جمهوری آذربایجان آگاه است که با وجود اختلاف نظر بین 
با  جناح های مختلف سیاسی کشور درخصوص برخی موضوعات مرتبط 
جمهوری آذربایجان اما بر سر مساله کریدور زنگزور وحدتی بین نیروهای 
نظامی و سیاسی ایران شکل گرفته که بسیار جدی است. مقامات  کشورمان 
بر این مسئله اشتراک نظر دارند که اجازه احداث این کریدور به مفهوم اعطای 
خاک به آذربایجان و قطع مرز ایران و ارمنستان را نخواهند داد. چه آنکه اگر 
روسیه و جمهوری آذربایجان از هوشمندی در فهم سیاست داخلی ایران آگاه 
باشند، در خواهند یافت که انتخابات ریاست جمهوری اخیر در ایران به تقویت 
قدرت درونی ایران افزوده و تصور تغییر مرزهای ایران، خط قرمزی ملی فارغ از 
مسائل سیاسی در ایران است که پشتیبانی اکثریت مردم از نیروهای مسلح و 

دستگاه دیپلماسی جمهوری اسلامی را به دنبال دارد.

چرا حضور ظریف در دولت چهاردهم و کنار رئیس جمهور مهم است؟

رمزگشایی از بازگشت ظریف به دولت 

محمدجواد ظریف در جلسه هیات دولت چهاردهم حاضر شد و در عمل به دولت 
پزشکیان بازگشت. این موضوع چگونه محقق شد و چه نکاتی را در دل خود پنهان 

دارد؟
 بازگشت محمدجواد ظریف، به عنوان معاون راهبردی مسعود پزشکیان به دولت 
چهاردهم با واکنش های مختلف رو به رو شده است. او در جلسه هیات دولت روز 
چهاشنبه ۷ شهریورماه با حضور در این جلسه بازگشت خود را علنی کرد. اگرچه 
بعد از دیدار اعضاء هیات دولت چهاردهم با رهبر انقلاب، ظریف خبر داد که پس از 
»پیگیری و رایزنی« و »دستورکتبی« مسعود پزشکیان، به معاونت راهبردی بازگشته 
است. او در همین مطلب از »حضور دیرهنگام در دیدار رهبری« نیز پوزش خواسته 

بود.
فشارها به ظریف و پزشکیان با استناد به یک قانون

غیبت فیزیکی ظریف از دولت نزدیک به دو هفته طول کشید. ۲۲ مردادماه او در 
شبکه اجتماعی ایکس از استعفای خود خبر داده و نوشته بود که »برخی مردودین 
از جانب مردم، با تفسیر عجیبی از قانون مصوب ۱۴۰۱ ، اشتغال بنده در مشاغل 
حساس را به بهانه ای برای فشار بر دولت چهاردهم تبدیل کرده بودند. بنده نیز برای 
جلوگیری از هرگونه شائبه یا بهانه برای کارشکنی در کار دولت دکتر پزشکیان عزیز، 

هفته گذشته طی نامه ای از معاونت راهبردی رئیس جمهور انصراف داده بودم«.
روایت فشارها به ظریف و پزشکیان با استناد به قانون مصوب سال ۱۴۰۱ مبنی بر 

نحوه به کار گیری اشخاص در مشاغل حساس همان داستان علی لاریجانی در ایام 
انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ بود. اگرچه مخالفان ظریف دست به دامن قانونی 
تازه نوشته شدند تا او را از حلقه اصلی دولت فعلی کنار بزنند اما وضعیت ظریف و 
شمول قانون مذکور برای او آنقدر حرف و حدیث ابهام حقوقی و سیاسی داشت که 
مشخص بود این قانون بهانه است. نیت کسانی که برای حذف ظریف بر پزشکیان و 
دولت فشار می آوردند هم همان جمله معروف لاریجانی در نامه به شورای نگهبان 
بود:» »یک کلام بگویید بنا داشتیم شما را حذف کنیم.« حذف ظریف اما محقق 
نشد. اگرچه استعفای او در بازه زمانی آغاز بررسی صلاحیت ها باعث شد تا نام اش در 
ایام بررسی صلاحیت وزرای کابینه در مجلس از دولت برداشته شود و بهانه برای سنگ 
اندازی در مجلس به دولت کم، اما بازگشت او به دولت، حضورش در جلسه هیات 
دولت چهاردهم با چهره ای مصمم نشان از تجربه جدید در دولت چهاردهم است، 

تجربه موردی پیروزی »لابی های پنهان« بر شبکه ریشه دار خالص سازی و تندروی.
 پزشکیان؛ مرد لابی های پنهان و مدارا

با آغاز روزهای کار دولت چهاردهم هر آنچه درباره وعده ها و مطالبات مبهم باشد 
یک نکته مشخص شده است؛ پزشکیان مرد لابی های پنهان و البته مدارا کردن 
است. او ترکیب کابینه اش را به شکلی چید که بتواند در گرفتن رای اعتماد چانه زنی 
کند. در کنار این مسیر به نظر می رسد مساله ظریف با لابی های پنهان با لایه های 
بالای نظام و نهادهای ذی ربط در این حوزه حل شده است. حتی اگر همان ساعت 

های بازگشت ظریف به کابینه، حمید رسایی در توئیتی این اقدام را خلاف قانون 
بداند و برای پزشکیان خط و نشان بکشد، باز هم مشخص است پزشکیان مسیر 
بازگشت ظریف به کابینه را آنقدر بی صدا و محکم طی کرده که جا برای اقدامی 
از جانب امثال رسایی و ثابتی باقی نماند و واکنش هایشان به اخم و تخم در فضای 
مجازی یا صحن مجلس محدود شود. پزشکیان در زمان رفتن ظریف از کابینه گفت 
که او »مشاور« است و حتما از تجربه افراد استفاده می شود. همان زمان که در 
مجلس در حال پاسخ به این سوال و مصاحبه در اینباره بود اما می دانست که قرار 
نیست ظریف مشاور بماند. از ۲۱ مرداد که ظریف استعفا داد تا 6 شهریور که خبر 
بازگشتش منتشر شد، مسعود پزشکیان با این استعفا موافقت نکرد. خبر یک دیدار 
میان ظریف و پزشکیان نیز به صورت عمومی منتشر شد. با این حال پزشکیان نه 
واکنش عمومی نشان داد، نه خط و نشان کشید و نه انتقادی از فشارها برای رفتن 
ظریف کرد. پزشکیان بر خلاف ظریف استاد سخنوری نیست و نمی تواند با چیدن 
کلمات در کنار هم معجزه خلق کند اما رویه و راهبرد دیگری را در دستورکار خود 
درباره دولت اش در پیش گرفته؛ لابی های پنهان و تایید های محکم برای برهم زدن 

سناریوهای حمله به نزدیکانش در دولت و حذف آن ها.
مختصات آنتی ظریف ها در مجلس و سیاست داخلی

حمید رسایی جزو اولین کسانی بود که درباره بازگشت ظریف به دولت در توئیتر 
نوشت: »در صورت صحت ادعای آقای ظریف و ابقای وی در جایگاه معاونت، 
مطابق قانون، اولًا این حکم معاونت راهبردی کان لم یکن )یعنی باطل( و ثانیاً 
مرتکب )یعنی آقای پزشکیان( به محرومیت از حقوق اجتماعی درجه ۵ ماده ۱۹ 
قانون مجازات اسلامی )۵ تا ۱۵ سال محرومیت( محکوم می شود.« نویسنده کیهان 
بخش دوم این انتقاد را کامل کرد و او نیز با تیتر »چند پرده از بی صداقتی ظریف« 
نوشت: »آقای ظریف پس از معرفی کابینه پیشنهادی آقای پزشکیان، شامورتی 
بازی درآورد و با تظاهر به اینکه از کابینه پیشنهادی راضی نیست، ژست استعفا از 
معاونت راهبردی را گرفت. )هرچند که علت اصلی ناراحتی وی، ممنوعیت قانونی 

ناشی از تابعیت دوگانه فرزندان بود(.«
چرا ظریف مهم است؟

ظریف نماد رای مردم در کابینه چهاردم در کنار خود مسعود پزشکیان است. 
او شمایل مقاومت بدون حاشیه در مقابل جریانی است که تصور می کند از هر 

انتخابات و کابینه ای باید ترکیب باب میل آن ها بیرون بیاید.
بسیاری معتقدند که حضور ظریف در افزایش میزان رای به مسعود پزشکیان موثر 
بود. علاوه بر این حضور ظریف در دولت پزشکیان نشان می دهد که بخشی از 
سیاست های خارجی و پرونده ای همچون FATF می تواند به چه سمت و سویی 
برود. تردیدی نیست که موضوع ظریف و حضورش در دولت و فشار برای کنار رفتن 
او تازه در ابتدای راه است. صحن مجلس که آغاز به کار کند صداهایی در این زمینه 
بلند می شود اما بعید است نتیجه ای داشته باشد. آنچه در مورد محمدجواد ظریف 
در دولت پزشکیان رخ داد تجربه ای از اهمیت لابی گری پنهان است. لابی هایی 
که البته باید در یک بده بستان سیاسی رخ دهد اما کارت هایی را در دست رییس 

دولت باقی نگه می دارد تا بتواند در زمان مقتضی برای امثال ظریف مصرف کند.

کارشناس مسائل بین الملل:

احیای برجام باید ذیل قطعنامه ۲۲۳۱ باشد
یک کارشناس مسائل بین الملل می گوید در احیای برجام باید 
در نظر داشت که توافق ۲۰۱۵ مورد تایید قطعنامه ۲۲۳۱ است 
از این رو هر نوع اصلاحات یا تغییری در این توافق باید ذیل این 

قعطنامه قرار گیرد.
براساس این گزارش ،»سید عباس عراقچی« اخیرا در اظهاراتی 
در مورد مذاکرات احیای برجام گفته که »اکنون احیای برجام به 
آسانی گذشته نیست و این را باید همه بدانیم. شرایط بین المللی 
عوض شده است، در این فاصله جنگ اوکراین پیش آمده که 
تاثیرات عمیقی بر نگاه امنیتی اروپایی ها و به اصطلاح ترتیبات 
رژیم  حمله  غزه،  جنگ  است؛  گذاشته  بین المللی  امنیتی 
نیز شرایط  آنجا صورت گرفته  و کشتاری که در  صهیونیستی 

منطقه را کاملا دگرگون کرده است«. 
وزیر خارجه ایران گفت: تصویری که الان وجود داره نسبت به 
تصویر گذشته، تصویر متفاوتی هست. در خود برجام هم بعضی از 
تاریخ هایی که وجود داشته، گذشته است و لذا برجام به آن شکل 
فعلی که وجود دارد قابل احیا نیست، به تعبیری حتما باید این 
سند دوباره باز شود، قسمت هایی از آن مورد تغییر واقع شود و این 
کار آسانی نیست. شما می دانید وقتی یک سندی باز می شود 

دیگر دوباره جمع کردن آن کار شاقی است.
عراقچی گفته است که در مذاکرات ۱۴۰۰، مذاکرات مربوط 
به نحوه بازگشت به برجام بود و در مورد خود برجام هیچ مذاکره 
نداشتیم. اکنون مقداری شرایط متفاوت شده است و ما باید با یک 
نگاه متفاوتی وارد صحنه شویم. آن شکل قبلی مذاکرات و توافق 
برجام، همه این ها می تواند یک راهنما و به اصطلاح رفرنس یا 
مرجعی برای رجوع و استفاده باشند ولی دیگر آن ها به آن شکل 
نمی توانند مورد اجرا واقع شوند؛ مذاکرات جدیدی باید شکل 
بگیرد، البته همان طور که گفتم شرایط در اروپا سخت است، در 
آمریکا آن ها گرفتار انتخابات هستند و کار آسانی نخواهد بود ولی 

ما همه تلاش خودمان  را خواهیم کرد. 
دموکرات  استراتژیست  روبین«  »جوئل  چارچوب  همین  در 
امور  در  اوباما  باراک  دولت  خارجه  امور  وزیر  پیشین  معاون  و 
قانونگذاری در مجلس نمایندگان آمریکا در اظهاراتی گفته است 
که »از این ایده که توافق هسته ای قدیمی را می توان از سر گرفت، 

عبور کرده ایم«.
معاون پیشین وزیر خارجه آمریکا که در امضای برجام نیز نقش 
داشته است، پیش بینی کرد، نامزد دموکرات ها در صورت پیروزی 

در انتخابات، به دنبال توافق جدید با ایران باشد.
باید در جبران خسارت های عدم اجرای برجام 

تلاش کرد
با ایسنا درباره اظهارات اخیر  »مهدی ذاکریان« در گفت وگو 
عراقچی مبنی بر اینکه »برجام به شکل فعلی، قابل احیا نیست«، 
گفت: برجام یک سند حقوقی بین المللی است که هم چنان به 
خاطر اینکه قطعنامه ۲۲۳۱ آن را تایید کرده، معتبر است، از این 
رو هر نوع تغییر و اصلاحاتی باید با توجه به این مساله انجام گیرد.
او افزود: در تمام زمان اجرای برجام تا قبل از خروج یک جانبه 
آمریکا از این توافق، ایران تمام تلاش خود را کرد که به تعهدات 
خود وفق این توافق پایبند باشد اما یک عضو از تعهداتش طفره 
رفت و بعد از این توافق به طور یک جانبه خارج شد و از آن بدتر 
اینکه کشورهای دیگر به تبعیت از این خروج و اجرا نشدن تعهدات 
از سوی آمریکا، همان روند را پیش گرفتند و با آمریکا در عمل 

همراهی کردند.
ذاکریان گفت که مساله مهمی که باید در هرگونه احیای برجام 
در نظر داشت چه با ایجاد اصلاحات یا تغییرات اساسی، این 
از برجام و عدم اجرای تعهدات از سوی سایر  است که خروج 
اعضا خسارات و تبعاتی سیاسی و حقوقی و بین المللی برای ایران 
داشته که بسته به صلاحدید مسوولان و تصمیم گیران باید در 

جبران این خسارات تلاش کرد.
این کارشناس مسائل بین الملل افزود: موضوع خسارات عدم 
اجرای تعهدات و متعاقبا اعمال تحریم های یک جانبه آمریکا حتی 
در دادگاه دیوان بین المللی دادگستری بررسی و دستور موقتی 
بر همین اساس صادر شد. دادگاه اعلام کرد که در سه مورد باید 
آمریکا دست از تحریم علیه ایران بردارد اما متاسفانه این حکم یا 

اجرا نشد یا در مواردی ناقص اجرا شد.
ذاکریان در ادامه به عدم بازگشت آمریکا به برجام بعد از روی کار 
آمدن جو بایدن اشاره کرد و گفت: بعد از آنکه بازگشت به برجام با 
وجود شعارهای انتخاباتی از سوی بایدن محقق نشد، ایران اجرای 
تعهداتش وفق برجام را کاهش داد تا به نوعی طرفین مقابل را 
برای بازگشت به برجام و اجرای تعهداتشان وادار کند. با همه این 
نوسانات برجام به عنوان یک توافق بین المللی به قوت خود باقی 

است و با لحاظ این موضوع باید به احیا یا تغییر در آن نگاه کرد.
ایران قصد بهره برداری از امتیازات برجام را دارد

از  ایران دیگر  اقتصاد  اینکه  بر  تاکید  با  این استاد دانشگاه 

کرده  عبور  حداکثری  و  بین المللی  تحریم های  فشار  آستانه 
است، به برنامه دولت چهاردهم برای رفع تحریم ها اشاره کرد 
و گفت: دولت آقای پزشکیان با وعده رفع تحریم ها بر سر کار 
با وفاق ملی تشکیل  آمده است و کابینه در یک فضای توام 
شده است. اکنون سیاست خارجی با این نگاه در حال پیگیری 
است. اما قبل از آنکه در سیاست خارجی گامی اساسی و مهم 
برداشته شود، نیاز داریم تا فضای سیاسی و اجتماعی در کشور 
به طور گسترده و عمیق آرام و منسجم کنیم. تمایل به همکاری 
با کشورهای همسایه و منطقه نیز می تواند ما را برای پل زدن از 
وفاق ملی به وفاق منطقه ای و اگر سایر کشورهای جهان با ایران 
تا  افزود:  المللی هدایت کند. وی  همراهی کنند، وفاق بین 
زمانی که قطعات این پازل به این شکل در جای خود قرار نگیرد، 
تغییری در سیاست کشورها از جمله رفع تحریم  اتفاق نمی افتد، 
در این صورت است که برجام معنا پیدا می کند. ذاکریان گفت: 
امتیازاتی  از  بهره برداری  است،  عراقچی  آقای  مدنظر  آنچه 
است که در برجام برای ایران وجود دارد. ایران امروز وضعیت 
بهتری در مقایسه با ۲ سال یا یک سال قبل دارد، چون الان 
یک همبستگی و وفاقی در کشور ایجاد شده است. در همین 
تحولات اخیر در منطقه دیدیم که تصمیمات منطقی و مبتنی 
بر تامین منافع ملی گرفته شد از این رو معتقدم ایران معادلات 

منطقه را متوجه است و بر اساس آن اقدام می کند.
ایران با مانع سیاسی برای اجرای برجام مواجه نیست

این کارشناس مسائل بین الملل در پاسخ به اینکه موانع بر سر 
احیای برجام در حال حاضر چیست، گفت: ایران با مانع سیاسی 
مواجه نیست، ایران همیشه آماده مذاکره و بازگشت به اجرای 
برجام به شرطی که همه طرف ها به تعهداتشان برگردند، بوده 
است و در این سال ها هم ثابت کرده است وفادار به عهد و پیمان 
خود است اما این تعهد بر پایه مسوولیت بین المللی است، یعنی 
در برابر این پیمان، دارای مسوولیت است، به شریطی که طرف 

مقابل هم آن را اجرا کند.
وی ادامه داد: گام اول در این مسیر همکاری کامل و دوجانبه 
ایران و آژانس، همکاری دوجانبه کامل اتحادیه اروپا با ایران و در 
پی آن بازگشت آمریکا به برجام و جبران خسارات و ضررهای ایران 

در این سال هاست.
سوی  از  تعهدات  کاهش  وجود  با  کرد:  خاطرنشان  ذاکریان 
ایران، اما همواره همکاری در چارچوب ان پی تی و پادمان با آژانس 

برقرار بوده است. آژانس گزارشی از تخلف ایران از فعالیت های 
صلح آمیز تاکنون ارائه نکرده است، شاید گزارشی از فراتر رفتن از 
تعهدات برجامی داشتیم اما در همین اقدامات هم تخلفی انجام 
نشده است. آنچه در این میان انعطاف و همکاری نداشته رفع 
تحریم ها بوده است که برعکس همواره به سمت تشدید و عمق 
بخشیدن آن ها بوده اند. آمریکا و اروپا بازنده تحریم ها بودند چون 
سودی از آن نبردند و ایران راه خود را رفت و برنامه  هسته ای اش 

هم ادامه پیدا کرد.
این استاد دانشگاه تاکید کرد که هر نوع توافقی برای احیای 
برجام با توجه به نیازهای منطقی ایران در مسئله هسته ای باید 
انجام شود و البته در چارچوب قواعد ان پی تی و برجام امکان 

اجرایی شدن و مذاکره وجود دارد.
زمانی که گذشته به نفع ایران است

ذاکریان گفت: اساسا برجام از آن توافقاتی نیست که قابلیت 
اعمال و اجرا در طی تاریخ را نداشته باشد، و صرفا به این دلیل 
که چون زمان گذشته است، پس دیگر قابلیت اجرا شدن ندارد. از 
طرفی معتقدم زمانی که گذشته به نفع ایران است. اکنون در سال 
هشتم برجام، به لحاظ فنی و هسته ای ایران در جایگاهی فراتر از 
این تاریخ است و اگر قرار باشد دوباره تغییراتی در این توافق داده 

شود قطعا دست ایران پر است. 
وی درباره دریافت خسارت اجرا نشدن تعهدات از سوی ۱+۵ از 
سوی ایران تصریح کرد: همه چیز با توافق و مذاکره امکان پذیر 
است. اساسا مذاکره، بده بستان است و تاکید بر دریافت خسارات 
عدم اجرای تعهدات موضوعی است که به منافع و تصمیمات 
کلان کشور برمی گردد. اکنون شرایط منطقه و دنیا به نحوی 
است که ایران به راحتی می تواند از امتیازات و نفوذی که دارد در 
مذاکرات هسته ای و برای پیشبرد سیاست خارجی خود استفاده 
کند. این به مهارت ایران بستگی دارد که از وضعیت بین الملی به 

نفع خود استفاده کند. 
این کارشناس مسائل بین الملل با توجه به درگیر بودن روسیه 
در جنگ با اوکراین و از سوی ذی نفوذ بودن آمریکا در این جنگ و 
تاثیر آن بر مذاکرات احتمالی اینده برای احیای برجام اظهار کرد: 
اگر نگاه هوشمندانه به موضوع، داشته باشیم حتما روسیه در 
مسیر احیای برجام مانع نخواهد بود. معتقدم اگر معیارمان حفظ 
و تامین منافع ملی باشد از تمام طرف ها به اندازه معقول و منطقی 

می توان امتیاز گرفت. 

نماینده مردم گرگان در مجلس شورای اسلامی وفاق ملی را در گرو هماهنگ شدن همه جریان های سیاسی دانست 
و گفت: برای تحقق وعده های داده شده باید صبر پیشه کرد و در این راه به دولت کمک کنیم.

عبدالغفورامان زاده  درباره وفاق ملی که مورد تاکید دولت چهاردهم است، گفت: مجلس شورای اسلامی در زمان 
بررسی صلاحیت وزرای پیشنهادی دولت در کمیسیون ها و صحن علنی مجلس، به دقت و درستی برنامه ها و صلاحیت 

آنها را بررسی کرد و در نهایت با توجه به احصاء شدن توانایی و سابقه، به همه اعضای کابینه رأی اعتماد داد.
وی افزود: در ادامه راه باید وزرا، تعهداتی که به نمایندگان مجلس دادند، عملیاتی کنند. به عنوان مثال وزیر کشور با 
مجمع نمایندگان استان ها در مجلس شورای اسلامی تفاهم لازم را برای انتخاب استانداران و فرمانداران انجام دهد که 
این رویکرد به همدلی و وفاق ملی خواهد افزود. نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
هرچقدر همدلی و همکاری بین دولت و مجلس و حتی جریان های سیاسی افزون تر شود، چند دستگی سیاسی بین 

بخش های مختلف کشور کمتر می شود و قوا به سمت وفاق ملی و هماهنگ شدن پیش خواهند رفت.
امان زاده با بیان اینکه بیشتر استان های کشور از سیاست زدگی ضربه دیدند، گفت: در حالی که طبق فرمایش رهبر 
معظم انقلاب باید نسبت به نیروسازی مدیران متخصص و انقلابی برای سال های آینده کشور اقدام کرد و در این راه 
نباید اسیر سیاست زدگی شد. وی درباره مسائلی که انتظار می رود دولت چهاردهم در حوزه کشاورزی اهتمام نشان 
دهد، یادآور شد: مسئله مهم در حوزه کشاورزی موضوع آب و محیط زیست است و باید دولت و وزیر جهاد کشاورزی 

درباره رفع تنش آبی اقدامات و ابتکارات نو انجام دهند.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس خاطرنشان کرد: وفاق ملی باید بین همه ارکان نظام و جریان های سیاسی صورت 
بگیرد و از سوی دیگر تعامل لازم با دولت چهاردهم انجام شود و برخی از منتقدان و حتی مردم نیز برای محقق شدن 

وعده های داده شده صبر پیشه کرده و در این راه به دولت کمک کنند.

نماینده مردم گرگان در مجلس:

وفاق ملی با هماهنگ شدن همه جریان های سیاسی میسر می شود
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی، تعامل بین دولت و مجلس را یک ضرورت برای 

کشور عنوان کرد و گفت: رأی اعتماد نمایندگان  به همه اعضای کابینه چهاردهم اوج تعامل قوا بود.
ابراهیم عزیزی  ضمن تاکید بر تعامل و همکاری مجلس با دولت، افزود: مجلس با رای اعتماد خود به وزیران فرصتی برای 

دولت فراهم کرد تا آنها با تلاش و خدمت صادقانه مسیر پیشرفت، رشد و تعالی نظام اسلامی را با سرعت پیش ببرند.
وی افزود: دکتر پزشکیان رئیس جمهور، شعارهایی را در ایام انتخابات مطرح کرد و طبیعتا مهمترین انتظار مجلس هم اجرای 
قانون برنامه هفتم توسعه است که مسیر را مشخص کرده است و ابهامی در آن وجود ندارد و همه موضوعات و اقدامات دولت 
در این برنامه آمده است. رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با اشاره به قانون برنامه هفتم توسعه، گفت: 
دولت و مجلس در این زمینه یک سند مشترک دارند و مهمترین مطالبه مجلس اجرای قانون برنامه هفتم توسعه و پایبندی به 
قانون است. عزیزی درباره اولویت های وزارت امور خارجه در دولت چهاردهم نیز، گفت: انتظار داریم سید عباس عراقچی 
برنامه هایی برای تقویت سیاست خارجی، کنش گری فعال سیاسی در منطقه، دیپلماسی فعال اقتصادی، تعامل هم افزا و بهره 

گیری از ظرفیت های پارلمانی را در اولویت کاری خود قرار دهند.
وی با اشاره به شعار دولت چهاردهم که »وفاق ملی« است، گفت: وحدت و وفاق ملی رمز پیروزی ملت ایران بود و محور این 

وحدت و عمود خیمه انقلاب، ولی فقیه است و همه باید در مسیر رهنمودهای رهبر انقلاب حرکت کنیم.
نماینده مردم شیراز در مجلس افزود: ما باید بتوانیم شعار وفاق ملی را در عمل اجرایی کنیم و هر چه بیشتر به ریسمان وحدت 
چنگ بزنیم موفق تر خواهیم شد، چون وفاق ملی حل مشکلات مردم و رضایتمندی آنهاست؛ وفاق یعنی اینکه اجازه ندهیم 

بیگانگان چشم طمع به کشور داشته باشند.
عزیزی تعامل بین دولت و مجلس را یک ضرورت برای کشور عنوان کرد و گفت: رأی اعتماد نمایندگان به همه اعضای کابینه 

دولت چهاردهم اوج تعامل مجلس با دولت بود.

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس :

»وفاق ملی« منجر به حل مشکلات مردم می شود
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دستور فوری پزشکیان به وزیر علوم 
رئیس جمهور گفت: به وزرای بهداشت و آموزش و پرورش هم گفته ام و اینجا هم تاکید می کنم، وضعیت همه آن 
اساتیدی که به هر طریقی از دانشگاه لغو قرارداد یا اخراج شدند، مورد بازنگری قرار دهید و دانشجو ها را برگردانید. 
طبیعی است که دانشجو حرف دارد و اعتراض می کند، من باید جوابش را بدهم، یا حرفش حق است که باید اطاعت 
کنم، یا نه اشتباه می کند که باید هدایتش کنم. پزشکیان با بیان اینکه دانشجو نمی تواند آدم بدی باشد چرا که او 
امید و سازنده فردای مملکت ماست و باید سوال کند، افزود: کرسی آزاداندیشی که رهبر معظم انقلاب بر تشکیل 
آن تاکید دارند، یعنی اینکه دانشجو آزادانه حرفش را بزند و با منطق جواب بگیرد، هر کدام منطق نداشت باید منطق 
طرف مقابل را بپذیرد. اینها مسائل روشن علمی است و باید براساس شواهد تصمیم بگیریم. دانشجو را می شود 
هدایت و توجیه کرد، اگر حق با اوست، خودمان را باید اصلاح کنیم، نه اینکه با او برخورد کنیم. اگر این مسئله را 

دریافتیم و توانستیم بپذیریم، آن وقت مملکت را آباد می کنیم.

1۷ شهریور، آغاز سال تحصیلی جدید حوزه های علمیه
 معاون آموزش حوزه های علمیه گفت: مراسم آغاز سال تحصیلی جدید حوزه های علمیه با حضور علما، طلاب 
و اساتید حوزه های علمیه روز شنبه ۱۷ شهریور ساعت ۹ صبح در مدرسه فیضیه قم برگزار می شود.حجت الاسلام 
والمسلمین مهدی رستم نژاد افزود: سخنران این مراسم آیت الله نوری همدانی از مراجع عظام تقلید است و آیت 
الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه کشور هم گزارشی از فعالیت های انجام شده و برنامه های آینده ارائه خواهد کرد.
وی خاطرنشان کرد: در سال تحصیلی جدید بیش از ۵۰ هزار طلبه در بیش از پانصد مدرسه علمیه و مرکز حوزوی 

سراسر کشور مشغول به تحصیل می شوند.

اردبیل رکودار چندقلوزایی در 5 ماهه 14۰3 شد
مرکز رصد جمعیت کشور سازمان ثبت احوال:استان اردبیل با ۵.۵ درصد بیشترین و استان سیستان و بلوچستان 
با کمترین درصد چندقلوزایی را به خود اختصاص داده اند.در ۵ ماهه سال ۱۴۰۳ تعداد ۷۸۱۵ واقعه دو قلوزایی، 
۳۰6 واقعه سه قلوزایی، ۱۲ واقعه چهار قلوزایی و یک واقعه پنج قلوزایی در کشور به وقوع پیوسته است.تهران در 
سال ۱۴۰۲ رکوردار چندقلوزایی در کشور بوده است.حدود ۳.۷ درصد ولادت های ثبت شده در سال ۱۴۰۲ مربوط 

به چند قلوزایی بوده است.

موردی از ابتلا به آبله میمون گزارش نشده است
معاون فنی بیماری های واگیر وزارت بهداشت: بررسی ها نشان می دهد که از دو سال گذشته تنها یک مورد بیماری 
آبله میمون در کشور شناسایی شده است. تشخیص بیماری آبله میمون از روی عکس و حتی بالین انجام شدنی 
نیست و اگر فرد مشکوکی مبتلا به این بیماری شود، مایع تاول های فرد مذکور در آزمایشگاه بررسی و آزمایش 
می شود.علائم بیماری آبله میمون با مرغان همچنین آنفولاآنزا شبیه به یکدیگر است و بیشتر تب، درد چشم، قرمزی 

پوست از جمله علامت های بیماری آبله میمون است. 

شناسایی 14 هزار کودک کار و خیابان
معاون سلامت اجتماعی سازمان بهزیستی کشور با بیان اینکه شناسایی کودکان کار و خیابان از روی عینبیه چشم 
در حال انجام است، افزود: سال گذشته در کل کشور نزدیک به ۱۴ هزار کودک کار و خیابان را شناسایی کردیم.مهری 
سادات موسوی با اشاره به اینکه بخشی از کودکان کار و خیابان ایرانی بودند، افزود: رویکرد دستورالعمل تخصصی 
حوزه کودک کار و خیابان بیشتر به سمت رویکرد خانواده محوری است زیرا نزدیک ۹۰ درصد دارای خانواده هستند.

وی با بیان اینکه بخشی از این خانواده ها نیازمند نبودند بلکه درصدی از آنها نیازمند بودند، اظهار داشت: موضوعات 
فرهنگی در بخشی از خانواده ها سبب می شود تا فرزندان خود را به حوزه کار و خیابان سوق بدهند.

ایران پارسال ۸1 میلیون یارانه بگیر داشت
کیایی سخنگوی هیئت عمومی دیوان محاسبات: سال ۱۴۰۲ نزدیک به ۸۱ میلیون نفر یارانه دریافت کردند.
حدود ۱6۰ هزار و ۲۰ نفر، از فهرست یارانه بگیران حذف شدند و ۲ میلیون و ۲۲۸ هزار و ۵۲۷ نفر هم برای دریافت 
یارانه ثبت نام کردند. هزینه پیش بینی شده در قانون بودجه ۱۴۰۲ برای نوسازی ناوگان شهری و ماشین آلات 

راهداری ها پرداخت نشد.

دولت تصمیم عجولانه ای در مورد قیمت بنزین نمی گیرد
معاون اول رئیس جمهور خواستار ارائه برنامه و نقشه راه جامعی از سوی سازمان برنامه و بودجه به دولت برای رفع 
ناترازی موجود در حوزه انرژی شد و گفت: به مردم اطمینان می دهیم که دولت چهاردهم، هیچ تصمیم عجولانه ای 

نخواهد گرفت و در هر تصمیمی، تمام پیوست های اجتماعی، فرهنگی و عدالت را مد نظر قرار می دهد.

مدیرکل تعزیرات حکومتی قم خبرداد؛

اجرای طرح نظارتی ویژه آغاز سال تحصیلی جدید
مدیرکل تعزیرات حکومتی قم از اجرای طرح نظارتی ویژه آغاز سال تحصیلی و بازگشایی مدارس در استان 
قم خبر داد. به گزارش ایمان ، با نزدیک شدن به آغاز سال تحصیلی و افزایش تقاضا برای خرید اقلام مورد 
نیاز دانش آموزان از قبیل لوازم التحریر، پوشاک، کیف و کفش و هزینه مربوط به سرویس مدارس، تقی حسام 
از اجرای طرح نظارتی ویژه آغاز سال تحصیلی و بازگشایی مدارس که از ۱۰ شهریور ماه آغاز و تا ۱۵ مهر ماه 
سال جاری ادامه خواهد داشت، خبر داد و اظهار کرد: در اجرای این طرح که با حضور میدانی روسای شعب 
تعزیرات حکومتی در قالب گشت های مشترک با همراهی دستگاه های متولی امر نظارت بر بازار می باشد، بنا 
داریم برای ایجاد ثبات قیمت در کنار نهادهای مختلفی که برای نظارت، بازرسی و کشف تخلف وجود دارند 
به کنترل بازار در حوزه یادشده کمک کنیم. مدیرکل تعزیرات حکومتی قم گفت: در این طرح که با محوریت 
تعزیرات حکومتی انجام خواهد شد، رویکرد پیشگیری از وقوع تخلف در حمایت از حقوق مصرف کنندگان 
مورد انتظار است و در صورت مشاهده هرگونه تخلف اقدام به تشکیل پرونده و در اسرع وقت برای رسیدگی به 
اداره کل تعزیرات حکومتی ارسال می شود. حسام خاطرنشان کرد: همشهریان محترم می توانند در صورت 
مشاهده هرگونه تخلف صنفی با ثبت شکایت خود در سامانه ۱۳۵، سازمان تعزیرات حکومتی را در کنار دیگر 

نهادهای بازرسی و نظارت برای کنترل هر چه بهتر بازار کمک کنند.

مدیرعامل شرکت  توزیع نیروی برق استان قم :

انشعاب برق فروشگاه های پرمصرف قطع می شود
مدیرعامل شرکت  توزیع نیروی برق استان قم گفت: انشعاب برق فروشگاه هایی که در مصرف برق 
مدیریت نکرده بودند در پی بازدید های اخیر اکیپ های معاونت مشترکین امور مناطق شرکت توزیع نیروی 
برق استان قم از مراکز تجاری پرمصرف، ، قطع و پس از اخذ تعهد و کاهش حداقل ۳۰ درصدی مصرف 
برق، مجدداً وصل شد. یوسف صادقی در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: طی روزهای اخیر، اکیپ های 
معاونت مشترکین امور مناطق شرکت توزیع نیروی برق استان با حضور در مراکز تجاری پرمصرف سطح 
استان، نسبت به اخطار، تذکر و ارائه توصیه های مدیریت مصرف به این مراکز اقدام کردند.وی افزود: پس 
از بازدید های انجام شده توسط کارشناسان شرکت، انشعاب برق فروشگاه هایی که مدیریت مصرف نکرده 
بودند، قطع گردید. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم ادامه داد: این انشعابات پس از اخذ تعهد 
از صاحبان فروشگاه ها و کاهش حداقل ۳۰ درصدی مصارف برقشان، مجدداً وصل گردیدند.صادقی 
تأکید کرد که هدف از این اقدام ها، ترویج فرهنگ مدیریت مصرف برق و جلوگیری از اتلاف انرژی در مراکز 

پرمصرف استان است.
 

با موافقت هیات بازرسی دادستانی کل کشور:

۱۵ زندانی در قم آزاد شدند
هیات بازرسی دادستانی کل کشور با آزادی ۱۵ زندانی و با درخواست افزایش مهلت قانونی برای جلب 

رضایت از اولیای دم به یک محکوم به قصاص موافقت کردند.
به گزارش از روابط عمومی دادستانی قم، عباس منصوری معاون نظارت بر امور دادسراها و ضابطین 
قضائی دادستان کل کشور روز پنجشنبه از مجموعه دادسرای قم، زندان مرکزی، کمپ، اردوگاه و کارگاه 
های اشتغال زندانیان بازدید کرد. در این بازدید که با حضور سردار محمدرضا موحد فرمانده سپاه امام علی 
ابن ابیطالب )ع( قم صورت گرفت، با بررسی وضعیت زندانیان با استفاده از تسهیلات قانونی ۱۵ مددجوی 
این ندامتگاه با اعطای مرخصی پایان حبس آزاد شدند و به تعدادی از زندانیان نیز ارفاقات قانونی اعطا 
شد. همچنین در دیدار با زندانیان با تلاش ها و پیگیری بازرسان و دادستان قم، یک زندانی محکوم به 

قصاص از اجرای حکم در زمان مقرر نجات یافت و به وی برای اخذ رضایت از اولیای دم مهلت داده شد.

توسط نجاتگران قمی :

رهاسازی دو فرد محبوس شده در خودرو 
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم گفت: برخورد دو خودروی سواری در اتوبان قم به تهران، ۴ 
مصدوم برجای گذاشت که ۲ نفر از مصدومین محبوس شده در خودرو توسط نجاتگران پایگاه معصومیه 
رهاسازی شدند. محمدرضا بهرامی در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: حادثه برخورد دو خودروی سواری 
سمند و پراید در کیلومتر ۲ اتوبان قم به تهران در لاین برگشت، امروز ۸ شهریورماه توسط عوامل اورژانس 
به مرکز کنترل و هماهنگی عملیات هلال احمر قم اعلام شد. وی افزود: پس از دریافت گزارش، نیروهای 
عملیاتی پایگاه امداد و نجات جاده ای معصومیه به محل حادثه اعزام شدند. مدیرعامل جمعیت هلال احمر 
استان قم ادامه داد: در این حادثه ۴ نفر دچار مصدومیت شدند که ۲ نفر از افراد مصدوم محبوس شده در 

خودرو توسط نجاتگران این پایگاه رهاسازی و توسط اورژانس به مراکز درمانی منتقل شدند.

وعده هایی که عملی نشد؛

بلاتکلیفی مسیر راه آهن متروکه قم!
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: اداره کل راه و شهرسازی به تعهدات 

خود در زمینه ساماندهی مسیر ریل آهن متروکه قم عمل نکرده است.
عباس حلوایی زاده در گفت و گویی اظهار داشت: با توجه با مصوبات سفر اول 
رئیس جمهور شهید در سال ۱۴۰۰ به استان قم، مصوب شد که ریل راه آهن از 
ایستگاه مرکزی قم تا ایستگاه جمکران به طول ۷ کیلومتر جمع آوری و زمین آن 

تحویل شهرداری  قم شود.
وی افزود: فارغ از  اینکه ریل ها در زمان خودش از راه آهن جمع آوری نشد و 
شهرداری مکلف به جمع آوری شد و جمع آوری کرد اما به کرات تاکید شده بود 
که زمین تحویل شهرداری گردد و اگر معرض مالکی داشته باشد از ۸۰ هکتاری 
پردیسان که از بازپس گیری اراضی قرارادی که واگذاری آن مهلتش سپری شده 
تحویل دهد. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  تصریح کرد: بلافاصله شهرداری 
سال در سال های ۱۴۰۰ و ۴۰۱ اقدام کرد و طراحی بسیارخوبی بر روی مسیر 
انجام شد. حتی قرارداد در دو مرحله حد فاصل مصلی تا فاز پنج عمار یاسر و از 
فاز پنج  عمار یاسر تا خیابان رسالت، به مبلغ ۱۷ و ۳۳ میلیارد هم   انعقاد کردیم اما 
چون بحث رفع معرض مالکین برطرف نشد و زمین معرض به مالکین داده نشد 

به سرانجام نرسید.
حلوایی زاده با بیان اینکه چون رفع معرض مالکین انجام نشد و کامل تحویل 
شهرداری نشد در دو سه مرحله کار را تعطیل کردند، گفت: متن مصوبه شفاف 
است و از روز اول همه می دانستند که ریل راه آهن  زمینش مالک دارد و باید پاسخ  

مالکین و معوض مالکین داده شود.
وی افزود: مکاتبات همه انجام شد اما معاوض ملکی انجام نشد و همه این 
مسائل به راه و شهرسازی مربوط است و اداره کل راه و شهرسازی به تعهدات خود 

در زمینه ساماندهی مسیر ریل آهن متروکه قم عمل نکرده است.
 

مدیر منطقه 5 شهرداری قم مطرح کرد:

تملک ۱۲ هزار مترمربع از اراضی 
اطراف بوستان نیایش

مدیر منطقه ۵ شهرداری قم گفت: به منظور افزایش دسترسی به امکانات 
فضای سبز برای رفاه بهتر زائران مسجد مقدس جمکران، ۱۲۰۰۰ مترمربع از 

زمین های اطراف بوستان نیایش تملک می شود.
رضا رحیمی در گفت وگویی در خصوص توسعه و افزایش سرانه فضای سبز 
منطقه پنج شهر قم اظهار کرد: با توجه به قدمت بوستان های منطقه پنج، ایمن 
سازی، بهسازی و بازسازی بوستان های سطح منطقه در دستور کار مجموعه 

مدیریت شهری قرار گرفته است.
وی افزود: پروژه تکمیل شبکه آب خام و جداسازی شبکه آب شهر و تبدیل 
آبیاری دستی به سیستم آبیاری تحت فشار از برنامه ها و اهداف سه ساله منطقه 
پنج است. مدیر منطقه ۵ شهرداری قم با اشاره به همجواری منطقه با مسجد 
مقدس جمکران و زائر پذیری شهر قم تصریح کرد: در راستای افزایش مساحت 
کمپ زائران و افزایش دسترسی امکانات فضای سبز برای رفاه بهتر مسافران 
و زائران مسجد مقدس جمکران، پروژه تملک ۱۲ هزار مترمربع از زمین های 
اطراف بوستان نیایش در دستور کار قرار گرفته است. رحیمی با اشاره به تعریف 
پروژه در حوزه فضای سبز عنوان کرد: به روزرسانی مبلمان شهری در بوستان های 
منطقه، حفاظت، شناسایی و تملک باغ ها برای احداث بوستان های محله ای، 
بهبود و اصلاح کاشت درختان بلوار پیامبر اعظم )ص( از جمله پروژه هایی است که 
در مسیر توسعه و افزایش سرانه های فضای سبز پیگیری می شود. وی با اشاره به 
شیوع پدیده گرد و غبار و اهمیت تکمیل کمربند سبز شهر قم افزود: اراضی جنب 
مرکز تعویض پلاک تا بزرگراه امیرکبیر به منظور احداث کمربند سبز و بوستان 

جنگلی تملک می شود.
مدیر منطقه ۵ شهرداری قم گفت: در راستای حفظ و نگهداری فضاهای سبز 
موجود، افزایش بهره وری و استفاده بهینه از ظرفیت پیمانکاران، اقداماتی در 

دستور کار قرار گرفته است.
 

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم مطرح کرد:

تشدید معضلات با دفن اموات 
در آرامستان های داخل شهر

در  اموات  دفن  گفت:  قم  شهرداری  آرامستان های  سازمان  مدیرعامل 
آرامستان های داخل شهر موجب تشدید معضلاتی همچون ترافیک شهری و 

تهدید بهداشت عمومی می شود. 
موسوی نیارکی در گفت وگویی با اشاره به مواردی که کفن و دفن مشمول 
تخفیف در تعرفه می شود، اظهار کرد: تخفیف تعرفه خدمات سازمان از جمله امور 

امدادی از جمله در راه ماندگان، افراد مجهول الهویه و افراد بی بضاعت می شود.
وی افزود: ۱۷۹۰ مورد فوتی طی چهار ماه گذشته وجود داشته است که با 
آمبولانس اقداماتی از جمله عبور از در منزل تا پزشکی قانونی، شست وشو، 

حرکت به مقصد مورد نظر و انتقال به محل دفن انجام می شود.
مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم عنوان کرد: میانگین روزانه 
فوتی های قم ۲۰ تا ۲۲ نفر است که برخی از فوتی ها به شهرهای دیگر منتقل 
در  اموات  دفن  داریم  تقاضا  شهروندان  از  گفت:  نیارکی  موسوی  می شوند. 
آرامستان های داخل شهر صورت نگیرد و سنگ قبر نیز با رعایت استانداردها 
نصب شود. وی ادامه داد: دفن اموات داخل شهر آرامش روحی و روانی شهر را 
دچار آسیب می کند، موجب ایجاد ترافیک می شود و بهداشت محیطی داخل 

شهر را به خطر می اندازد.
 

شهردار منطقه یک قم خبرداد:

پایان تعریض دروازه ری تا یک ماه آینده 
شهردار منطقه یک قم گفت: طرح عمرانی تعریض و بهسازی خیابان شهدای 

دروازه ری تا یک ماه آینده به پایان می رسد. 
محمد حسین علی اکبری از پایان طرح عمرانی تعریض و بهسازی خیابان 
شهدای دروازه ری تا یک ماه آینده خبر داد و گفت: برای تعریض و بهسازی این 

خیابان، نزدیک به ۴۰۰ میلیارد تومان هزینه شده است.
علی اکبری افزود: از زمان اجرای این طرح از مهرماه سال گذشته تاکنون ۱۵۰ 
مورد تملک املاک داشته ایم و تنها ۱۰ تملک برای ایجاد فضای سبز، پارکینگ و 

سوله ورزشی دیگر باقی مانده است.
وی زیرسازی و نوسازی، آسفالت، رفع اختلاف سطح معابر در این مسیر، جدول 
گذاری و احداث پست برق جدید را از دیگر اقدامات بهسازی برای محله دروازه 
ری برشمرد و گفت: مرمت و بازسازی بقعه تاریخی شیخ اباصلت و آب انبار حاج 

رئیس با اعتباری بالغ بر 6۰ میلیارد تومان از دیگر اقدامات صورت گرفته است.
 

جلسه هیئت مدیره سازمان قطارشهری قم برگزار شد؛

تاکید بر انجام مطالعات جدید 
شبکه حمل و نقل ریلی

انجام  ضرورت  بر  شهری  قطار  سازمان  مدیره  هیئت  جلسه  در  قم  شهردار 
مطالعات جدید شبکه حمل و نقل ریلی تاکید کرد.

به گزارش روابط عمومی شهرداری، جلسه هیئت مدیره سازمان قطار شهری 
قم با حضور شهردار و اعضای هیئت مدیره سازمان، در سالن جلسات سازمان 
قطار شهری قم برگزار شد. در ابتدای این جلسه محمدرضا انگشت باف، مدیر 
عامل سازمان قطار شهری قم، گزارشی از اقدامات انجام شده در رابطه با پروژه 
های سازمان ارائه کرد و در ادامه شبکه حمل و نقل ریلی شهر قم با حضور مشاور 
مربوطه مورد بحث و بررسی قرار گرفت. سید مرتضی سقائیان نژاد، شهردار قم در 
این جلسه با تاکیدبر اهمیت انجام مطالعه جدید در خصوص شبکه حمل و نقل 
ریل قم اظهار کرد: رییس جمهور شهید در جلسه اردیبهشت ماه سال جاری بر 

اجرای این مطالعات تاکید داشتند.

مدیرکل امور مالیاتی  استان قم گفت: در پنج 
ماه سپری شده از سال جاری، در ردیف سلامت 
۲۱۰ میلیارد تومان، در ردیف ورزش ۲۴ میلیارد 
تومان و همچنین برای رفاه شهروندان و اجرای 
روستایی،  و  شهری  مدیریت  متعدد  طرح های 
عوارض  محل  از  تومان  میلیارد   ۹۸ و  یک هزار 
ارزش افزوده دریافت شده در قم به شهرداری ها 

و دهیاری های استان پرداخت گردید.
حسن نیرو بخش در این خصوص بیان داشت: 
متولی در  نهادهای  به  یاد شده  مبالغ  پرداخت 
نقش  شهروندان  رفاه  و  ورزش  سلامت،  زمینه 
استان  مردم  رضایت مندی  افزایش  در  مهمی 
نسبت به کمیت و کیفیت خدمات عمومی ارائه 
مالیاتی  اداره کل  و  داشت  خواهد  آنان  به  شده 
در این زمینه نهایت همکاری را با دستگاه های 

سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی  دارد.  مسئول 
خود با اشاره به اینکه امسال در بخش مشاغل ۵6 
هزار و ۹6۰ اظهارنامه به مبلغ ۷۸۳ میلیارد و ۳۴۴ 
افزود:  ارائه شد،  اداره کل  این  به  تومان  میلیون 
در همین رابطه ۱۳ هزار و ۲۱۰ مورد اظهارنامه 
مشاغل در قم به مبلغ ۲۳۴ میلیارد و ۴۲۴ میلیون 

تومان به صورت حسابرسی ارائه شد.
وی ادامه داد: همچنین ۴۳ هزار و ۷۵۰ نفر نیز 
در حوزه مشاغل استان از شرایط تبصره ماده ۱۰۰ 
)قبول مبلغ تعیین شده توسط اداره کل مالیاتی 
از طرف مودی که به طور معمول کمتر از رقمی 
است که در اصل باید بابت مالیات پرداخت شود( 
که مبلغ آن در کل ۵۴۸ میلیارد و ۹۱۹ میلیون 
که  این  به  اشاره  با  نیروبخش  بوده است.  تومان 
موارد پرداختی مودیان مالیاتی در قم طبق قانون 

مردم  به  بیشتر  هرچه  خدمات  ارائه  راستای  در 
استان در بخش های مختلف استفاده می شود، 
افزود: در بخش اشخاص حقوقی هم امسال چهار 
هزار و ۸6۲ مورد اظهارنامه به مبلغ یک و سه دهم 

همت به اداره کل مالیاتی قم ارائه شد.
امکان  شدن  فراهم  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
تعیین محل مصرف مالیات پرداختی برای مودیان 
گفت:  استان،  در   ۱۰۰ ماده  تبصره  مشمول 
بر اساس اطلاعات اولیه، بیش از 6 هزار نفر از 
مؤدیان مالیاتی )صاحبان حِرف و مشاغل( قم 
در زمان تسلیم فرم های تبصره ماده ۱۰۰ قانون 
مالیات های مستقیم با نشان دار کردن مالیات 
های ابرازی خود، از بین ۱۹ طرح و پروژه در حال 
اجراء استان، در تأمین اعتبار کامل ۱۳ طرح و 

پروژه استان مشارکت کردند.

مدیرکل امور مالیاتی استان قم خبر داد

اختصاص  هزار و ۳۳۲ میلیارد تومان برای رفاه و سلامت مردم 

 آبشار بهشت باران/شهر گرگان

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم:

مسئولان مراقب نفوذی ها باشند
امام جمعه قم گفت: نفوذی ها با مردم، ولایت فقیه و شهدا برخورد خصمانه ای دارند و 

نمی شود به آنان اعتماد کرد و مسئولان باید مراقب نقشه های نفوذی ها باشند.
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های نماز جمعه این هفته قم که در مصلای 
قدس این شهر برگزار شد با تسلیت شهادت شهیدان رجایی و باهنر و گرامیداشت هفته 
دولت گفت: ضمن گرامیداشت هفته دولت مسؤولان را نسبت به نفوذی های شیطان 

صفت و خراب کاری های سخت و نرم آنان هشدار می دهیم.
وی عنوان کرد: نفوذی ها با مردم و ولایت فقیه و شهدا برخورد خصمانه ای دارند و 

نمی شود به آنان اعتماد کرد.
خطیب جمعه قم با تسلیت در پیش بودن سالروز ارتحال پیامبر اسلام، شهادت امام 
حسن مجتبی علیه السلام و شهادت امام رضا علیه السلام بیان کرد: محرم یادآور 
حماسه خونین و همیشه جاویدان آزادگان دشت کربلا بود که به ماه صفر پیوست و امروز 
در حالی آخرین روزهای ماه صفر را سپری می کنیم که ایام مصیبت های دیگری است.

وی ادامه داد: پیامبر اسلام همواره مردم را به وحدت حول محور ولایت سفارش کردند 
و تمام مفسران شیعه و اهل سنت آیه مودت را به خویشاوندان پیامبر منصوب کردند و 
در برخی از روایات به ۹ امام بعد از امام حسین علیه السلام تطبیق داده شده است که 
متأسفانه امت عصر پیامبر به این آیه عمل نکردند و حتی مهلت ندادند آب غسل بدن 
مطهر آن حضرت خشک شود و فتنه گری به راه انداختند و رفتار ناپسندی با حضرت 
زهرا سلام الله علیها و امیر المومنین علیه السلام و امام حسن مجتبی علیه السلام 
داشتند که امروز نیز اگر کسی در بقیع گریه کند او را می زنند و رسول الله فرمود چشمی 

که برای امام حسن مجتبی علیه السلام گریان باشد در قیامت گریان نیست.
توصیه به برپایی و توسعه روضه های خانگی

خطیب جمعه قم ضمن تشکر از همه افرادی که برای اقامه اعزای اهل بیت )ع( در 
این دوماه فعالیت کردند، اظهار کرد: با برپایی و توسعه روضه های ساده خانگی این 
ارتباط ها حفظ کنید و در این روضه ها از معارف، احکام و اهداف اهل بیت )ع( و انقلاب 

اسلامی یاد کنید و فرزندان و خانواده هایتان که مورد آماج هجمه های دشمنان هستند 
حفظ کنید و با رعایت عفاف و حجاب و امر به معروف و نهی از منکر زمینه ساز ظهور و 

حکومت امام زمان)عج( باشید. 
امام جمعه قم در ادامه گفت: امروز در اسرائیل شهروندان اشغالگر برای آزادی اسرا 
تظاهرات می کنند و در عمل اعتقادی به خدا ندارند و همانند منافقین خلق در کشور 
که ابتدا خود را مجاهدین خلق می خواندند اما چون اعتقادات منافقین از ابتدا تحت 
تأثیر روشنفکران غربگرا است در همان رژیم فاسد شاه تغییر عقیده دادند و با ساواک 
همکاری کرده و بعد از انقلاب اسلامی نیز به امپریالیسم پیوستند و دست به ترور و 

کشتار مردم و مسؤولان زدند و هیچ گاه از کارهای جنون آمیز خود پشیمان نشدند.

به  سیار  آبرسانی  از  قم  استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  بهره برداری  معاون  قم- 
موکب های مرز مهران، شهر کربلا و بلوار پیامبر اعظم)ص( در ایام اربعین حسینی 

خبر داد.
رضا انصاری پیش از ظهر پنجشنبه به ارائه گزارشی از اقدامات و فعالیت های 
شرکت آب و فاضلاب استان قم در ایام اربعین حسینی پرداخت و اظهار کرد: آبفای 
قم از مدت ها قبل تدابیر لازم را برای تأمین آب مورد نیاز موکب ها و زائران اربعین 

اتخاذ کرده بود.
معاون بهره برداری شرکت آب و فاضلاب استان قم به برپایی موکب در امامزاده 
شاه جمال الدین، یکی از نقاط پررفت وآمد استان اشاره کرد و گفت: با توجه به اینکه 
این موکب پذیرای جمعی زیادی از زائران اربعین از دیگر استان های کشور بود، 

نسبت به اجرای شبکه و پایداری آب شرب در آن اقدام شد.
وی با بیان اینکه سه تانکر 6 هزار لیتری سیار برای مصارف مختلف نیز در این 
موکب مستقر شد، افزود: تاکنون بیش از ۷۲ هزار لیتر آب به موکب مستقر در 
امامزاده شاه جمال منتقل شده و آبرسانی به این موکب تا پایان ماه صفر ادامه 

خواهد داشت.

وی از دیگر فعالیت های شرکت آب و فاضلاب در این ایام را خدمات رسانی به 
مراسم پیاده روی جاماندگان اربعین در بلوار پیامبر اعظم برشمرد و تصریح کرد: 
ضمن استقرار یک تانکر 6 هزار لیتری ثابت، تمام تانکرهای موکب های این مسیر به 
وسیله تانکرهای سیار آبرسانی شد که طی سه روز منتهی به اربعین ۳۰۰ هزار لیتر 

آب شیرین به این موکب ها منتقل شد.
انصاری همچنین تأکید کرد: اکیپ های امدادی این شرکت در این ایام در حالت 
آماده باش بودند و برای رسیدگی به حوادث احتمالی در طول مسیر آمادگی کامل 
داشتند. وی به شیرین سازی آب محدوده جمکران از روز پنج شنبه یک مرداد تا 
پایان روز اربعین اشاره کرد و گفت: این اقدام به منظور جلوگیری از هرگونه مشکل 

در تأمین آب این منطقه انجام شده است.
معاون بهره برداری شرکت آب و فاضلاب استان قم همچنین از آبرسانی سیار به 
مرز مهران و شهر کربلا خبر داد خاطرنشان کرد: یکی از تانکرهای سیار شرکت آب 
و فاضلاب از ۱۹ مردادماه به مهران منتقل شده و تا امروز به آبرسانی مشغول بوده 
است ضمن اینکه با هماهنگی های صورت گرفته، یک تانکر سیار نیز به مدت ۱۳ 

روز در کربلا به موکب ها خدمات رسانی کرد.

معاون شرکت آب و فاضلاب قم خبرداد؛
آب رسانی به موکب های مرز مهران،کربلا و طریق المهدی

عکاس:محمد عطایی

فضاهای  کمبود  به  اشاره  با  قم  استاندار 
جبران  برای  گفت:  استان  در  آموزشی 
عقب ماندگی های گذشته نیازمند تحقق جهاد 

مدرسه سازی در استان هستیم.
سید محمد آقامیری روزپنجشنبه در مراسم 
حاج قاسم  سپهبد  شهید  مدرسه  افتتاح 
این مدرسه در منطقه  نمازخانه  سلیمانی در 
همه  یاد  گرامیداشت  با  سخن  قم  شیخ آباد 
شهدا بویژه شهید سلیمانی اظهار کرد: تردیدی 
نیست که دستاوردهای یک زندگی، برکت آن 
زندگی محسوب می شود و از این رو باید گفت 
عرض و کیفیت هر زندگی مهم تر از طول آن 

است.
نیم  و  ماه  دو  تنها  رجایی  شهید  افزود:  وی 
کوتاه  مدت  همین  اما  بود؛  رئیس جمهور 

همه  گفت  باید  و  داشت  زیادی  برکت های 
خدماتی که در هفته دولت انجام می شود؛ به 
برکت خون این شهید والامقام است. استاندار 
قم همچنین درباره کمبود فضاهای آموزشی 
در استان بیان کرد: مجمع خیرین مدرسه ساز 
زحمات  استان  مدارس  نوسازی  کل  اداره  و 
فراوانی در این عرصه کشیده اند؛ اما برای جبران 
عقب ماندگی های گذشته نیازمند تحقق جهاد 
مدرسه سازی در استان هستیم. وی با بیان این 
که مدرسه سازی سبب می شود پرونده اعمال 
انسان پس از مرگ بسته نشود ادامه داد: اگرچه 
سرمایه های  به عنوان  فرزندان  اصلی  تربیت 
اما  می افتد؛  اتفاق  خانواده  و  خانه  در  مردم 
مدرسه نیز جای انسان سازی و تعلیم وتربیت 

سرمایه های مردم است.

تعلیم وتربیت  اهمیت  یادآوری  با  آقامیری 
همه جانبه برای دانش آموزان، خواستار استفاده 
از رنگ های شاد در فضای مدارس شد. شایسته 
است تا دیوار مدارس عملًا تابلوهای آموزشی 
برای دانش آموزان و محل معرفی قهرمانان وطن 

و سیره آنان باشد.
استاندار قم با اشاره به این که انسان سازی 
خاص  ضوابط  با  خانگی  های  مهدکودک 
فرهنگی  و  اجتماعی  مدیریت  کار  دستور  در 
را  خودم  من  داد:  ادامه  است  قم  استانداری 
خادم مجمع خیرین مدرسه ساز استان می دانم 

و به این امر افتخار می کنم.
و  آموزش  جدید  وزیر  همچنین  آقامیری 
پرورش را فردی خوش فکر، جهادی و پرتلاش 

معرفی و برای وی آرزوی موفقیت کرد.

استاندار قم :

جبران کمبود فضای آموزشی  نیازمند جهاد مدرسه سازی است


